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OB ZA Č ETK U  
ŠOLSKEGA LETA

■ D raga, p rije tn a  in  ko ris tn a  šola!
Prenovljeni in  spočiti, polni zagona in  energije ali pa u- 

trujeni od počitniške mrzlice in potovanj, morda naveličani 
avgustovskega lenarjenja, bomo učenci in  vzgojitelji v krat
kem stopili v šolske učilnice.

Jokajoči malčki, k i se bodo prvič v vrtcu za več uric odtr
gali iz ljubečega maminega naročja ali babičinega objema. 
Ig riv i prvošolčki, polni pričakovanj, veseli nove šolske torbe 
in  potrebščin, in  nekoliko manj veseli šolarji višjih razredov 
osnovne šole. Nižješolci, že zdolgočaseni zaradi perspektive 
vsakodnevnega šestumega pouka, dijaki, k i ponosno in  z nadi
hom nekakšne zrelosti - kot jo pač vsaj prve dni zmore š tiri
najstletnik - prestopajo prvič prag višje šole in samozavestni 
maturantje, sicer že nekoliko zaskrbljeni zaradi mature.

Pa tudi šolniki vseh vrst in  stopenj, od katerih so se neka
teri že vpeljali v delovno vzdušje na poletnem seminarju, k i 
je letos potekal v Kranju, večina pa na septembrskem semi
narju, k i se je slovesno začel v Gorici z otvoritvenim preda
vanjem profesorja in  prevajalca Aleša Debeljaka in  se je ka
sneje odvijal ločeno po delovnih skupinah za vzgojitelje, uči
telje in  profesorje.

Kaj novega povedati ob tako pomembnem in  obenem tako 
običajnem dogodku, kot je vsakoletni začetek novega šolske
ga leta? Težko je zapisati nekaj misli, k i b i zajele široko poja
vnost zamejske šolske stvarnosti. K a jti zavedam se, da jo pre
sojamo zelo različno, odvisno pač, če nanjo gledamo z vidika 
učencev, staršev, učiteljev ali profesorjev, vodstvenih in  uprav
nih organov. Vsak b i pač o šoli povedal svojo resnico.

Dovolite pa, da najprej opozorim na dejstvo, da postaja 
šolanje (tudi šoloobveznih otrok) vse dražje in da pomeni zlasti 
za številnejše družine, k i jih  je tudi pri nas nekaj, začetek šol
skega leta hudo finančno obremenitev. Ne gre samo za učbe
nike, marveč tudi za pomožne priročnike (kar poglejte v kn ji
garne, koliko stanejo samo večjezični slovarji, k i jih  mora imeti 
vsak višješolec!), za potrebščine, kot je npr. lahko risalni p ri
bor z raznovrstnimi svinčniki, šestili, črtali, risanko. Da ne 
govorim o šolskih torbah, k i jih  med televizijskimi risanka
m i in  otroškimi nanizankami reklamizirajo že od julija dalje, 
da si - hočeš, nočeš - marsikateri otrok zaželi čudovito torbo z 
Barbiko, M ik i miško, znamke Invicta ali Seven, za katero je 
treba odšteti nad sto tisoč lir! Potem je tu še enomesečni avto
busni abonma za srednješolce, nova obleka za novo šolsko le
to, ker so lanska zimska oblačila premajhna, izdatnejša mali
ca, morda tudi stroški za (nadomestek!) kosila, ko gre za po
daljšano bivanje v osnovni šoli, popoldanske dejavnosti in pre
davanja na višjih šolah. Vsak naj temu seznamu doda še stro
ške, za katere sam ve (npr. material za ročna dela, ekskurzije).

Z zornega kota (večine) učencev in dijakov pa pomeni za
četek šolskega leta konec brezskrbnih počitnic, igre in zaba
ve, pravzaprav neko nujno zlo. Tedaj pomislim, da je v latin
ščini isti izraz ludus označeval zabavo ali igro kot tudi šolo. 
Kakršnakoli je že najprej bila rimska šola: zasebna, elitna, o- 
mejena na ozki krog patricijev, namenjena samo moškim, eti
mologija besede dokazuje, da je (bilo?) učenje povezano z ra
doživo ukaželjnostjo, radovednostjo, igro, zabavo. Kvintilijan, 
prvi javno plačani učitelj govorništva v Rimu (1. stol. po Kr.), 
pa je v svojem delu Institutio oratoria močno poudarjal po
men javnega šolstva, predvsem ker goji socializacijski mo
ment in  s tem spodbuja zdravo ambicijo, radovednost in  tek
movalnost med učenci. s t r a n  16
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POZDRAVLJENI,
NOVOMAŠNIKI!

DANIJEL DEVETAK

i renutek m ilosti in ve
lik dogodek za skupnost Slo
vencev na Goriškem, za Dru
žbo Jezusovo in njeno slo
vensko provinco. V soboto,
4. septembra, so bili v gori- 
ški cerkvi sv. Ignacija na Trav
niku posvečeni v duhovnike 
Franček Bertolini, David Bre- 
sciani in M irko  Pelicon, trije  
mladi jezuiti, po rodu G ori
čani. Izredno številna udele
žba ljudi iz zamejstva in Slo
venije, pa tudi znancev iz Ri
ma in mašnikov drugih narod
nosti, je v svečanem in praz
ničnem razpoloženju doka
zala, kako velik pomen ima še 
vedno - zlasti za zamejce - po
svečenje novih duhovnikov v 
času, ko mlajših in krepkih 
delavcev na utrujeni in žejni 
zamejski božji njivi močno 
primanjkuje.

POSVEČENJE
V soboto popoldne se je 

evharistično slavje začelo s 
procesijo kakih petdeset so- 
maševalcev, ki jih  je vodil a- 
postolski administrator msgr. 
A.V. Bommarco. Med njim i 
so bili tudi diakoni Franček, 
David in M irko, ki so stopili 
do oltarja umirjeno in resno, 
kot bi se hoteli z m odrim i o- 
troškim i očmi in v pričakova
nju na uresničitev božje oblju
be globoko zavedati vsakega 
trenutka, vsakega prehojene
ga koraka na tej sveti zemlji. 
Z  mogočnim petjem in gore
čo prošnjo "Gospod, vodnikov 
nam daj!" so jih na koru spre
jeli naši cerkveni pevci pod 
vodstvom Tiziane Zavadlav. 
Slovenski provincial Družbe 
Jezusove p. Lojze Cvikl se je 
nato obrnil na msgr. Bom- 
marca s pozdravnimi bese
dami. Povedal je, da so trije 
mladi jezuiti kot sinovi tega 
kraja polni življenjskega dina- 
mizma. Začutili so klic, da se 
izročijo Gospodu, ki jim  je 
spremenil življenje. Z zaupa
njem so se podali na pot in 
na dan posvečenja želijo po
stati podobni Kristusu. "To je 
milost, zastonjski dar." 
  STRAN 11

D R A G A  ' 9 9  I N 9.  D R A G A  M L A D I H

MED ŽIVLJENJSKIM UTRIPOM MANJŠINE 
IN KLJUČNIMI VPRAŠANJI SLOVENSTVA

IVAN ŽERJAL

34. študijski dnevi Draga 
'99 v organizaciji Društva slo
venskih izobražencev, ki so 
se končali v nedeljo, 5. t.m., 
popoldne, pod velikim  šoto
rom v parku Finžgarjevega 
doma na Opčinah, so pote
kali pod geslom škofa Anto
na Martina Slomška V pravi
ci je  naša prihodnost in naša 
zmaga. Vendar samo v tem 
geslu ni mogoče zaobjeti ce
lotnega tridnevnega dogaja
nja pod Draginim šotorom, 
v nasprotju z Drago mladih, 
ki se je tudi letos osredotočila

le na en vidik. Draga je nam
reč po svoji tradiciji raznolika, 
saj so si predavanja na teh štu
dijskih dnevih praviloma med 
seboj tematsko različna.

DRAGA '99
Zaradi tega je  vsako leto 

težko zaobjeti v enem članku 
vse povedano. Pa vendar bi 
lahko rekli, daje bila letošnja 
Draga prvenstveno po eni 
strani v znamenju pozorno
sti do življenjskega utripa slo
venske narodne skupnosti v 
Italiji preko orisa pom em b
nega obdobja njene zgodo
vine ter pogleda na današnje 
stanje skozi oči mlajše gene

racije. Po drugi strani pa se je 
Draga lotila nekaterih bistve
nih vprašanj sodobnega slo
venskega trenutka.

Za zamejskega poslušalca 
so bile teme na prvi okrogli mi
zi z naslovom Kakšna prihod
nost za slovensko manjšino?, 
ki je bila v petek, 3. t.m., in na 
kateri so spregovorili M ilan 
Bufon, M arko Štavar, Peter 
Černič in Breda Susič, znane. 
Bistveno sporočilo srečanja 
pa je bilo, da mladi čutijo po
trebo po jasnih ciljih oz. po 
viziji, z njim i pa je potrebno 
tudi spet zgraditi odnos, ki 
je z leti zmanjkal.

Č E TR TE K  
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Prof. Bojan Pavletič je na 
drugem Draginem srečanju 

j  v soboto, 4. t.m., udeležen
cem privlačno in prepričljivo 
posredoval zgodovinojužne- 
ga Sokola - letos praznujemo 

! 130-letnico ustanovitve - ter 
pri tem poudaril predvsem 
narodnobuditeljski in narod
noobrambni pomen te orga- 

! nizacije, ki je presegal šport
nega. Med razpravo seje po
kazalo, daje ohranjevanje na
rodne identitete in gojenja 

j  zdravih vrednot še vedno pr- 
| venstvenega pomena za za- 
; mejski šport.

' STRAN 6

| Drago Legiša
I HELMUT SCHM IDT O RUSIJI

MED VSEMI JEZIKI M OR A SLOVENCEM NAŠ 
MATERIN IEZIK NAJLJUBŠI BITI... BRATJE IN

SESTRE MOJE! SLOVENC BO M  SLOVENCEM NOVE 
BESEDE IZ LJUBEZNI MATERNE GOVORIL,
V SLOVENSKEM JEZIKU, KATEREGA JE TUDI  
SV. D U H  APOST OL OM GOVORI TI  DAL.  VSELEJ SO 
SLOVENCI BESEDO BOŽJO RADI  ZVESTO 
POSLUŠALI;  Z AUPA M,  DA T UDI  VI.

Š K O F  A N T O N  M A R T I N  S L O M Š E K

Jurij Paljk /  intervju 
ALEKSI) PREGARC P l Harjet Dornik

VPISI IN  NOVOSTI NA SREDNJIH ŠOLAH

Danijel Devetak 
SLOMŠKOVE KORENINE...

Erika Jazbar
NEURESNIČENA ŽELEZNICA

Peter Szabo 
YZ - LETO 0

Dorica Makuc
V ČAST ČEDERMACU IZ BAŠKE GRAPE

David Bandelli
S PESMIJO BO SVET BOLJŠI PO LITIČ N O  OZADJE V ZLO M U  TKB

DVOJNI PRAZNIK NA KOLONKOVCU
Igor Cotič
CILJ DOBERDOBSKIH NOGOMETAŠEV

W j U
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H E L M U T  S C H M I D T  O RUSIJI

ITALIJA BO IMELA LE 
POKLICNE VOJAKE

Italijanska vlada je odobri
la zakonski predlog, ki odprav
lja obvezno služenje vojaške
ga roka. Že fantom, rojenim 
leta 1986, ne bo treba obleči 
vojaške suknje. To pomeni, da 
bo Italija z letom 2005 imela 
le poklicne vojake, ki bodo ta
ko moškega kot ženskega spo
la. Kot vedno pri tovrstnih od
ločitvah so mnenja deljena. 
Večina je sicer za vladno odlo
čitev - vsaj tako kaže - vendar 
ima marsikdo pomisleke. Ti za
devajo predvsem vprašanje, 
kako bo odslej z delom, ki so 
ga zlasti na socialnem podro
čju opravljali fantje, ki iz razlo
gov vesti niso hoteli biti vojaki.

Končal se je tridnevni semi
nar, ki ga že nekaj let ob tem 
času prirejajo v turističnem 
mestecu Cernobbio ob jezeru 
Como. Udeležujejo se ga po
litiki in ekonomisti. Letos je 
med drugimi nastopil senator 
Cianni Agnelli, častni predsed
nik Fiat-a. V svojih izvajanjih 
je dejal, da je Italija na podro
čju konkurenčnosti v zadnjih 
petih letih nazadovala za ka
kih 9% v primerjavi s svojimi 
evropskimi partnerji. "Vzro
kov za takšno stanje je več - 
je naglasil - a bi na prvo me
sto postavil politično nestabi
lnost, kar je treba odpraviti z 
odobritvijo spremembe volil
nega zakona, ki naj omogoči 
izvolitev trdnih parlamentar
nih večin". Nastopil je dalje go
spodarstvenik Cesare Romiti 
in zagovarjal potrebo po no
vem sporazumu o stabilnosti, 
ki so ga bile sklenile države 
članice Evropske denarne zve
ze. Sporazum obvezuje drža
ve članice, da si odločno pri
zadevajo za uravnovešeno in 
po možnosti celo aktivno dr
žavno bilanco. Javni primanj
kljaj ne sme v nobenem pri
meru presegati meje 3% kos
matega notranjega proizvoda. 
Kdor tega ne spoštuje, ga ča
kajo stroge sankcije. S tem ' 
predlogom sta se med drugi
mi strinjala ekonomist Modi- 
gliani in komunist Bertinotti, 
medtem ko so bili proti Agnel
li, evropski komisar Monti in 
tudi minister Fassino. Gianni 
Agnelli je naglasil, da bi ga ob
jel občutek sramu, če bi moral 
zahtevati revijzijo sporazuma 
o stabilnosti. Finančni minister 
Visco pa je dejal, da si ustvarja 
mite, kdor misli, da morejo le 
manjše davčne dajatve odpra
viti gospodarske težave.

Z Giannijem Agnellijem se 
je strinjal tudi predsednik vla
de D'Alema. Za odobritev "no
vih pravil politične igre" je nuj
no sodelovanje med večino in 
manjšino, torej med vlado in 
opozicijo. V tej zvezi prihaja 
v poštev predvsem Berlusconi, 
ki pa ne more vztrajati pri za
htevi, naj ostane vse po starem, 
ker zadeva pravico do enako
pravnosti pri uporabljanju sre
dstev množičnega obvešča
nja. Berlusconi kot založnik 
ima zdaj priviligiran položaj, 
saj je pravi mogočneš na pod
ročju televizije in zalozništva. 
--------------  DL

IZ CERNOBBI A

PO Z IV  ZA 
VLAGANJE 
V PALESTINI

Na seminarju v Cernobbiu 
sta bila tudi palestinski pred
sednik Yasser Arafar in bivši 
izraelski m inistrski predsed
nik Shimon Peres, ki je zdaj 
minister za deželno sodelo
vanje. Arafat je  v soboto, 4. 
t.m ., v kraju Sharm El Sheikh 
v Egiptu podpisal sporazum 
z iz ra e lsk im  m in is trs k im  
predsednikom Barakom. Ta
ko Arafat kot Peres sta po
zvala italijanske podjetnike, 
naj vlagajo v Palestini. Shimon 
Peres je naglasil, kako koristi 
Izraela zahtevajo, da posta
ne Palestina neodvisna in de
mokratična država. Italijan
ska podjetja, zlasti ENI in Pi- 
relli, naj bi v ta namen dala 
pobudo za ustanovitev kon
zorcijev zasebnih podjetij, ki 
bi vlagali predvsem v grad
njo velikih infrastruktur, kot 
so ceste, železnice itd.

V Rimu je Yasser Arafat o- 
biskal tu d i papeža Janeza 
Pavla II., ki ima konec prihod
njega meseca na sporedu ro
manje v sveto deželo, s po
stankom tudi v Betlehemu. 
Arafat je baje sporočil, da bo 
v kratkem podpisan spora
zum med Palestinci in Vati
kanom, ki bo uredil položaj 
in delovanje Cerkve na pale
stinskem ozem lju.
----------------DL

"KOMUNIZEM JE 
UNIČIL VSE"

MANJŠINE 
V ETRU

DRAGO LEGISA

Sredstva množičnega ob
veščanja še vedno posvečajo 
naj večjo pozornost številnim 
primerom korupcije v Rusiji 
in ugotavljajo, da vodijo glav
ne niti celo v sam vrh ruske 
oblasti. V tej zvezi se pred
vsem omenjajo predsednik 
Boris Jelcin in njegovi hčeri, 
zlasti najstarejša, 39-letna Ta
tjana. Vse to vzbuja precej
šnjo zaskrbljenost v vsem za
hodnem demokratičnem sve
tu, kjer se zavedajo, da je Ru
sija velika država, ki seje pred 
kratkim otresla komunistič
nega totalitarnega oklepa.

M ilanski Corriere della se
ra je  v nedeljo, 5. t.m., objavil 
daljši intervju z bivšim nem
škim kanclerjem Helmutom 
Schmidtom, ki je  bil na čelu 
zahodnonemške politike od 
leta 1974 do leta 1982, ko je 
njegovo mesto prevzel drugi 
Helmut, ta pa je bil krščanski 
demokrat Kohl. Schmidt je 
najprej ugotovil, kako so ta
koj po padcu kom unizm a 
prihajale v bivši sovjetski im 
perij trum e raznih svetoval
cev, bančnikov in podjetni
kov,ki so si domišljali, da bo
do z največjo lahkoto sklepali 
posle in pri tem seveda ma
stno zaslužili.

Prepričani so bili, nadalju
je bivši kancler, da je  dovolj 
uporabiti kakšen čudežni ka
pitalistični recept, morda ce
lo slabo prepisan v kakšni šoli 
v ameriškem Chicagu,pa se 
bo bivša Sovjetska zveza 
spremenila v zanesljivo in u- 
č inkovito  zahodno državo. 
Toda zmota je  bila velika, saj 
je Rusija v resnici nerazvita 
dežela, s katero je treba us
trezno ravnati. Ruska omika 
je sicer res dala izreden do
prinos na področju glasbe, 
književnosti in umetnosti na 
splošno, vendar neizpodbit
no drži, da je v tej deželi po
polnoma odsotna kakršnako
li oblika politične, pravne in 
podjetniške kulture. Komuni
zem je namreč uničil vse! V 
tem pogledu je Rusija m no
go na slabšem od Kitajske, 
saj je tu komunizem trajal 30 
let manj, kar je velika pred
nost. Poleg tega imajo Kitajci 
izredno bogastvo, ki ga pred-
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stavljajo milijoni in milijoni ro
jakov, razkropljenih po vsem 
svetu. Med temi pa najdemo 
tudi podjetnike z izrednim  
talentom.

V Rusiji tega žal ni. Najde 
se kak podjetnik, ki ima do
bro voljo, a nič več. Zato Sch
m idt meni, da je treba z Rusi, 
ki so med drugim zelo pono
sen narod, ravnati zelo spo
štljivo, kar pa še ne pomeni, 
da jim  moremo popolnoma 
zaupati. Tudi otroke moramo 
spoštovati, a jim  ne dajemo 
bonbončkov vsakokrat, kadar 
zanje prosijo.

Kancler Schmidt se sicer 
ne spušča v analizo sedanjih 
dogodkov v Moskvi, poudar
ja pa, da glavni problem nika
kor ni Jelcin. Našel se bo na
slednik, s katerim se bo tre
ba pogajati. Vsekakor drži, da 
bo moralo izginiti nekaj ro
dov, preden se bo Rusija pri
bližala zahodnim standardom 
na pravnem in ekonomskem 
področju. Do tistega trenut
ka pa seje treba izogibati pa- 
ternalističnim stikom, kar je 
do zdaj značilno za Američa
ne. Rusi se morajo, poudarja 
nemški politik, sami učiti iz 
svojih napak. Izključuje pa 
možnost vojaškega udara, ker 
da osrednja oblast še vedno 
nadzoruje rusko vojsko. O- 
menjena osrednja oblast si
cer utegne izgubiti nadzor
stvo nad kakim posameznim 
vojaškim oddelkom. Zadeva 
je vsekakor kočljiva, saj ne 
smemo pozabiti, da ima rus
ka vojska v svojih rokah na 
desetine jedrskih konic.

ANDREJ BRATUŽ

V ečkra t se soočam o z 
vprašanji narodnih in jezikov
nih manjšin. Itak pa je ta pro
blem eden od glavnih, ki ga 
moramo tako ali drugače ve
dno  obravnavati. V ečkrat 
smo že pisali o  manjšinskem 
položaju v Franciji. Pri tem 
smo sicer lahko ugotovili, da 
imajo tam kljub vsemu manj
šinski jeziki (bretonski, bas
kovski, alzaško-nemški, ka
talonski, flamski, okcitanski 
in korziški) še vedno prema
lo mesta v javni rabi (šola, u- 
radi itd.), zlasti kar zadeva 
državno priznanje istih. Zad
nje čase je sicer Francija spre- 
jela/jsf/no o deželnih in manj
šinskih jezikih, ki so jo  pred 
časom odobrile evropske in
stitucije. S tem v zvezi smo 
tudi že pisali o polemikah, ki 
so v državi nastale.

Slovenci v Italiji im am o 
kar dobro urejen položaj ra
dijskih in televizijskih oddaj. 
To s strani državne ustano
ve RAI, česar recimo v Fran
ciji za manjšine še ni. Seve
da še manjka sprejem slo
venskih televizijskih oddaj v 
videmski pokrajini, kar se bo 
- upajmo - v kratkem uresni
čilo. Nekaj je  tudi zasebnih 
radijskih postaj, ki v celoti ali 
delno oddajajo v slovenščini.

Kaj naj še zabeležimo v 
zvezi s francoskimi izkušnja
mi? O  vsem tem je letos od 
avgusta dalje veliko pisal pa
riški Le Monde. Tu naj se le 
zaustavimo ob dveh prim e
rih, ki jih  ta ugledni dnevnik 
omenja. To sta Radio Pays, 
nato pa še bretonska postaja 
Kreizh Breizh. Ta ima sedež

nekje v Bretaniji (Saint-Nico- 
deme, Cote dA rm or), mali 
vasici s 168 prebivalci. Že iz 
časov okoli protestniškega 
leta 1968 so se okoli tega kra
ja zbirali razni um etniki, p i
sa te lji, g lasben ik i. Danes 
predstavniki te radijske po
staje govorijo, da sicer noče
jo  biti le izraz malega bre
tonskega kulturnega okolja. 
Dejansko oddaja ta postaja 
v dveh jezikih, bretonskem 
in francoskem, in to s skoraj 
enakomerno porazdeljenim 
časom. To je  "eden od k lju 
čev njegovega uspeha" p ri
pominja Le Monde. Poseb
no za mlade bretonske po
slušalce v deželi je to drago
ceno sredstvo za okrepitev 
njih bretonskega jezikovne
ga znanja. D irektor te posta
je še dodaja: "Pozor! G ovo
rim o v bretonščini, a to nima 
nobene zveze s politiko. Po
leg tega ima ta radio lepe kul
turne oddaje. Znani breton
ski kitarist izjavlja, da ima po
staja najboljše oddaje bre
tonske glasbe.

Druga znana postaja te vr
ste pa j e Radio Pays, ki odda
ja v kraju M ontreu il v oko li
ci Pariza. Z oddajami so za
čeli Okcitanci, nato pa je ta 
oddajnik postal tudi radijska 
postaja za Baske, Korzičane, 
Katalonce, Flamce, Alzačane 
ter Bretonce. U rnik te posta
je je zelo raznolik in razvejan 
ter ima zato tudi veliko po
slušalcev.

To je le nakaj primerov ra
dijske oz. medijske politike 
za manjšine v Franciji, ki je 
v marsičem podobna tudi na
šim razmeram.

P O V E J M O  N A G L A S
| JANEZ POVŠE " 1

V  v

POISCIMO IN IZKORISTIMO 
NOVE PRILOŽNOSTI

Letošnja Draga je  že s svojim prvim  dnem  
zelo p lodno usmerila svoj pogled v vprašanje, 
kakšno prihodnost ima lahko naša manjšina. 
Šlo je  za razmišljanje mlajših generacij, zato 
so b ili u trink i pom enljiv i, marsikdaj prese
netljiv i in v tej presenetljivosti zelo spodbu
dni. Jasno je  b ilo  povedano, da je  ta čas za 
nas v m anjšini pre lom en in v tej pre lom no
sti nikakor lahek. Prevelika je  bila spremem
ba, k i se je  zgodila, preveč skokovit je  b il vz
g ib vsesplošnega razvoja. Povsod spremem
be in spreminjanja, povsod preseganje pre j
šnjega obdobja, ki se je  tako naglo um akni
lo, toda izvedenci opozarjajo, da smo se do  
sedaj v glavnem le poslovili od  starega, novo 
pa smo kom aj priče li osvajati.

Tudi naša manjšina se je  znašla v povsem  
novi situaciji. Njena prejšnja m oč je  bila v 
posredniški vlogi na prehodu m ed zahodno  
in vzhodno Evropo. Zaradi obstoja ideologij 
je  bila tud i naša manjšina deležna notranjih  
delitev. Toda razlogov za takšno stanje n i več, 
živim o  v sosedstvu mlade slovenske države, 
ki bo  v naslednjih letih vse bo lj del nasta
jajoče nove Evrope. Naša posredniška vloga 
se je  še posebej z gospodarskim i izgubami, 
ki smo jih  utrpeli, docela ukinila, odprle so 
se nove poti, na katere m oram o stop iti čim -

pre j ter hitreje zapuščati dediščino pretekle
ga. Postati m oram o izvirnejši, iznajdljivejši, 
rasti m oram o iz sebe, naša m oč je  v kulturi,

: v ustvarjalnem podjetništvu, ki naj ne bo od 
sev drugih središč, ampak nas samih in naše 
življenjske moči. Večinski narod, s katerim  
živimo, se zelo h itro  odpira naši stvarnosti, 
odp ira jo  se nove m ožnosti vsesplošnega 
odpiranja in  to ne le na po litičn i, ampak ce- 

! lostni življenjski ravni, prav b i b ilo, da b i se 
j  znali tovrstnemu odpiranju učinkovito od 
zvati. Da b i b ili sposobni ustvariti koristne 
odnose z vsemi, od  katerih smo odvisni in  
so on i odvisni od  nas. Plodno bom o m orali 

j zato strn iti vse pozitivne ideje znotraj manj- 
, šine in jih  strn iti v eno skupno voljo. S svoji
m i zam islim i in pogledi se m oram o nujno  
smeleje obračati na vse, s katerim i je  pove
zana naša stvarnost. Prav b i nadalje bilo, da 
bi b ili sposobni samozavestno in aktivno po- 

! sredovati svoje ugotovitve, spoznanja in pred
loge vsem: državi Sloveniji, predstavništvom  
večinskega naroda, institucijam  nove Evro
pe. Prišel je  torej čas, ki nam daje povsem  
novo in pom em bnejšo vlogo. In te vloge v 
svoje lastno dobro nikakor ne b i smeli p re
zreti ali celo zavrniti.
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AKTUALNO

I N T E R V J U  /  A  L E KS  IJ P R E G A R C

"ISKREN SOGOVORNIK SVOJIH
BRALCEV"

JURIJ PALJK

Gospod Aleksij, 
p redstav ite  se 
našim bralcem.

Rodil sem se v Ricmanjih pri Tr
stu leta 1936, kjer je še danes moje 
stalno pribežališče in v bistvu moj 
dom. Kaj vse sem počel v življenju, 
je  že znano in zapisano, v bistvu - 
sem samouk.

M im o  tega, da bi v mladih letih 
lahko prevzel pom em bno funkcijo 
pri znanem trgovskem  podjetju, 
sem se pač odločil, da bom ubral 
umetniško pot, koder so me po
leg gledaliških mentorjev prav tako 
spodbujali in sprem lja li literarni 
strokovnjaki. Pri meni je  namreč 
zlitje  poustvarjalstva-ustvarjalstva 
dozorelo v trdno stvarnost, ki se 
strogo dopolnjuje. Po gledališkem 
šolanju v Trstu, izpopolnjevanju in 
igranju v Ljubljani, nato v Novi Go
rici pa spet v Trstu (vmes je bil Ra
dijski oder), je  moj gledališki in zla
sti recitacijski profil postal taisti, ki 
ga nemara poznajo že vsi Slovenci 
tako doma kot v inozemstvu. Tako 
je pač moje poustvarjalno življe
nje, velikokrat za javnost komaj za
znavno, drugič polnejše in vredno 
zaznambe.

V ir ustvarjalstva se je  vame pre
takal po drugačnih strugah, ta za- 
žubori v izpovedi, ki je nezadržna 
in hkrati vpijoča po pristnosti in od
kritosti za vsako ceno. Nič mi ni 
b ilo  dražje v življenju kot soočanje 
s premenljivostjo človekove čudi, 
njegovo odzivanje na dogajanje o- 
krog sebe, na porog nekaterih in 
na sočustvovanje drugih, sprego
voril sem o svojih najhujših trzajih 
in o slabostih, ki nam nadevajo in 
snemajo maske; toda - Dol z ma
sko! je bil zame imperativ. Inten
zivno m islim  na človekovo vpetost 
v  vse, kar ga obkroža, tako da je  to 
lahko zaznavno v vsaki moji pe
smi. Vprašanje pa je, če to  lahko 
vsak bralec odkrije, če pa tega ni, 
sem za večino ljudi nerazum ljiv in 
potemtakem neprepričljiv. Verja
mem pa, da sleherni ljubite lj poe
zije lahko najde v vsaki zbirki vsa
kega avtorja nekaj, kar ga privede 
do zopetnega branja. Seveda se tu 
om ejujem  na lirsko izpoved, m ar
sikaj pa sem povedal tudi v svojih 
dramah in - zakaj ne - v svojih do l
goletnih prispevkih v dnevnikih, 
tednikih, revijah itd.

Zvedeli smo, da sta tik  
p re d  iz idom  dve vaši novi 
knjig i. N am  lahko  poveste, 

z a  kakšn i deli g re  in kje  
bosta kn jig i p redstav ljen i? 

Res gre za dve novi knjigi. Prva 
je pesniška trijezična zbirka M oj 
veliki m ali svet /  II m io  grande pic- 
colo m ondo  /  M y Big Little World, 
ki jo  je v veliki meri založil Jaro M i
helač s pom očjo nekaterih m ojih 
prijateljev-sponzorjev, druga pa Bla
gi izzivi (Trideset let zapažanj), to 
rej izbor moje tridesetletne publi-

članek (1969), ki je  objavljen v knji
gi, vendar se prav tako nič ne izm i
kam objavljanju negativnih odgo
vorov na moje zapise. Blagi izzivi 
so pač eno od ogledal, ki bi ga lah
ko moji rojaki hranili kot "rezervno".

Obe kn jig i im ata z a  
uvodničarja  dva izjem na  

človeka, k i sta vsak p o  
svoje z a re z a la  v našo 

stvarnost. K ako  je  p riš lo  
do sodelovanja z  njima? 
Prav imate, M anlio  Cecovini in 

Jože Pučnik sta res izjemna člove
ka, pa naj to  kdo priznava ali ne. 
Do sodelovanja z njima pa je prišlo 
zelo enostavno: predložil sem jim a 
tekst in oba sta uvidela koristnost 
njegove objave. Seveda sta se s tem 
strinjala tudi založnika.

Dr. Pučnika poznam le bežno, 
moje simpatije in moje solidarno
sti pa je  bil deležen že za m ojih 
ljubljanskih let, ko mu je  tedanja 
oblast neusmiljeno pečatila usta. 
Danes je to svetovljan, ki mu drob
ne politične igrice in intrige prese
dajo, zato nisem podvom il, da mi 
bo naklonjen.

M anlio Cecovini je drug primer. 
N jegovo pisateljsko nadarjenost 
sem spoznal že leta 1960, ko sem 
tolm ačil niz umetniških tekstov na 
našem tržaškem radiu; umetnina 
v malem. Povprašam takratnega u- 
rednika teh ciklov prof. Tavčarja, 
kdo sploh je ta meni še neznani av
tor. Odgovoril mi je, da se bom s 
tem im enom  še srečeval. Po izidu 
moje antološke večjezične zbirke 
Jedra sva se z odv. Cecovinijem na
ključno srečala in povabil m e je  na 
pogovor, ki se ni nikoli udejanil, 
ker mi pač Cecovini kot po litik  ni 
mogel kaj veliko pom eniti. Še na
prej sem sledil njegovi literarn i 
"produkciji", pa mi tud i njegovo 
pan-očetovstvo in pokroviteljstvo, 
kljub sijajnemu slogu ni bilo po me
ri. Pomladi sta izšla ven i sami knji
gi njegova dva krajša romana Un 
seme per i l corvo  in Zadig. Presu

njen sem bil zlasti ob branju prve- 
i ga. To je velik tekst, ki bi ga težko 
zmogel katerikoli tržaški pisatelj. 
Prejel sem ga po pošti, napisal zanj 

i recenzijo v PD - in sodelovanje je 
! b ilo tu; brez obredov, brez m itin 
gov, brez posvečenja, preprosto, 
kot sta lahko preprosta dva pišoča 
človeka.

P red  časom ste b ili 
v M acau, na Daljnem  

\ Vzhodu, k je r  ste se udeležili 
srečanja pesnikov z  vsega 
sveta. Povejte nam, kako  je  
do tega srečanja p riš lo  in 

tu d i to, kako  ste p re d 
s tavlja li slovensko poezijo?

To se je zgodilo nepričakovano. 
Portugalska se namreč poslavlja od 
svojega ozemlja Macao na Kitaj- 

| skem, zato je  kot pokrovite ljica  
svojega nacionalnega pesnika Ca- 
moesa (slednji je  bil povezan s to 
njeno daljno kolonijo) zaupala sim
pozij o njem Združenju pesnikov 
sveta, ki dom uje v Luksemburgu, 

j  Generalni ta jn ik tega Združenja je 
| pesnik, esejist in kulturni operater 
j  M im m o M orina (predsednik je Le
opold Senghor), sicer za svojo de
javnost odlikovan s francosko Le
gijo časti. G. M orino sem pred dav
nim i leti srečal na letalu iz Struge 

; proti Evropi, in ta me je seznanil s 
' ku lturno odprtostjo  svoje literar
ne revije Ne-europa. Od časa do 
časa sem ga seznanjal s svojim i iz
dajami, pa tudi druge kolege opo- 

! zarjal na odlične možnosti sode
lovanja. Pa - nič, vabilo ni pač pri- 

j  šlo s pravega naslova... Letos sem 
pom islil nanj ob vileniški prired i
tvi. Predsednik O sojn ik je bil takoj 
za to, da ga povabimo, seveda ob 
moji zahtevi, da M orina v svoji re
viji predhodno prom ovira sloven
sko pesništvo - kar je  seveda tudi 
uresničil. Med najinem korespon- 
d iran jem -vab ilo  v Macao!, kjer naj 
bi med 25 udeleženci, pesniki z 
vsega sveta, prom ovira l sebe in 
Slovenijo. To je vse. Storil sem to

po svoji vesti in po svojih močeh, 
opazno in dostojno.

M o rd a  b i bilo p rav, 
da b i re k li še kakšno  

o svojih številnih gosto
vanjih  p r i  Slovencih p o  
svetu, med k a te rim i ste 

nastopali tako  kot pesnik  
kot d ram sk i igralec.

M oja že številna potovanja po 
| svetu so imela jasen namen: prika
zati in prepričati ljud i (ne samo 
naše) o lepoti našega jezika, rotiti 
zdomce, naj se ji ne odpovedujejo, 
pomagati jim  pri učvrščanju naše 
pisane in govorjene besede, naše 
odrske žlahtnosti.

P red  v ra ti je  Vilenica, 
m ednarodno srečanje  

pesnikov na slovenskem  
K rasu, p r i  katerem  tud i 
sam i sodelujete, sa j smo 
zvedeli, da ste se p rece j 
za vze li z a  dostojno in 
p rav ičn o  predstavitev  

fu r la n s k ih  pesnikov in 
fu r la n s k e  ku ltu re  nasploh  

na letošnji Vilenici. 
Povejte k a j več o tem.

M oji stiki s Furlani segajo že v 
j  časovno odmaknjenost npr. prija
teljstvo z Luigijem Candonijem v 
zgodnjih 60. letih, to  je le zasebna 
zadeva. Pri letošnji Vilenici pa sem 
sodeloval le to liko, ko likor se je 
predsednik Osojn ik s tem strinjal. 
M o jo  sugestijo je  osvojil in izpeljal 
srečanje s Furlani na Krasu, Furla
ni pa vabijo Vileničane v Čedad. 
Bil sem res večkrat na pogovorih s 
furlanskim i kolegi in upam, da se 
bodo rezultati takega sodelovanja 

; pokazali po končani Vilenici.
I

Upokojeni ste, vendar 
se zdi, da  ste večni mUidenič, 

saj ste izjem no aktivn i. 
Povejte nam, k a j vse delate 
sedaj, ko b i m o ra li vendar 

im eti več časa zase iti 
z a  svojo družino!

Upam, da se z 'Večnim mlade
ničem" le šalite. "Občutim" namreč 
svoja leta, kar ni samo "zapaža- 
nje"..., opravljam  pa to, kar mi 
zdravje dopušča, včasih za mrvo 
več. Saj bi mogoče kaj več posto
ril, toda razpetost in prerivanje 
med združenji in organizacijam i 
brez vnaprejšnje oznake "ta je  bolj 
ali manj naš" me utruja in razoro- 
žuje, zakaj prava umetnost ne poz
na spon in je  vedno daljnovidna in 
napredna; vsak stik z njo pa je za
me sm rtno resno opravilo. Seve
da vse to občuti tudi moja družina, 
ki se ji sicer po svojih močeh opra
vičujem  in skušam dokazati, d a je  
ta moj nori trud namenjen tudi njej; 
nisem namreč zaman svojo zadnjo 
zb irko posvetil svoji hčerki, kratka 
pesnitev Pacient pa je  prepletena 
tudi s pogovorom z ženo.

I
M o rd a  ob tem še m isel 

z a  naše bralce?
M oji bralci naj me berejo, naj 

| me tudi kritizira jo, toda lahko jim  
zagotovim, da sem skušal biti blag 
do njih, sploh pa do vseh ljudi do
bre volje, in da bodo v meni našli 
vedno iskrenega sogovornika in 
pozornega poslušalca, pa - še "doc"

! Slovenca povrhu!
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Aleksij Pregare je v naši sredi dobro  znan ku ltu rn i delavec, saj ga poznam o kot 
pisca dram skih besedil, p o ezije , igra lca  in nenazadn je  kot razm iš lju jočega človeka, 
ki se je s svojim i zapisi oglašal tud i na ku ltu rn ih  straneh našega tedn ika. Z ved eli smo, 
da sta tik  pred iz id o m  dve njegovi novi knjig i in tud i za to  smo ga povab ili na pogovor.

cistične dejavnosti, v založbi Bran
ko iz Nove Gorice, s podporo Zdru
žene Kraške banke. O  predstavit
vah se še nisem pogovarjal, prvi 
tak poskus pa bo na vileniški p ri
reditvi, ob koncu okrogle mize o 
Trstu, v četrtek, 9. t.m ., predvido
ma po 12. uri.

V e lik i m a li svet je  to re j 
naslov z b irk i poezij, k i se 

odliku je  p o  tem, da je  izšla  
v treh  je z ik ih . Je že  naslov 

m orda sam dovolj zgovoren, 
da nakazu je  na našo, 

slovensko stvarnost v Ita l i j i  
in vašo ujetost v njej?

Prvi del vprašanja. Izdaja v treh 
jezikih je odgovor na naše brez
glavo vključevanje v m ultiku lturn i 
svet, ki nas lahko šteje le za tihe 
spremljevalce, ne pa protagoniste, 
ali jasneje, v slepo m ultiku lturnost 
nas lahko vodijo  le kulturo-politik i, 
ki so tako ali drugače (eksistenčno) 
vezani na politična izhodišča, ta pa 
jim  predlagajo danes take, ju tri dru
gačne politične centrale; pri tem 
nujno bledijo naša istovetnost, na
ša izvirnost, naš kulturn i vpliv. V 
moji novi zb irki gre za nevsiljeni 
slovenski protagonizem, kar je  le
po poudarjeno v uvodnem zapisu. 
Neki moj prijatelj, ki se je  že pred 
časom seznanil z besedilom zb ir
ke, pravi, da je  to novi humanizem. 
Upam, da je  tako, zakaj čar poezi
je lahko zaveje tudi iz umirjanja sa
mega sebe in iz pozitivnega odno
sa z bližn jim . Če ni to  le znak sta- 

| rosti ali alibi za moje prejšnje spo- 
| drsljaje...?!

Drugi del vprašanja je  večpod- 
! menski: res sem ujet v našo stvar
nost v Italiji, vendar menim, d a je  
čas našega jamranja m im o in v tem 
smislu je  izziv Trstu v mojem tek
stu jasen.

B lagi iz z iv i p a  je  
z b irk a  vaših razm išljanj, 

zapisov, k i ste j ih  ob jav lja li 
tu d i v našem tedniku. 

K d a j so začela  razm iš ljan ja  
d o zorevati in k a j vas 
j e  spodbudilo, da  ste 

p r ije l i  z a  pero?
Blagi izzivi so se kar sami zapi

sali. M o j dolgoletni upor vsakršni 
duhovni prevladi, ku lturn im  in po
litičn im  manevriranjem, mešetar
jenju z etiko, zgrešenimi ku ltu rn i
mi nastavki, zamolčevanju posa
meznikov, popuščanju pred neiz
prosno obram bo naše narodne za
vesti, pavšaliziranju našega jezikov
nega izrazja in še kaj-vse to  preve
va moje trideset let dolgo opazo
vanje naših sredin, tako domače kot 
v  matici in v zdomstvu. Hvalabo- 
gu, da mi je to  b ilo  dano izkusiti in 
doživeti! Pa še to : še vedno bi ena
ko prepričano podpisal najstarejši

"NOVI- ■
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KRISTJANI IN DRUŽBA

B I B L I Č N A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H  
V  L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

[
Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NE DELJO ZA  NEDELJO

ZVONE strubel j  ■ 2 4 .  N A V A D N A  N E D E L J A

Zato je nebeško kraljestvo podobno kralju, k i je hotel 
napraviti račun s svo jim i služabniki. Ko je začel računati, 
so mu privedli nekoga, k i mu je b il dolžan deset tisoč talen
tov. Ker n i im el s čim  povrn iti, je njegov gospodar ukazal 
prodati njega, njegovo ženo, otroke in vse, kar je imel, ter 
poram ati dolg. Služabnik je tedaj padel predenj in ga pro
sil: "Potrpi z menoj in vse t i  povrnem,''. Gospodar tega slu
žabnika se ga je usm ilil, oprostil ga je in mu dolg odpu
stil. Ko pa je  služabnik šel ven, je srečal enega svojih  
služabnikov, k i mu je b il dolžan sto denarjev. Zgrab il ga 
je, ga dav il in rekel: "Vrni, kar si dolžan!" Ta je padel pre
denj in ga prosil: "Potrpi z menoj in  t i  povrnem." O n i pa 
n i hotel, ampak je šel in  ga vrgel v ječo, dokler m u ne b i 
pov rn il dolga. (Matej 18,23-30)

POGLEJ S A M EG A  SEBE V  O G LE D A LO  
B O ŽJEG A  O D P U Š Č A N JA

Jezus v evangeljski p rilik i o služabniku, ki ni maral od
pustiti, nazorno pokaže, kako Bog, ki je upodobljen v liku  
kralja, ravna s človekom. Upniku, ki mu je b il dolžan, po 
mislite, deset tisoč talentov (kar je ogromna vsota; en ta
lent je tehtal 43,277 kg zlata; 900 talentov zlata je b il 
enoleten dohodek kralja Heroda Velikega za celo G ali
lejo), je kralj v celoti odpustil samo zato, ker ga je prosil, 
torej iz čiste dobrote, sočutja in  usmiljenja. Pričakovali bi, 
da ga bo to  kraljevo dejanje usmerilo k hvaležnosti, razu
mevanju in  dobroti. Pa ni b ilo  tako.

Eden od njegovih dolžnikov mu je dolgoval sto denari
jev, kar je smešna vsota. En denarij, kar je 4,36 g srebra, je 
b ilo  enodnevno plačilo delavca. Kaj je b ilo  to  v primerjavi 
z deset tisoč talenti? Pravi drobiž nasproti vrednosti enega 
samega talenta. In vendar, služabnik, ki mu je b ilo  to liko  
odpuščeno, je takoj in neusmiljeno zahteval povračilo dol
ga. Neusmiljen, k ru t in maščevalen je planil na dolžnika, 
čeprav je le-ta tako ko t on sam malo poprej padel predenj 
na kolena in ga prosil z istim i besedami: "Potrpi z menoj 
in t i povrnem!"

Jezus ponudi človeku s to p riliko  ogledalo Božjega usmi
ljenja in odpuščanja. Bog je do človeka tako dober, razum
ljiv  in usmiljen, ko t je b il kralj do svojega upnika. V  celoti 
mu izbriše njegove dolge, ponudi mu možnost, da nanovo 
začne. Ob tem pričakuje, da bo tudi on ravnal po m erilih 
dobrote, razumevanja, sočutja in odpuščanja. Sv. Avguštin 
je ob spoznanju tako velike Božje dobrote večkrat vzklikal: 
"Odpuščeno nam je b ilo, zato odpuščajmo!"

Zelo  pom enljiv je uvod v evangeljsko p rilik o  o služab
niku, k i ni maral odpustiti. Peter vpraša Jezusa: "Gospod, 
ko likokra t naj odpustim  svojemu bratu, če greši zoper 
mene? Do sedemkrat?" Jezus mu je dejal: "Ne pravim  ti 
do sedemkrat, ampak do sedemdesetkrat sedemkrat." (M t 
18,21-22).

V  starozavezni b ib ličn i trad ic iji je veljalo prepričanje, 
da Bog človeku odpusti do trik ra t. Peter je s svojim koraj
žnim in vznesenim značajem to število velikodušno po
vzdignil na sedem. Verjetno je od Jezusa pričakoval po tr
d ilo  in pohvalo. Jezus pa gre veliko dalje. Število sedem 
razširi na neskončno, to je sedemdesetkrat sedemkrat. V  
svetopisemskem jeziku to namreč pomeni neomejeno, 
neskončno. Zan im ivo je, da za to število izvemo iz prvih  
strani Svetega pisma, iz Geneze, kjer je zapisano: "Kajn bo 
sedemkrat maščevan, Lameh pa sedeminsedemdesetkrat" 
(1 M ojz 4,24). A li ne gre za namerno uporabo istih števil? 
To nam dopušča naslednjo sklepno misel.

Jezus nam je razodel podobo Boga Očeta, ki ne odpušča 
samo do tr ik ra t, ampak je zmožen odpustiti vedno, saj je 
u trip  njegovega srca dobrota, odpuščanje in ljubezen. 
N ihče nas ne more popeljati tako blizu Bogu in njegove
mu srcu kakor Jezus Kristus, ki človekovo ranjeno b it, ki 
ga nagiba k maščevanju in sovraštvu, dviga v sfero božjega. 
Kajn bo maščevan sedemkrat, Lameh pa sedeminse
demdesetkrat! Ta železni zakon zla, ki je v človeštvu na
vzoč od pradavnine, se v Kristusu spreminja v blagoslov 
za človeka in za vse človeštvo. Zato  K ristus pravi Petru: 
nisi dolžan odpustiti le sedemkrat, ampak sedemdesetkrat 
sedemkrat!

Po stopinjah Jezusa Kristusa vstopamo v novi svet, v 
svet odrešenja, v božji svet, v svet neizmerne dobrote, lju 
bezni in odpuščanja. Vse, kar je izven tega krogotoka Bo
žjega usmiljenja, je nič, je iz niča v nič pogrezajoči se svet, 
ki nima n iti temelja n iti prihodnosti.

Z A P I S K I  Z N O V I N A R S K E G A  P O T O V A N J A

SLOMŠKOVE KORENINE IN 
NJEGOVA AKTUALNOST

DANIJEL DEVETAK

Ljudsko izročilo  pravi, 
da so 26 . novem bra  

1800  videli nad kmečko  
hišo na Slomu pri 

Ponikvi b lizu  Celja  
neki čudni, 

nerazum ljivi sij.

Isti dan je  dobra gospo
dinja Marija prav tam rodila 
svojega prvega otroka Anto
na. Zaradi tega so že takrat 
govorili, da bo ta "otrok luči". 
Izročila seveda ni mogoče do
kazati ali ovreči; res pa je, da 
je z rojstvom častitljivega bo
žjega služabnika Antona M ar
tina Slomška zasijala luč slo
venskemu narodu. Ko bo na 
neki način kmalu potrjena z 
razglasitvijo za blaženega in 
kasneje, upamo, svetega, pa 
ne bo nikoli več zbledela.

ROJSTNA HIŠA  
BLAŽENEGA

Slomškova svetost in veliki 
pomen njegovega dela sta le
po razvidna v njegovi rojstni 
hiši na štajerskih gričih sredi 
nasadov jablan. Domačijo so 
v zadnjih štirih letih lepo ob
novili in prim erno oprem ili, 
tako da obiskovalci in romarji 
v zadnjih dveh letih lahko za
čutijo utrip časa, v katerem je 
blaženi živel, in spoznajo nje
govo večplastno osebnost. 
Kot je slovenskim časnikar
jem na potovanju po Slomško- 
vih stopinjah v organizaciji 
cerkvenega odbora za pape
žev obisk in Slomškovo bea
tifikacijo to  povedal župnik s 
Ponikve g. Miha Herman, ima 
Ponikva bogato zgodovino 
že od neolitskih časov prek 
rimskega in turškega obdobja 
do danes. Prednik najimenit
nejšega farana P onikve - 
Slomška - Stefan Novak je v 
začetku 18. stoletja kupil dvor 
Slom in njegovo posest. Z do
brim gospodarjenjem in z de
dovanjem  je  km alu postal 
lastnik celotnega Sloma in 
prek 50 ha dobre zemlje, m li
na in žage. Po kmetiji je pri
vzel priimek Slomšek. Na nje
govi zemlji je stala cerkvica 
sv. Ožbalta, kjer je njegov pra
vnuk Anton pasel očetovo 
čredo; na stopnicah pod zvo
nikom je drugim  pastirjem 
obnavljal nagovor, ki ga je sli
šal pri nedeljski maši. S smrt
jo Slomškove matere in kma
lu nato očeta je domačija žal 
začela propadati, dokler je ni
so potomci prodali v začetku
20. stol. Komaj leta 1991 jo 
je mariborska škofija odkupi
la (s finančno pom očjo dr. 
Stefana Faleža ter Celjske in 
Celovške Mohorjeve družbe), 
da bi v njej uredila dostojno 
spominsko hišo velikega sina 
slovenskega naroda. V njej 
vse govori o Slomškovi ljube
zni do Boga, Slovencev in 
Cerkve. V prvi sobi, kjer je tu
di zanimivo rodbinsko drevo, 
je prikazano njegovo otroš
tvo, v drugih sobanah (duhov
niška, škofovska) pa lahko 
prek dokumentov, fotografij

in slik spoznamo njegovo na
daljnjo pot in plodno delo. 
Lep je tudi hodnik z reproduk
cijami umetnin, ki želijo na 
svoj način spregovoriti bese
do o njegovi svetniški oseb
nosti. Lepo pripravljena je tu 
di t.i. svetniška soba, kjer je 
na zid naslikan svetnik v na
ravni velikosti. Samo letos je 
domačijo na Slomu obiskalo 
že nad 15.000 romarjev.

SLOMŠEK DANES
Dr. Ivan Štuhec, ključna o- 

sebnost med mariborskim i 
duhovniki in tajnik slovenske 
sinode, je na novinarskem 
potovanju spregovoril o aktu
alnosti škofa Slomška in sta
nju slovenske Cerkve danes. 
Najprej je poudaril, da je prvi 
mariborski škof vseslovenska 
svetniška osebnost, kar je 
podčrtal tudi zgodovinar Fran
ce Dolinar starejši, ko je rekel, 
daje Slomšek 'oče slovenske 
Cerkve" in da dobi slovenska 
Cerkev v njem "svojo posve
titev". Že v prejšnjem stoletju 
je namreč blaženi sin štajer
ske zemlje videl stvari, ki so 
se udomačile šele z drugim 
vatikanskim cerkvenim zbo
rom pred slabimi tridesetim i 
leti. Naj omenimo samo eku
mensko gibanje Cirilmetodo- 
vo bratovščino, ki se je ka
sneje razširila po državah 
vzhodne Evrope. Zato lahko 
upravičeno trdim o, da je  bil 
Slomšek pionir ekumenizma 
med vzhodno in zahodno 
Cerkvijo. Druga velika odlika 
njegove osebnosti, ki nam je 
lahko v zgled zlasti danes, ko 
sveti oče govori o novi evan- 
gelizaciji, je evangelizacija po 
kulturnem posredovanju o- 
mike. Tudi pri tem se je A.M. 
Slomšek zgledoval po svetih 
bratih C irilu  in M etodu. V 
Slomškovem času je bilo na
mreč samo 30% pism enih

S lovencev; z 
nedeljsko šolo 
in dobrim i po
ceni knjigami 
M o h o r j e v e  
družbe jih  je  
izobraževal in 
k u l t u r no  te r 
narodno pre
bujal. Pisme
nost, om iko in 
razg ledanost 
je  prinesel tu 
di med najpre
prostejše ljudi. 
Ne nazadnje 
je  treba om e
niti vrsto tudi 
nov ih  vzgo j- 
no -izob raže - 
v a ln ih  u s ta 
nov, ki se še 
danes navd i
hujejo pri liku 
Slomška; med 
te m i so A n- 
dreanum, gim
nazija, štipen
di j sk i  sk lad , 
knjigarna itd. 
In, kot se po
g os to  g o d i, 
obsta ja jo  žal 
tudi "inflacijski 
primeri", ko se 

podoba blaženega tud i pre
tirano uporablja kot tržno 
znamenje.

PASTIRSKO PISM O  
SLOVENSKIH ŠKOFOV

V pripravi na papežev o- 
bisk in Slomškovo beatifika
cijo so konec meseca avgu
sta slovenski škofje izdali po
sebno pastirsko pismo, ki ga

je na novinarskem potovanju 
predstavil šesti Slomškov na
slednik dr. Franc Kramberger.
V pismu se najprej omenjata 
obisk sv. očeta pred trem i leti 
in njegova posebna naklonje
nost do slovenskega naroda. 
Nato govori pismo o teda
njem papeževem govoru na 
mariborskem letališču; go
vor je napovedal prvo razgla
šeno blaženost za slovenski 
narod. Škofje so tudi orisali lik 
blaženega kot narodnega bu
ditelja, pristno slovensko ose
bnost, ki je  z dialogom in kle
no narodno zavestjo skrbel 
za rast kulturnih, verskih in 
narodnih vrednot in torej za 
pospeševanje šolstva, ku ltu
re in vere. Bistvo njegove sve
tosti je  bila izredna notranja 
moč. O  dogodku beatifikacije 
so škofje izjavili, da ne gre za 
prom ocijo Cerkve ali Slove
nije. V prvi vrsti nas namreč 
dogodek obvezuje za versko 
in narodno izpopolnitev. Gre 
namreč za izredno in neobi
čajno znam enje papeževe 
pozornosti do Slovencev. Tudi 
zato je beatifikacija sama naj
boljša priprava na sveto leto, 
vstopnica v tretje tisočletje.

O b koncu pozivajo slo
venski škofje vse vernike, naj 
se obiska svetega očeta in be
atifikacije udeležijo v kar naj
lepšem številu. Oči vsega sve
ta bodo uprte v Slovenijo. Pri
sotnost vsakogar v tistem tre
nutku bo pred vsem svetom 
pričevanje o naši veri, kulturi 
in narodnosti.

K N J I G A  DR.  A N T O N A  PRI JATELJA

ANTON MARTIN SLOMŠEK 
TUDI ZDRAVSTVENI 

PROSVETITELJ
Slovenske založbe, med 

njimi tudi Mohorjevi družbi v 
Mariboru in Celju, so izdale 
več del, ki so jih  napisali raz
ni avtorji o mariborskem ško
fu A.M.Slomšku pred njego
vo razglasitvijo za blaženega. 
Ponatisnjeni so bili tudi neka
teri njegovi spisi oz. knjige, saj 
je bil škof vsestransko izobra
žen in dejaven. V njegovo čast 
sta izdali nekaj del tudi zalo
žbi Družina in Ognjišče.

Zdravnik in publicist dr. 
Anton Prijatelj iz Nove G ori
ce je več let pregledoval sta
re publikacije, časnike in po
samezna besedila o škofu 
Slomšku kot zdravstvenem 
prosvetitelju in borcu proti al
koholizm u, ki ga spodbuja 
pitje žganja. O  tem je napisal 
knjigo, ki ji je dal naslov Bog 
daj zdravje. Izšla je v založbi 
Ognjišče v Kopru.

Avtor je Slomškove misli o 
zdravju in bolezni ter o uživa
nju alkohola takole povezal: 
"Naš svetniški kandidat je ve
dno in povsod izkoristil p rili
ko, da je ljudem posredoval 
koristne nasvete o zdravju, ki

v veliki večini veljajo še danes. 
Ljudi je  denimo učil, kako po
nesrečenca z umetnim diha
njem povrniti k zavesti oz. v 
življenje. V moji knjigi je tudi 
nekaj pesmi ter iskric o zdrav
ju, boleznih in alkoholu, kajti 
svetniški škof A.M.SIomšekje 
vztrajno svaril pred pitjem al
kohola. Pri tem pa je razliko
val med žganjem, ki je skraj
no škodljivo, in vinom, ki je 
koristno za zdravje. Seveda, 
je opozarjal, pa ga je treba piti 
zmerno, to je v majhnih koli
činah." Posebno poglavje v 
nekaterih Slomškovih pesmih 
tvorijo zdravice, pesmi o v i
nu in napitnice. Tudi znana in 
že ponarodela  pesem En 
hribček bom  kupil je Slom
škova oz. jo je on priredil. V 
vseh zdravicah piše in lepo 
govori o vinu, hkrati pa obsoja 
pijančevanje. V pesmi z naslo
vom Žalostna pesem  je v za
dnji kitici npr. zapisal: "Vodo 
zdravo rajši pijmo, Vina za 
potrebo vžijmo; Dober Bog 
nam vina dal, žganje pa si je 
zlodej zbral."
--------------  M.
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O  SMRTI
Večkrat opazujem obraze 

ljudi. Velikokrat so to obrazi, 
ki kažejo na nekaj. Vendar ta 
nekaj ni definiran. Najbolj pa 
m i ostaja živ spomin na obraz 
ljudi, ki so doživeli sm rt bliž
njega. Vidi se, da jih  je  smrt ze
lo prizadela, notranje ranila. Ra
na pa se celi počasi, potreben je  
čas, ki vse oblaži in pogasi.

Takrat se vprašam, kaj p o 
menita nam kristjanom smrt 
in vstajenje. Smrt je  nekaj zelo 
lepega, zelo mirnega in nežne
ga. Čudno se to sliši, vendar 
pravi obraz smrti je  le-ta, a m i 
ga ne znamo videti. Spregle
damo ga. Prevečgrdoin bole
če se nam zdi o njej razmišlja
ti. Kar pod im o  jo  iz spomina, 
samo da b i se p ri njej ne pre
več ustavljali. Smrt je  kot starka 
s povešeno glavo, ukrivljenim  
telesom, ki upira svojo roko 
na lesen ročaj palice s hrapa
vo, skoraj že zrabljeno dlanjo. 
Izrazite gube na obrazu, p o 
gled utrujen, vse to je  starost, 
ki naznanja smrt. Vendar je  
smrt lahko podobna mali ne
žni ročici otroka, s še nedolžno 
kožo, ki drži nagubano dlan 
starega človeka. Je objem sta
rega z novim, končnega z ne
skončnim. Tako b i moralo b iti 
tudi naše razpoloženje, ko se 
zavedamo, da stopamo pro ti 
robu večnosti. Ce življenje  
živiš po lno  in bogato, potem  
boš začel hrepeneti po  smrti. 
Želel si boš smrti in njene tihe 
spokojnosti. Če življenje “iz
mozgaš?' do konca, do kosti, 
potem  se življenja res nasitiš, 
se res naživiš. Smrt potem ta
kem postane le postojanka, na 
katero čakaš. Ne bojiš se več 
smrti, obratno: pričakuješ jo  in 
se nanjo pripravljaš z vso re
snostjo in spoštovanjem. Smrt 
ni več odhod, slovo, ampak 
postane prihod. Stopaš v no
vo razsežnost, v novo obliko  
življenja, ki je  življenje v duhu  
in polnosti.

Spominjam se, kako nam  
je  profesor moralne teologije 
na ljubljanski teološki fakulteti 
razlagal, kako smo danes lju 
dje prikrajšani za občutek smr
ti. Smrt je  postala le stvar bol
nišnice. Nekoč smo imeli do
ma mrliča, zanj smo bdeli v 
molitvi, čuvali nad njim. Da
nes se je  smrt "preselila" v bol
nišnico. Vzrokov za to je  več. 
Mlajše generacije so s tem pri
krajšane za realni dotik s smr
tjo. Isto je tudi z rojstvom. Tudi 
rojstvo je  postalo le stvar bol
nišnice. Večina primerov je ta
kih, da otročiček vidi mamico, 
ki gre z velikim trebuhom od  
doma v bolnišnico, in nato jo  
vidi samo še takrat, ko se vrne 
iz bolnišnice z manjšim tre
buhom in z dojenčkom - brat
cem ali sestrico. S tem otrok  
izgublja realen stik z življenjem.

Končuje se poletje, obdob
je  viška življenja narave same. 
Po poletju se narava počasi za
čenja um irjati in ugašati s svo
jo  samo navidezno smrtjo. Je
sen, ki je  poznana kot obdob
je starosti, se prikaže s svojimi 
živimi barvami listja in poljskih 
pridelkov. Naj bo prihajajoča 
jesen za vse nas tudi obdobje  
notranjega poglabljanja v naše 
življenje in njegov g loboki in 
veliki smisel.

MARTIN MARUSSI

K O N Č A N  S K O F I J S K I  P O S T O P E K  Z A  K A N O N I Z A C I  
B O Ž J E G A  S L U Ž A B N I K A  A L O J Z I J A  G R O Z D E T A

O

NAPROTI BLAŽENOSTI
Ob sklepu cerkvenega procesa na ravni ljubljanske 

nadškofije za kanonizacijo božjega služabnika Alojzija 
Grozdeta je bilo 30. avgusta v ljubljanski stolnici zah
valno evharistično bogoslužje, ki gaje vodil ljubljanski 
nadškof dr. Franc Rode.

MARIJA PRIMC

K oltarju je bila položena 
zapečatena posebna skrinji
ca - plod sedemletnega dela 
članov komisije za postopek 
Grozdetove beatifikacije. Po- 
stulator v procesu kanoniza
cije Lojzeta Grozdeta mag. Sta
nislav Hočevar je v uvodnih 
besedah bogoslužja dejal, da 
je prepričan, da Sveti Duh po 
osebi Božjega služabnika Loj
zeta Grozdeta prižiga v naši 
krajevni Cerkvi tri nove zve
zde: zvezdo svete mladosti, 
zvezdo pristne laiškosti in 
zvezdo junaškega mučeniš- 
tva. M edtem ko so vsi drugi 
naši svetniški kandidati ško
fje ali paduhovniki-redovniki 
in torej osebe v zrelih letih ter 
v  posebej Bogu posvečenem 
stanu, se v Alojziju Grozdetu 
odpira celo novo obzorje za 
našo Cerkev in naš narod. To 
je bil temeljni razlog, daje bila
21. avgusta 1992 napisana u- 
radna pobuda za začetek tega 
procesa, ki se je  začel še isto 
leto v Šentrupertu na Dolenj
skem, kjer je pokopan Alojzij 
Grozde, ki so ga komunisti 
mučeniško usmrtili leta 1943. 
O b nadškofu dr. Alojziju Šuš
tarju je 27. septembra 1992 
prisostvoval razglasu posto
pka sedmi Don Boskov na
slednik Egidij Vigano, pospe

ševalec mladinske svetosti. V 
postopku kanonizacije je bilo 
zaslišanih zelo veliko priče
valcev; v času procesa so na
šli še nekatera pisna pričeva
nja ljudi, ki so medtem že po
mrli. Zbrano je ne le vse t i
sto, kar je napisanega o Gro
zdetu v Sloveniji in na tujem. 
Pomembno je, da so želeli za
četi postopek za priznanje 
Grozdetovega mučeništvaže 
takoj ob njegovi nasilni smr- 

! ti, kar potrjujejo življenjepisi, 
ki so izšli že med drugo sve
tovno vojno pri nas, zatem v 
Argentini, Kanadi, Franciji in 

i  Švici. Cerkvena komisija je v 
| postopku kanonizacije zase
dala na 55 sejah. Dne 20. av
gusta letos je  bila opravljena 
še ekshumacija po cerkvenih 
predpisih, ki je ugotovila, da 
je bil Božji služabnik A lojzij 
Grozde pokopan v označe
nem grobu in da je  um rl na
silne smrti. Na sklepni seji je 
b ilo  30. avgusta letos celot
no gradivo iz postopka kano
nizacije zapečateno in p ri
pravljeno za oddajo ustrez
ni kongregaciji Svetega se
deža, kjer se bo začel pravi 
postopek beatifikacije. Nad
škof dr. Rode pa je v svoji pri
digi med zahvalnim evhari
stičnim  bogoslužjem orisal 
lik božjega služabnika A lo j

zija Grozdeta, ki je bil bister 
dolenjski fant, izredno živa
hen, vztrajen, človek globo
ke vere, m olitve in močnega 
zakramentalnega življenja, 
ki je kot nedolžna žrtev kot 
zrno padel v zem ljo in ob ro 
dil sad. Med drugim  je Rode 
poudaril, daje Alojzij Grozde 
apostol, ki bo delal za to, da 
bo slovenski narod spet po
stal krščanski, in zaključil, da 
si je Grozde zastavil naj-višji 
cilj, ki si ga more zastaviti člo
vek - to je svetništvo. In to je 
tudi dosegel.

N O V O  VODSTVO 
ŠOLSKIH SESTER

Kongregacija Šolskih ses
ter Sv. Frančiška Kristusa Kra
lja je imela svoj redni delov- 
no-volilni kapitelj v generalni 
hiši v Rimu od 2. do 20. av
gusta letos.

Glavno temo o duhovnem 
spremljanju so prvi teden o- 
svetlili, z različnih vidikov, iz
brani predavatelji. Naslednji 
teden so članice kapitlja pre
gledale in analizirale celotno 
stanje in življenje Kongrega
cije ter načrtovale nove smer
nice za naslednje šestletje. V 
torek, 17. avgusta, so prisos
tvovale sveti maši s sv. oče
tom  na dvorišču papeževe 
letne rezidence v Castelgan- 
dolfu in se ob koncu z njim 
osebno srečale.

V zadnjem tednu je bilo iz
voljeno novo vrhovno vod
stvo reda; v njem bodo S.M. 
Natalija Palač - vrhovna pred
stojnica (prihaja iz mostarske 
province), S.M. Rafaela Gla- 
senčnik - vrhovna viakrica 
(članica mariborske provin
ce), S.M. Ann Barbara Plavac
- vrhovna svetovalka (iz se
vernoameriške province - Le- 
mont), S.M. Adelina Cuttiet - 
vrhovna svetovalka (članica 
paragvajske province), S.M. 
Celina Sarič - vrhovna sveto
valka (iz rimske regije).

Vsem sestram želimo bo
žjega blagoslova, ko skupaj 
nadaljujemo pot proti velike
mu jubileju.

V ISTRI SE EN KA N DID AT  
ZA BLAŽENEGA

Kot poroča Glas koncila, so 
začeli priprave za proglasitev 
med blažene Miroslava Bule- 
šiča. O  dogodku smo že pisali.

Bilo je 24. avgusta 1947. 
Tržaški škof Santin ni smel v 
Istro, zato je  poveril msgr. Ja
koba Ukmarja, da je birmo- 
val namesto njega. Polagoma 
so začele nastajati težave, ko
munistična oblast je  začela 
nagajati. Najhujše je bilovLa- 
nišču. Tam so najprej skušali 
preprečiti birmovanje. Toda 
ljudje so se uprli in msgr. Uk
m arje  med mašo birmal 230 
otrok. Po maši so se duhov
niki podali v župnišče. Ko so 
bili tam zbrani, je vdrla sku
pina nasilnežev. Najprej so 
zagledali kaplana Miroslava 
Bulešiča, ki je tiste dni sprem
ljal msgr. Ukmarja ob birmo- 
vanju. Zaklali so ga in pustili 
mrtvega. Potem so planili na 
msgr. Ukmarja. Padel je. Na
padalci so mislili, da je  mrtev 
in so odšli. Toda bil je samo 
ranjen. Prenesli so ga v bolni
šnico na Reki. Ko se je po
zdravil, seje vrnil v Trst. V La- 
nišču je bil takrat za župnika 
Štefan Cek, ki je končal g im 
nazijo in bogoslovje v Gorici. 
Njegova mati, ki mu je gospo
dinjila, je sina skrila pod stop
nice in ga tako rešila. Pozneje 
so Ceka postavili pred sodi
šče, češ da je  vohunil za Vati
kan. Obsodili so ga na šest let 
ječe. Po treh letih so mu pred

ložili: vstopi v C irilm etodij- 
sko društvo in te izpustimo! 
Cek je pa odgovoril: "Nikoli!" 
in presedel je še ostala tri leta.

Bulešič je postal mučenec, 
Ukm ar in Cek sta spoznaval- 
ca, saj sta ostala zvesta Kri
stusu in njegovi Cerkvi. M a
rijo pa častimo kot Kraljico 
mučencev in spoznavalcev. 
----------------KH

SVETNIK TEDNA

8. S E P TE M B E R

SILVESTER CUK .  M A R|J |NO ROjSTVO
"Praznik zemeljskega rojstva obhaja Cerkev samo pri treh 

osebah: p ri Jezusu, M a riji in  Janezu Krstniku, ker je bilo  
rojstvo teh treh oseb res sveto," piše Anton Strle v Letu sve
tn ikov in to obrazloži: "Jezusovo rojstvo je b ilo  sveto zara
d i združenja božje narave s človeško naravo v eni osebi, o- 
benem zaradi deviškega spočetja v moči Svetega Duha; M a
rijino  zaradi njenega brezmadežnega spočetja, to se pravi 
zaradi tega, ker je bila kot m ati prihodnjega Odrešenika že 
v prvem trenutku svojega bivanja obdarjena s posvečujočo 
m ilostjo in torej obvarovana izvirnega greha; Krstnikovo 
zaradi tega, ker je b il izvirnega greha očiščen še pred ro j
stvom."

Praznik Marijinega rojstva so začeli obhajati v Jeruzale
mu, kamor je apokrifn i (t.i. od Cerkve nepriznani) "Jako
bov protoevangelij" a li "prvotni evangelij" postavil spomi
ne na M arijino otroštvo. Ta spis, katerega naj starejše prvine 
segajo v začetek 2. stoletja, pravi, da je bila hiša M arijin ih  
staršev Joahima in Ane v jeruzalemski mestni četrti, kjer 
s to ji p ri Ovčjih vratih vodnjak z imenom "Probatika" in je 
prav blizu kopeli Bethezda, kjer je, ko t vemo iz Janezovega 
evangelija, ozdravil moža, k i je b il bolan osemintrideset 
let. Prvi kristjani so oboje, Probatiko in Betbezdo, istoveti
li. V  b liž in i zdaj sto ji cerkev sv. Ane, k i j i  pravijo tud i cer
kev Marijinega rojstva. Prva cerkev je bila sezidana med 
letoma 422 in 438, sedanja je iz križarskih časov, grajena v 
romanskem slogu. V  tej cerkvi je bila procesija na praznik 
Marijinega rojstva, k i so ga v Jeruzalemu od vsega začetka 
obhajali na današnji dan.

Ta datum je sprejela tud i zahodna Cerkev. Praznik M a
rijinega rojstva je prešel v rimsko bogoslužje v drugi polovi
ci 7. stoletja. Pod papežem Sergijem so med letoma 687 in 
701 začeli ta praznik obhajati s slovesno procesijo ko t tr i 
druge M arijine  praznike: očiščevanje a li svečnico (2. fe
bruarja), oznanjenje (25. marca) in vnebovzetje (15. avgu
sta). V  N em čiji je današnji praznik uvedel že pred letom  
735 sv. Bonifacij in  sinoda v Salzburgu je določila, naj se 
praznik Marijinega rojstva obhaja slovesno. To je veljalo 
tud i za Slovence, k i so b ili v območju salzburške škofije. Ze 
iz tistih časov sta slovenski imeni "veliki" in "m ali šmaren" 
za praznika Marijinega vnebovzetja in Marijinega rojstva. 
Med tema dvema praznikoma še danes naše vemo ljudstvo 
rado hodi na božja pota v M arijina svetišča.

PraznikMarijinega rojstva je praznik veselja: na svet p ri
haja tista, k i naj postane Odrešenikova in naša mati. M a
rijino  rojstvo je prvo vidno dejanje drame odrešenja. Vsebi
no tega praznika povzema odpev k Zaharijevemu hvalospe
vu v bogoslužni m o litv i hvalnic: "Tvoje rojstvo, Božja M a ti 
in Devica, je razveselilo vesoljni svet; ka jti iz tebe je izšlo 
sonce pravice, Kristus, naš Bog, k i je odpravil prekletstvo in 
dal blagoslov, unič il sm rt in nam podaril večno življenje.

Na današnji praznik bizantinsko bogoslužje polaga naši 
pramateri Evi v usta: "Moje rešenje je rojeno; to je tista, po 
kateri bom rešena vezi pekla." Saj je izbrisan je greha, k i je 
Odrešenikovo delo, dejansko neposredni podaljšek M ariji
nega božjega materinstva, k i je na neki način vsebovano že
v njenem rojstvu.

Z  M A R I J O  V TRETJE T I S O Č L E T J E !

51. MARIJANSKI SHOD
O  m ati Sina božjega, M a rija , bodi z nam i!

(Anton M artin  Slomšek)

Ob koncu tega tedna po 
potekal na Opčinah 51. ma
rijanski shod. Spored:

V PETEK, 10. SEPTEMBRA 
1999, OB 20.30 bo v dvorani 
Finžgarjevega doma v Marija- 
nišču na Opčinah predava
nje dr. Stanka Janežiča: SLOM
ŠEK, l u č  n a  SVETILNIKU. Slom
škove pesmi bo izvajal moški 
nonet Certus iz Maribora.

V SOBOTO, 11. SEPTEM
BRA 1999, OB 20.30 b o  v žup
nijski cerkvi sv. Jerneja ap. na 
Opčinah k o n c e r t  M a r ij in ih  
IN SLOMŠKOVIH PESMI v priča

kovanju beatifikacije škofa 
A.M. Slomška. Nastopil bo 
Združeni pevski zborZCPZiz 
Trsta pod vodstom Edija Ra- 
ceta.

V NEDELJO, 12. SEPTEMBRA 
1999, bo shod bo vodil ško
fov vikar za Slovence v tržaški 
škofiji msgr. Franc Vončina. 
Shod se bo pričel ob 15.30 v 
cerkvi na Opčinah z m olitv i
jo, razmišljanjem in petjem 
Marijinih pesmi.

Ob 16. uri bo procesija po 
vasi. Sodelovali bodo: Ždru- 
ženi pevski zborZCPZ, God-

ČETRTEK  
9 . S E P TE M B R A  
1 9 9 9

beno društvo Prosek, skavti 
in skavtinje, mašni strežniki, 
narodne noše in vsi verniki. 
Po procesiji bo sveta maša na 
prostem za cerkvijo na Opči
nah. O b 14.30 do začetka 
procesije bo v cerkvi tudi pri
ložnost za sveto spoved.

V primeru slabega vreme
na bo vse potekalo v cerkvi.

Po Mariji se bomo Bogu 
zahvalili za to liko milosti in 
njenega Sina Jezusa prosili za 
poseben blagoslov ob pripra
vi na jubilejno leto 2000 ter 
beatifikacijo škofa Antona 
M artina  Slomška.

Prisrčno vabljeni!
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MED ŽIVLJENJSKIM UTRIPOM 
MANJŠINE IN KLJUČNIMI 
VPRAŠANJI SLOVENSTVA

Č E T R T E K  
9 . S E P T E M B R A  

1 9 9 9

Čez deset dni bo v Mariboru pa
pež Janez Pavel II. razglasil škofa An
tona Martina Slomška za blaženega. 
Organizatorji Drage so se zato odlo
čili, da se tej veliki osebnosti sloven
ske zgodovine in kulture oddolžijo s 
predavanjem mag. Matije Ogrina na 
temo Slomšek in vprašanja sodobne 
slovenske kulture, ki je potekalo v ne
deljo, 5. t.m., dopoldne. Tu je bilo 
poudarjeno zlasti Slomškovo pojmo
vanje kulture kot neke zaokrožene 
celote in njene globoke povezave z 
vero. Ta povezanost se je po preda
vateljevih besedah v zadnjem poldru
gem stoletju pri Slovencih razdrla, še 
zlasti v polpretekli zgodovini s ko
munistično revolucijo. Rešitev oz. ob
novo pretrganih vezi vidi mag. Ogrin 
v oblikovanju nekega skupnega ime
novalca v gledanju na zgodovino.

Zadnji predavatelj letošnje Drage, 
dr. Vaško Simoniti, ki je v nedeljo po
poldne govoril na temo Med zgodo
vino in sedanjostjo, je orisal težave, 
do katerih prihaja v Sloveniji pri o- 
blikovanju državljanske samozavesti. 
Zaradi današnje prevlade starih poli
tičnih elit se nadaljuje kontinuiteta s 
prejšnjim sistemom, tako da ne gre 
za demokracijo, ampak za "demokra- 
turo". Zaradi tega ljudje niso samo-

34. STUDIJSKI DNEVI

I RAGA 9«
“ V  p ra v ic i  je  naša p r ih o d n o s t  
in  naša  z rn a ta

I. S ln lllši-k

zavestni in so pokorni oblastnikom, 
kar pa je po predavateljevem mnenju 
tudi posledica nekaterih mitov, k ijih  
je v prejšnjem stoletju skovala sloven
ska književnost. Le-ta je ustvarila 
nekaj likov negativnih junakov oz. 
antijunakov, ki so ljudi vodili k odpo
vedi in nesamozavesti.

Organizatorji so tudi letos poskr
beli za nedeljsko mašo za udeležen
ce Drage, ki jo  je daroval škofov vikar 
za goriške Slovence msgr. Oskar Sim
čič, predstavljenih pa je bilo tudi ne
kaj knjižnih novosti. Poleg tega so 
se udeleženci spomnili na nedavno 
umrlega znanega slovenskega psi-

Š T I P E N D I J E  S K L A D A  
" D O R Č E  S A R D O Č '1

Upravni odbor Sklada "D. Sar
doč" razpisuje natečaj za dodeli
tev naslednjih štipendij:
- dve štipendiji v znesku milijon lir za 
učence Zavoda za slovensko izobra
ževanje. Prošnji mora biti priložen dru
žinski list in davčna prijava vseh dru
žinskih članov;
- tri štipendije v znesku dva milijona 
in petsto tisoč lir za univerzitetne štu
dente. Prošnji morajo biti priloženi 
naslednji dokumenti: fotokopija uni
verzitetne knjižice z izidi opravljenih 
izpitov, družinski list in davčna prija
va vseh družinskih članov;
- ena štipendija v znesku pet milijo
nov lir za podiplomski študij ali spe
cializacijo. Prošnji morajo biti priloženi 
sledeči dokumenti: potrdilo o oprav
ljenem univerzitetnem študiju s kon
čno oceno, družinski list in davčna pri
java vseh družinskih članov;
- z namenom ohranjanja lika dr. Dorče- 
ta Sardoča bo sklad dodelil štipendi
jo v znesku treh milijonov lir za raziska
vo, namenjeno morebitni objavi v ok
viru podiplomskega študija na temo 
Protifašistično in protiokupatorsko de
lovanje primorskih ljudi. Kandidati naj
v prošnji navedejo osnovne okvire razi
skave ter priložijo dokumente o oprav
ljenem študiju, družinski list in davčno 
prijavo vseh družinskih članov.

V prošnjah morajo biti navedeni 
podatki o drugih prejetih štipendijah 
in podatki bančnega računa, na ka
terega bo štipendija nakazana. Pri do
delitvi štipendij bo upravni odbor upo
števal predvsem študijske uspehe in 
potrebe prosilcev na osnovi 5. člena 
statuta sklada. Štipendije bodo dode
ljene do 22. oktobra 1999. Za vse po
trebne informacije so na razpolago čla
ni odbora Boris Peric (0481 32545), 
Zdravko Custrin (0481 387310), Vera 
Tuta Ban (040 299632) in Karlo Čer
nič (048 178100). Zainteresirani naj 
dostavijo prošnje do 22. septembra
1999 v zaprti ovojnici na naslov: 
Sklad - Fondazione D. Sardoč c/o Stu
dio Legale - Odvetniška pisarna San- 
zin, ulica Diaz št. 11 Gorica.

A R E Z Z O  1999

TEKMOVANJE 
V DUHOVNI 
POLIFONIJI

V zadnjem tednu avgusta je v me
sto Arezzo v Toskani potekalo med
narodno polifonsko tekmovanje. Pri
sotnih je bilo 28 pevskih skupin iz 
različnih evropskih držav in tudi z 
drugih celin. Tekmovanje je poteka
lo po kategorijah: koral, otroški, žen
ski, mešani zbori, skupine solistov in 
folklora.

V kategoriji koralnega petja je do
segel prvo mesto Ensemble Officium 
(Heidelberg, Nemčija). Med otroški
mi zbori sta bila najboljša dva, in si
cer zbor iz Minska (Belorusija) in zbor 
iz Litve. Med ženskimi zbori je izsto
pal in odnesel prvo nagrado zbor iz 
Debrecena (Madžarska). Prav tako je 
bila nagrajena kot prva pevska sku
pina iz Heidelberga (Nemčija), med 
mešanimi zbori pa zbor Grex vocalis 
(Norveška). Med nastopajočimi v fo l
klornem petju je bil najboljši zbor iz 
Rostova (Rusija). Razvrstitev zborov, 
ki ga določa žirija, je samo neko vodi
lo za poslušanje in opora za sprejem 
glasbenih del različnih dob, stilov in 
izvajalcev.

Tri skupine pa so tekmovale v iz
vedbi skladbe, ki je bila nagrajena v 
lanskem tekmovanju v Arezzu, in si
cer F. Mantovanija Ea, lena,lena... za 
dvanajstglasno izvedbo.

Zdi se, da je bilo letošnje tekmo
vanje na prav dobri umetniški višini, 
saj so nastopajoči drovršeno pripra
vili obvezne pesmi in program. Naj 
omenimo obvezno skladbo, motet 
Jubilate Deo za osemglasni zbor, ki 
je ga napisal L. Marenzio (letos se 
spom injam o 400-letnice njegove 
smrti).

Različne so bile izvedbe, kot so 
bili pač izvajalci z različnih kultur
nih področij. Vsekakor daje poslu
šanje podobnega polifonskega izva
janja vtis, da je pristop k tovrstne
mu petju lahek, gotov, intoniran itd. 
Posebno dovršenost so pokazali o- 
troški zbori, zlasti tisti, ki so jih  se
stavljali samo dečki.

Ves spored mednarodnega tek
movanja je bil v cerkvi S. Maria del- 
la Pieve in programi vseh nastopajo
čih skupin so obsegali duhovno glas
bo, saj je tudi programska knjižica 
nosila podnaslov: Jubilejnemu letu
2000 naproti. Nelahko in skoraj brez
hibno organizacijo prireditve je pri
pravila Fondazione Guido dArezzo.

Občinstvo, ki je bilo dovolj števil
no, je vsem nastopajočim hrupno in 
dolgo ploskalo.
---------------------SJ

P O M E M B N O  P R I Z N A N J E

DOKUMENTAREC 
O PIETRU  
BRIGNOLIJU 
NAGRAJEN

Po dnevniku italijanskega vojaš
kega kaplana Pietra Brignolija, ki je 
izšel leta 1995 pri Goriški Mohorjevi 
družbi z naslovom Maša za moje us
treljene, so posneli istoimenski doku- 
mentarno-pričevanjski film, ki ga je 
TV Slovenija med drugimi deli posla
la na mednarodni video festival San 
Gio v Verono konec meseca julija. Slo
venski videofilm je izdelal scenarist 
in režiser Filip Robar Dorin. Prav ta 
48-minutni dokumentarec, ki govori
0 italijanski ofenzivi, ki je potekala od 
julija do novembra 1942 v Ljubljanski 
provinci in na Dolenjskem, ter o pobo
jih, ki so jih tedaj izvedli italijanski vo
jaki, je prejel nagrado občinstva, ki je 
očitno ostalo pretreseno.

Dnevnik vojaškega kaplana Bri
gnolija, ki je bil priča omenjenih po
bojev, je z naslovom Santa messa per
1 miei fucilati izšel v italijanščini leta 
1973 pri založbi Longanesi v Milanu.
V slovenskem jeziku je prvič izšel pri 
reviji Borec, v knjižni obliki pa jeseni 
1995 pri GMD v prevodu Nedeljke 
Kacin Pirjevec in s temeljito študijo 
zgodovinarja dr. Bojana Godeše. Za
pis je izredno in dragoceno pričeva
nje "Italijana, ki je ofenzivo neposred
no doživel kot vojni kurat na okupa
torjevi strani" (Godeša).

hiatra, delujočega v Švici, dr. M itjo 
Grudna. Lahko so tudi podpisali peti
cijo v zvezi z mejo s Hrvaško.

Draga pa je od vedno bila tudi kraj 
neformalnega srečanja in pogovora, 
ki udeleženca marsikdaj lahko obo
gati v večji meri kot poslušano pre
davanje oz. diskusija. Verjetno je 
prav tu njena resnična vloga, pa tudi 
priložnost, da bi se zlasti Slovenci iz 
matice in zamejstva srečevali v večji 
meri, kot smo - kljub bližini m eje-to  
delali doslej.

9. DRAGA M LADIH
Priznati moram, da me Draga mla

dih bolj privlačuje kot tradicionalna 
Draga; to  ne toliko zaradi anagrafske 
bližine kot zaradi oblikovanja spo
reda. Osebno so mi bila vedno bližja 
srečanja, ki so osredotočena na toč
no določeno tematiko. Organizatorji 
letošnje Drage mladih so si za temo 
izbrali mladinsko kulturo in ustvarjal
nost, niz srečanj pa je potekal pod 
geslom Mladinska kultura: samo za 
mlade?

Deveta Draga mladih - prireditelji 
so bili mladi iz Ljubljane, Maribora, 
Trsta in slovenske Primorske - se je 
pričela v četrtek, 2. t.m., popoldne z 
zelo privlačnim predavanjem teolo
ga in pastoralnega delavca mag. 
Branka Cestnika na temo Mladinska 
kultura ko t izraz estetike, socialne in 
duhovne potrebe m ladih - njeno 
mesto v svetu kulture in v sedanjem 
zgodovinskem trenutku. Mag. Cest
nik je ugotovil v značilnostih in po
trebah današnjih mladih velik vzgoj
ni izziv. Otresti seje treba predsodka, 
je dejal, da sodobna umetniška us
tvarjalnost mladih nima kaj poveda
ti vernemu katoličanu. Nasprotno, 
potrebno je imeti zavest o umetni
škem potencialu mladih, ga spošto
vati in biti nanj pozorni.

Okrogla miza o ustvarjalnosti mla
dih (Mora b iti umetnost nujno res
na?), ki je potekala v petek, 3. t.m., 
dopoldne, je pokazala, da dandanes 
ni mogoče definirati neke kulture kot 
hegemonske oz. večvredne, drugih 
pa kot splošnih ali manjvrednih oz. 
"subkultur'1. Tudi ne moremo ločevati 
med dobrimi in slabimi umetnostmi, 
saj v vsaki umetnosti obstajajo do
bre in slabe stvari. Profesor Lev Kreft, 
skladatelja Ambrož Čopi in Rok Go
lob ter Franci Krek, organizator festi
vala Rock Otočec, so - opirajoč se zla
sti na osebne življenjske in umetniške 
izkušnje - orisali svoja gledanja na 
vprašanje mladinske ustvarjalnosti.

Zadnje srečanje 9. Drage mladih 
je bilo zelo zanimivo soočenje med 
sekretarko pri slovenskem ministr
stvu za kulturo Majdo Širca in mari
borskim teologom dr. Ivanom Štuhe- 
cem na temo Etika tudi v estetiki?, ki 
je potekalo v soboto, 4. t.m., dopol
dne. Besedni dvoboj, če ga lahko ta
ko imenujemo, se je vrtel okoli po
trebe po človeškem dostojanstvu tudi 
na področju estetike, kjer še vedno 
ni izdelanih etičnih norm, pa tudi o- 
koli vprašanja finančnega podpira
nja (ali ne-podpiranja) kulturnih pro
jektov.

Novost letošnje Drage mladih so 
bile delavnice mladinske ustvarjalno
sti, udeleženci pa so si lahko tudi o- 
gledali manjšo slikarsko razstavo 
mladih zamejskih ustvarjalcev in se 
pozabavali na dveh večernih prire
ditvah: na predstavi Male tržaške ka
baretne bande Kraški tera/on in na 
latinsko-ameriškem večeru.

Zanimiva in aktualna tematika 9. 
Drage mladih pa bi zaslužila večjo 
pozornost oz. večje število udeležen
cev, kot jih je sicer bilo, čeprav jih je 
bilo verjetno več kot lani. Lahko bi 
se Drage mladih udeležilo npr. več 
mladih iz zamejstva. Na vprašanje, 
kateri je vzrok za te odsotnosti, je te
žko odgovoriti. Je to nezanimanje? 
Morda je v zasnovi nekaj zgrešenega 
(čeprav se mi ne zdi)? Ali pa je Dra
ga mladih preveč povezana z Drago 
"starejših" (že v imenu) in bi si lahko 
poiskala svoj prostor pod soncem?

"je, k a r  je"

YZ- LETO 0
To zadnje poletje v tisočletju smo 

preživeli že popolni sončni mrk in z 
njim tud i pričakovani konec sveta. V 
Novi Gorici pripovedujejo, da so iste
ga dne na Sveti gori Jehove priče 
napihovale gumijast čoln in se p ri
pravljale na vesoljni potop. Pa ni bilo 
ne enega ne drugega. Ob koncu 
tisočletja smo preživeli kar nekaj hu
dih stvari: vojne v bivši Jugoslaviji in 
največjo vojaško akcijo v Evropi po  
drugi svetovni vojni. In še b i lahko 
naštevali. Astrologi pravijo, da so se 
po sončnem mrku zvezde nekako 
"obrnile'' in bo sedaj vse drugače. 
Začenja se srečno in mirno obdobje 
za človeštvo. Najverjetneje pa strah 
pred koncem sveta še vedno ostaja, 
saj nismo naredili še največjega ko
raka, nismo še prestop ili v novo 
tisočletje.

Ostaja pa ista logika. Človek naj
prej pričakuje nekaj groznega in se 
boji konca sveta. Ko pa zgodovine 
vendarle n i konec, se človek oddah
ne in se zanj začne novo obdobje, 
neke vrste preporod, renesansa, 
novo srečno obdobje ustvarjalnosti 
in pozitivnega razmišljanja. Nekdo je  
pomislil, da bi to novo obdobje tudi 
bolj uradno označil in obenem rešil 
nekaj drugih svetovnih zagat. Alan 
Dechert iz Kalifornije je  že leta 1996 
sprožil gibanje za leto nič. Leto 2000 
naj bi tako imenovali preprosto leto
0 in torej začeli vse znova.

Prvi razlog je  predvsem poljubnost 
vseh naših koledarskih pojmovanj. 
Naše štetje naj b i temeljilo na Kristu
sovem rojstvu, toda znanost je  že 
zdavnaj dokazala, da se naše štetje 
oddaljuje od Kristusovega rojstva za 
vsaj štiri leta. Obstaja še vrzel glede 
začetka stoletij in tisočletij. Nekako 
se je  vsilila navada, da imamo leto 1 
za prvo leto. Vendar je  prvo že leto 
O, ki pa n i nikoli obstajalo. Zato se 
bo tretje tisočletje resnično začelo 
šele 1. januarja 2001. Poleg tega 
imamo latinsko poimenovanje me
secev, ki je  popolnoma netočno. Ju
lij Cezar je  namreč vsilil svoji imeni v 
koledar ter dal povod za meseca ju 
lij in avgust in s tem vse pomaknil za 
dva meseca naprej. Tako je  sedmi 
mesec (september) postal dejansko 
deveti in tako dalje. To tudi n i v redu. 
Da sploh ne omenjamo dejstva, da 
ves svet uporablja gregorijanski ko
ledar, torej popravke, k i ga je  v ju 
lijanskega vnesel papež Gregor XIII. 
Koledar, k i ga imamo, je  torej v b i
stvu krščanski, medtem ko velik del 
sveta ni. In to v duhu politične ko
rektnosti in novodobne tolerance 
seveda spet n i v redu.

Zato je  Alan Dechert pomislil, da 
bi bilo treba narediti črto in začeti 
znova. Začnimo z letom nič. To naj 
bo prvo leto novega tisočletja. Obe
nem bo vsemu človeštvu pomenilo 
nov začetek in novo obdobje miru 
in popravkov vsega, kar je  bilo v člo
veštvu do sedaj narobe. Prej smo leta 
poimenovali pred Kristusovim ro j
stvom in po njem. Po letu nič pa naj 
b i leta imenovali kot leta nove dobe. 
In čeprav Alan Dechert uporablja iz
raz New Era, lahko pod njim razbe
remo NevvAge. In kdo so pristaši tega 
gibanja, ki se že štiri leta poteguje 
za novo označevanje letnic v svetu? 
To so večinoma pisatelji, umetniki in 
norci oz. ljudje, ki imajo radi vse, kar 
je  bolj ali manj noro. Na svoji spletni 
strani (www.go2zero.com) se pred
stavljajo podpisniki pobude s svoji
m i komentarji. Večina jih  pravi: "No
ro! Super! Podpisujem!". Jorg Posse 
iz mesta Turku na Finskem je  kratko- 
malo povzel: "Odlično! Leto nič zato, 
ker se meni hoče!" Jacques Lecomte 
iz Oregona v ZDA pa predlaga popol
no poenostavitev vseh merskih enot: 
100 sekund je  ena minuta, 100 m i
nut ena ura, 10 ur je  dan, 10 mesecev 
leto in seveda najbolj izviren predlog: 
100 let naj b i bilo stoletje! Norosti!

PETER SZABO
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DO ZVEZD IN NAZAJ S PESMIJO BO SVET 
BOLJŠI

MAJDA ARTAČ STURMA N

Za nami je  avgust, eden najbolj 
pričakovanih mesecev, s katerim se 
sklepa čas poletnih počitnic, od b li
zu pa nam že mežikajo neodložljive 
obveznosti, k i nas bodo postopoma 
vse bolj vpregle v običajni delovni 
jarem.

V minulih avgustovskih dneh sem 
zato skušala čim intezivneje uživati 
svoj zasluženi otium  pod goro lah
kotnejših detektivk kot tud i debe
lejših knjig, k i zahtevajo dalj časa za 
branje, česar si med šolskim letom  
ne morem privoščiti. Lahko pa b i se 
bila namesto tega kar utapljala v 
morju časopisnih člankov, radijskih 
in televizijskih poročil, ki so, ko t vsa
ko poletje, skušali preusmerjati po
zornost bralcev in gledalcev k lah
kotnejšim temam, primernim za po
čitniški čas.

V avgustu se politika odpravi na 
počitnice, ljudje si želijo oddiha in 
vsi (recimo, da gre za običajno me
dijsko pretiravanje!) naj b i se na mor
ju  ali v hribih, na potovanjih ali v tu
jini, najverjetneje pa doma, odpočili, 
zato nima smisla ubadati se s p ro 
blemi brezposelnosti, povišanja cen, 
javnega dolga in javnega reda. To 
naj ostane v predalu do septembra. 
Zvestim poslušalcem in bralcem, ki 
si zaradi finančnih, zdravstvenih ali 
drugih razlogov niso mogli privošči
ti sanjskih počitnic, je  treba servirati 
srhljive novice o zagonetnih smrtnih 
primerih ali pogrevati zastarane no
vice o nerešenih umorih in zločinih.

V najslabšem prim eru  pa naj 
množični mediji natančno poročajo
o naravnih in ekoloških katastrofah.

Ob tem pa vedno prav pridejo  
novice, ki v resnici niso novice, saj 
zadevajo vznemirljive naravne poja
ve, k i se pred človekovimi očmi od
vijajo že na tisoče let, vendar uteg
nejo tud i danes - ko t že na pragu 
zgodovine - vzburjati človeško do
mišljijo. Gre za zvezdne utrinke in 
popo ln i sončni mrk, ki dvigajo naše 
poglede v nebo, nas navdajajo s p ri
čakovanji, včasih tud i s tesnobo, še 
bolj pa z občudovanjem naravne ve
ličine.

Prvo polovico letošnjega avgusta 
so res označevala znamenja na ne
bu: nastopi akrobatskih letalskih sku
pin, zvezdni utrinki, nazadnje pa še 
sončni mrk, k i so ga lahko v popo l
n i oblik i opazovali samo v ozkem

pasu srednje in zahodne Evrope. 
Sredstva javnega obveščanja so se
o vsem tem razpisala in razgovorila 
do onemoglosti.

Tudi sama sem se 7. avgusta p o 
poldne, bolj iz zdrave navade dalj
ših sprehodov ko t pa iz radovedno
sti, podala na slikovito Napoleon
sko cesto nad Tržaškim zalivom in 
si ogledala zračne vragolije akroba
tske skupine Frecce tricolori. Navdu
šenje priložnostnih izletnikov in o- 
pazovalcev, k i so trumoma drli na 
obronke Krasa in (brez vsakršnih za
ščitnih očal) zrli v smer sonca, kjer 
so se odvijali najlepši akrobatski le
talski podvigi, je  bilo izredno. A prav 
tolikšna je  bila moja prizadetost, ko 
sem slišala okrog sebe skoraj samo 
žlobudrave "Trieštine" in sem zara
d i slepeče sončne svetlobe od časa 
do časa pogledovala zeleno-belo- 
rdeče sledove letal, k i so na nebu 
ponazarjali italijansko trobarvnico. 
Jasno je  bilo, da naj b i letalski p ilo 
t i s svojimi umetelnim i akrobatski
m i točka-mi - prvič nad Trstom I - 
dokazovali in utrjevali "italijanstvo11 
Trsta. Kak-šna žalost!

V dneh okrog 70. avgusta pa le
tos p ri nas doma ni bilo časa za opa
zovanje zvezdnih utrinkov: nasled
njega dne smo se namreč prav v času 
sončnega mrka odpravili p ro ti Go
renjski, kjer smo preživeli teden dni. 
Vožnja je  bila čudovito umirjena, saj

I je  s soncem m rknil tud i prom et na 
slovenskih cestah. V brk napovedim 

, in opozorilom smo med oblaki in 
J  kratkotrajnim i gorskimi meglicami 
' brez vsakršnih zaščitnih očal in vari
lskih mask uzrli in opazovali zadnji 
sončni krajec. Tako smo preživeli tudi 
7 7. avgust. In če so javna obvešče
valna sredstva kar tekmovala v pre
usmerjanju naše pozornosti od ze
meljskih pojavov k nebesnim, jim  z 
nami to n i popolnoma uspelo.

Tako je  m inil tud i avgust ali veli- 
[ ki srpan, mesec, v katerem se pre
pletajo prastare silnice zemeljskega 

\ in nebeškega, profanega in sakral- 
\ nega, znanega in neznanega. M e
sec, ki se razpenja med pasjo vroči
no, trudom in znojem žetvenih opra
vil in skrivnostjo Marijinega vnebo
vzetja, ko Slovenci navadno roma
mo in obiskujemo znana in manj 
znana Marijina božjepotna središča.

Medtem ko se je  čas oddiha in 
'• počitniške sprostitve za večino izte- 
j kel, nam izza vogala že mežikajo de
lovne in šolske obveznosti.

Vzvišeni avgust nas je  popeljal v 
višine zvezd in neba, vrhov in gora, 
pogled marsikoga, do včeraj še upe- 

1 rjen v nebo, pa se vrača k tlom, k 
zemlji, kjer se nam za vinogradi že 
smeji delavni, a užitkov po ln i in sla- 

\ stni september.

DAVID BANDELLI

Od 26. julija do 8. avgusta je v No
vi Gorici potekal tečaj za mlade glas- 
benike-violončeliste, ki ga je vodil iz
raelski profesor Menahem Meir. U- 
deležilose ga je kar nekaj mladih vio
lončelistov (sicer bolj violončelistk...), 
ki so se v dveh tednih tehnično izpo
polnili in interpretativno obogatili. 
Profesorja Meira je v naše kraje pri
peljal mladi tržaški čelist Aleksander 
Sluga, ki ga je pred leti spoznal v Če
dadu in od takrat zaupal njemu last
no glasbeno pripravo. Ker prof. Slu
ga poučuje tudi v Gorici, se je tečaja 
udeležil tudi klavirski trio, ki deluje v 
okviru SCGV Emil Komel.

Menahem Meir je eden redkih 
predstavnikov šole, ki jo je osnoval 
katalonski čelist Pablo Caslas in ki te
melji na čustvenem podajanju glasbe. 
Njegovo znanje, zgovornost in glas
beni čut so nas privedli do pogovora 
o... marsičem.

Profesor Meir, bi se 
našim bralcem najprej 
predstavili? K daj ste začeli 
s študijem glasbe? Kdo so bili 
vaši p rv i učitelji?

Ko sem bil še deček, sem si strast
no želel potovati. Takrat je bilo v modi, 
da če si želel videti svet, si se vkrcal 
na kako ladjo kot mornar in si odpo
toval. Jaz sem sklenil, da bom to stvar 
naredil z violončelom. Neki moj so-

P R O J E K C I J A  S T A R I H  F O T O G R A F I J  V Š T A N JE L U

POMEMBNO KULTURNO DEJANJE
MARKO VUK

V soboto, 28. avgusta, smo na graj
skem dvorišču v Štanjelu bili priča po
membni pobudi. Etnolog v Goriškem 
muzeju Andrej Malnič je namreč or
ganiziral projekcijo diapozitivov, ki so 
nastali s sistematičnim zbiranjem sta
rih fotografij, povezanih s Štanjelom.

Omenjeni strokovnjak je namreč 
preteklo poletje izkoristi] za to, da je 
obiskal večje število hiš v Štanjelu, kjer 
se je posebej zanimal za stare ohra
njene fotografije. Pri tem koristnem 
delu so ga posebej zanimali nasled
nji vidiki: nekdanji videz naselja Šta
njel, močno prizadetega zaradi uni

čevanj med drugo svetovno vojno, 
podobe ljudi, noš, običajev, kmečke
ga dela, razvedrila, življenjski mejniki 
domačinov - krst, birma, poroka, od
hod k vojakom, v tujino ipd. Zbrane 
fotografije govorijo tudi o pomemb
nejših zgodovinskih dogodkih, po
vezanih s krajem, npr. o času med pr
vo svetovno vojno, ko je tu delovala 
vojaška bolnica, o grozotah druge 
svetovne vojne, o času boja za meje 
med leti 1945-1947, o povojni mo
dernizaciji in industrializaciji.

Etnolog Malnič je vse zbrano gra
divo dal preslikati in izdelati tudi dia
pozitive, kar je omogočilo "gledanje" 
na več načinov: nastala je tako mapa,

K KASEN VIJAVAJ JE BIU!

Mihec: Pej si se ued- 
dehenil?

Jakec: O, sen, sen. Sen 
jem o srečo, de se je  muo- 
ja  Milka zvila gleženj jen  
tku  smo ostale lepu do
ma. Malo sen jo  medhu, 
malo cartlju jen je  bla sre
čna, teku de je  na konci prav- 
la tisto, de “pousot je  lepo, najlepše 
je  doma" jen se teku tolažla. Jest sen 
j i  dajau vse ražone.jen j i  hvalu nšSe- 
sljen jen, de če pej če bet ne hlad- 
nen, de ju  zvečer lehko peljen na Re- 
pentabr. Ti, kej si pej delo ti?

Mihec: Ah, kej. Te v meste sen os- 
to. Ti nimeš pojma, kašen vijavaj je  
biu tle po ten plači.

Jakec: Ma, kej žepen ni šou na 
ferje?

Mihec: Ma, ne žepen, ne tle pod  
nami. Ten bolj p ru ti murji, ten dol je  
blo vse živo. Prhajali so taki, ki se jeh  
drgači ne vide tuod uokuli. Malo sen 
poslušu, kej se menejo te u bari jen  
se marsikejzve. Logično, kej češ, zbi- 
rejo informacje, ne. Zetu so tudi trko

KI
mečkali, de so odložili 
nadaljevanje razprave 
na setenber.

Jakec: Ma, kej češ reč? 
Kej niso zbrali žej zado- 
ste vseh mogočih in ne
mogočih informacij? Ta
kih s prve, druge, al pej du- 

zna kešne roke.
Mihec: A, se vide, de ne. Se vide, 

de čejo bet gvišne, če je  vredno je t  
neprej zes zeščitnen zakonen al pej 
ne.

Jakec: Ben, ma kej čejo vedet. Kej 
ne videjo, de je  zadnje cejt, de kej 
dajo, če nej ta naša manjšina še diha. 
Smo več ku uesendeset let pod tu 
državo, jen... ha, ha, ha... zdej m i je 
pršla na misu ena prgliha. M i tle v 
zamejstve smo kukr tista Marija z An
gelske gore, k i se je  poročila dol v 
Cesto. Muež je  red jegro na karte jen 
je  zajegro premoženje. Ma nekej mu 
je  useleh ostalo jen držina je  šla u 
Klanec, ma znaš kaku je, bolezen je  
bolezen, jen zs Klanca so šli končet 
na Razdrto zs Razdrtega pej na Gri-

žene, ma tudi ten muož nej se vedeu 
premagat jen je zajegro hišco, de so 
šli končet v Trnje, ten so dobili tako 
enosobno stanovanje in...

Mihec: Ja zastuoepen, kej češ reč. 
Zs Angelske gore, na cesto zs ceste... 
jen taku naprej, češ reš, de je  šlo zme- 
rej bolj dol, jen de so končali na griži. 
Ma glej, k i dokler nisi na britofe, jen  
ne v Britofe, pomene de še zmerej 
diheš, jen kulo se obrača, dragi muoj.

Jakec: Ja, sej glih tu praven. Pre
den bo razprava šla naprej, čejo ve
det, kje smo.

Mihec: Na neki lepi Angelski gori, 
gvišno ne. Sej vsak vide, de kukr 
manjšina gremo zmerej bolj v neč, 
ma dokler nismo na britofe, še živi
mo. Zaščitne zakon nekej muera det 
manjšini, jen če be dal preveč, be lah
ko naše ledje dobili nove življenjske 
volje, nove zavesti jen novega pono
sa jen... čen reč, de je  gvišno, de se 
zanimajo jen čejo vedet, čej smo.

Jakec: Ja, če bojo razsuodle, de 
smo še p r moči jen be se lahko po
brali, ne bo neč, če pej smo trko švoh, 
de smo tik pred britofen, se bo nejd- 
la kešna dobra duša, k i bo rekla, de 
je  treba šparat jen de nima smisla tro- 
šet javne soude za trohneče truplo.

na razpolago zainteresirani javnosti 
pri oskrbnici štanjelskega gradu Du
ški Švagelj, iz katere bo morda nasta
la tudi tiskana fotomonografija, pro
jekcijo diapozitivov pa je že tako mo
goče ponoviti še kje drugje.

Sobotni večer v Štanjelu je lepo 
uspel, saj se ga je udeležilo kakih 100 
ljudi, ki so živo spremljali, zlasti sta
rejši, projekcijo slik. Vsekakor hvale
vredna, strokovno dobro pripravlje
na pobuda, ki je s skromnimi finanč
nimi sredstvi približala del preteklo
sti kraja domačinom, kar je v času, ko 
na Slovenskem vse bolj prevladuje 
koncepcija lažne "svetovljanske" kul
ture, še toliko bolj pomembno.

Mihec: Ma, glej, po mojen ni pro
blem u ten, če nen dajo al pej ne 
ta zaščitne zakon. Problem je, če je  
v ledjeh volja, de uestaneju tu, kar 

; so, da jem ejo otroke jen  de jeh  u- 
čijo slovensko govoret, de jeh puoe- 

' šljejo v slovenske šule jen  taku na
prej... Tu je  vprašanje. Državi je  leh
ko, če čejo, bojo dali, če ne pej je 
mejo zadoste vseh suort p rob le 
mov, de rečejo, "se ne da! Jememo 
druge bo lj nujne zadeve!". Sej vi- 
deš. Vlada se bo morala g lihet za
stran vseh teh što rij ued parkondi- 
cjo, ued novega finančnega zako
na, ued penzjonov, ke nej bojo za 
vse enake jen teku neprej. U kešnen 
kraje “bodo morali popustiti", buo- 
jo  zapisali naši novinarji, boš vido, 
de bo kej tacga ratalo.

Jakec: A štorja ued penzjonov, ki 
nej bojo za vse enake je  tude lepa, 
čen prou videt.

Mihec: Pesti, pesti, tu je  pej druga 
štorja. Bomo pej drugič kej več rekli. 
Bejžmo v bar, bomo še kej čuli, kej 
pravjo...

Jakec: O, bravo. Tu se m i zdi pa
metno jen potrebno. Teku me žeja...

rodnikje igral na ta instrument, v ka
terega sem se takoj zaljubil. Ko sem 
pri devetih letih prišel na konserva
torij, me je ravnatelj vprašal, kateri 
instrument bom igral. Ko sem mu od
govoril, da bo to violončelo, je dejal: 
"Saj to je najtežji instrument!" Takrat 
sem pa brez pomislekov odvrnil: "Rav
no zato ga bom igral!" In od takrat 
se že celo življenje učim violončelo.

Kar se tiče mojih učiteljev, sem se 
ravnal po starem judovskem prego
voru, ki pravi: "Če želiš postati velik, 
sledi velikemu učitelju". Zato sem v 
svojih učiteljih iskal dobre mentorje. 
Spoznal sem Pabla Casalsa, ki meje 
nato usmeril na Manhattan School of 
Musič, kjer je poučeval Diran Alexa- 
nian in kjer sem opravil magisterij. 
Tretji moj učitelj, s katerim pa sva bila 
po letih bližja in sva sodelovala, je 
bil italijanski čelist Antonio Jannigro.

Omenili ste Pabla Casalsa.
Bi nam lahko orisali nekaj 
značilnosti njegove "šole"?

Najprej moram povedati, da Ca- 
sals si te šole ni izmislil, ampak je bil 

I to  naravni rezultat njegovega pristo
pa do glasbe. V Casalsovi šoli gre pred
vsem za pristnost zvoka, v katerem 
so vsi elementi porazdeljeni v pravil- 

; ni meri in tehnika ne pride na dan, 
skratka, vse je na pravem mestu in 
glasba lahko postane zares izrazno 
sredstvo. Casals je s tem mišljenjem 
razširil tehnično paleto violončela. 
Poleg tega je bil tudi odličen izvaja
lec, dirigent in izreden pedagog, ki 
je od učenca zahteval čimboljše.

Z akaj p a  ta način 
poustvarjanja glasbe ni tako  
razširjen?

To se je zgodilo predvsem, ker je 
imel velik vpliv le na majhno število 
Casalsovih učencev. Casals je veno
mer potoval, igral, dirigiral in za po
učevanje mu je ostajalo malo časa. 
Ob nastopu Francove diktature pa se 
sploh ni več hotel pojavljati v javno
sti in ni več koncertiral. Učenci so po
stajali vedno starejši in danes obstaja 
samo majhna skupina Casalsovih u- 

J čencev, ki prenašajo tak način igra
nja. Šele ko si doštudiral harmonijo, 
zgodovino, teorijo in še marsikaj, si 

S  si lahko privoščil delo na čustveni rav
ni. In pomembno je, da si vsako fra
zo najprej v sebi zapoješ, ker je petje 
izraz našega duha, da tako tudi z in
strumentom izraziš sebe v glasbi.

S čim p a  so vas vaši učitelji 
obogatili?

Alexanian, moj profesor, je bil prvi 
teoretik te šole, Casals je bil izvajalec, 
Jannigro pa, s katerim sva skupaj de
lala v Salzburgu spoj obeh. Vsak je 
imel različno osebnost in vsak mi je 
nekaj dal. Alexanian je bil velik raz
svetljenec, imel je veliko znanje v har
moniji, glasbeni zgodovini in na
sploh; Casals, ki je izhajal iz kmečke 
družine, je bil resnično velika duša. 
Jannigro meje očaral s svojimi ideja
mi o lepoti in izraznosti glasbe.

K a j p a  vam pomeni glasba?
Glasba je nematerialna umetnost, 

ki gre preko čustev, razuma in srca. 
Je jezik emocij. Je univerzalna in ima 
to moč, da združuje ljudi, zato čim 
bolj bomo skupaj peli in igrali, tem 
boljši bo svet - ustvarili bomo raj na 
zemlji. Svetopisemska zgodba pravi, 
da je Bog izgnal Adama in Evo iz ra
ja. Ko sem letos prvič prišel v Slove
nijo, sem pa videl, da raj na zemlji še 
obstaja. To je res edinstvena dežela. 
Prepotoval sem precej delov sveta, 
take mirne, pisane in gostoljubne de
žele pa se redkokdaj spomnim.

V vseh svojih letih ste si 
nabrali veliko izkušenj. K a j bi 
po  vsem tem povedali mladim , 
k i se v svet šele odpravljajo?

Nič posebnega. Naj bodo vljudni 
in radodarni eden do drugega, naj 

: poslušajo glasbo z odprtim i ušesi in 
srcem in... naj pojejo...
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O S E M  S K U P I N  N A  2.  R O C K  FESTU V S P O M I N  N A  B A Z O V I Š K E  J U N A K E Z A P R T A  C E S T A ,  I Z O L I R A N A  V AS

PRAZNIK USTVARJALNOSTI  
M L A D IH

ZAČETEK S V E Č A N O S T I  OB  
O B L E T N IC I  USTRELITVE

PREBIVALCI  P A D R IČ  
N E Z A D O V O L J N I

M A T J A Ž  RUSTJA

Prizorišče drugega sreča
nja glasbe in mladih je bil ve
liki šotor, ki sta ga komaj za
pus tili razposajena Draga 
m lad ih  in vz tra jna  Draga 
vzornih idej: "Priprave na to 
pobudo so se začele pred do
brim  mesecem dni, v zad
njem tednu pa je bila oprav
ljena večina dela," je  dejal Da
nilo Pahor, član MOSP-a in 
Kraških ovčarjev. Na rock 
fest se je  prijavilo osem sku
pin, sedem iz zamejstva, ena 
pa je prišla kot gostja iz Ljub
ljane. Zamisel je nastala po 
spoznanju, da deluje v na
šem prostoru več rock sku
pin, ki im ajo prem alo m o
žnosti, da bi nastopile pred 
publiko: bodisi zaradi ener
gične zvrsti glasbe bodisi zara-

Drugi zamejski 
rock festival je potekal 
v ponedeljek, 6. t.m., 
v parku Finžgarjevega 
doma na Opčinah.
Večer rock glasbe sta 
po lanskem uspehu 
organizirala MOSP 
(Mladi v odkrivanju 
skupnih poti) in skupina 
Kraški ovčarji.

smiles, sestavljajo 14-letni so
šolci, ki so se po dveh nasto
pih in kakim mesecem vaj 
odločili, da je napočil čas za 
širšo publiko. Izključno "slo
venski rock" je razpoznavni 
znak mačkoljanskih Old Crovv. 
Charge, ki so nastali pred lan
skim festom, so se preizku
sili v  novi zvrsti alternativne
ga rocka. Terroristi da bar so 
nastali v začetku letošnjega

di pom anjkanja prim ern ih  
prostorov. "Upamo, da bomo 
z rock festom spodbujali ob
stoječe skupine, nastajanje 
novih in tako dokazali, da ob
staja tudi v zamejstvu rock 
scena,11 je še zaključil Danilo 
Pahor. Glasbeni večer, ki se 
je  pričel nekaj pred 20. uro, 
so oblikovale skupine: Ano- 
rexica, Crazy smiles, Charge, 
Terroristi da bar, Bad round, 
Soraya, O ld  Crovv in Kraški 
ovčarji. "Letos smo opazili na
predek v rock festu in smo 
zaradi tega res zadovoljn i. 
Znatno se je izboljšal nivo iz
vajanja, pa tudi skupin je bilo 
letos več," je pripomnil Stefan 
Pahor, član MOSP-a. Obisko
valcev je bilo res veliko, pred
vsem mladih seveda, radove
dnost in neobičajnost pobu
de pa sta privabili marsika
tere starše in starejše rocker- 
je. Najmlajšo skupino, Crazy

i poletja, da bi se sami zaba- 
| vali in da bi (tako upajo) za- 
J bavali tudi druge. Ljubljanski 
Bad round so presenetili z le
pim petjem pevke, zatem pa 
so oder zasedli dobro znani 
Kraški ovčarji. Na vsedržav
nem tekmovanju v Arezzu so 

{ se uvrstili v dvanajsterico naj
boljših skupin. Anorexica so 

| pritegnili pozornost publike 
z laboratorijem za nove glas
bene zvrsti. Večer pa so za
ključili izvežbani Soraya.

Mladi so pripravili za mla
de res nekaj zanimivega. Po
nedeljkov večerje  preusme
ril marsikateri pogled od te- 

! levizijskega ekrana na oder 
festivala. Ni šlo le za glasbe
no prireditev, ampak za praz
nik ustvarjalnosti mladih. Iz 
tega pa se rodi spoznanje, da 

| je (kakršenkoli) uspeh odvi- 
! sen od nas samih.

POSVET KGS O  UPRAVLJANJU  
KRAŠKEGA OZEMLJA

M —

V soboto, 4. t.m ., je bil v 
konferenčni dvorani Znan
stvenega parka na Padričah 
posvet na tem o Urbanistične 
norme, park in razvoj kmetij
stva. Posvet je  priredila Kraška 
gorska skupnost z namenom, 
da se odpravijo nekatere te

žave na pojmovni in tudi po
litični ravni.

Okrogle mize seje udele
žilo večje število krajevnih u- 
praviteljev in ljubiteljev Kra
sa, ki so prisluhnili izvajanjem 
številnih strokovnjakov.

V ponedeljek, 6. t.m ., je 
potekala 69. obletnica ustre
litve bazoviških junakov - Bi
dovca, M iloša, Marušiča in 
Valenčiča. V ta namen je O d
bor za proslavo bazoviških 
junakov priredil niz svečano
sti v spomin na ta tragični do
godek naše zgodovine.

Nekatere prired itve  so že 
stekle. Tako je  bila v nedeljo, 
5. t.m., v bazovski župnijski 
cerkvi vsakoletna maša za- 
dušnica za štiri junake. Daro
val jo  je domači župnik Žarko 
Škerlj, obred pa je  spremlja
lo petje domačega zbora. Pri
ložnostni govor je  imela pod
županja občine Dolina prof. 
Fulvia Premolin, ki je med 
drugim opozorila na še ved
no nerešena vprašanja slo
venske manjšine v Italiji in na 
dejstvo, da je  protislovensko 
sovraštvo še vedno prisotno. 
Prof. Premolinovajetudi spre
govorila o pomenu enotnosti 
oz. o tem, da je  ob spoštova
nju ra z ličn o s ti, ki bogati 
m anjšino, pom em bna s tr
njenost za dosego zastav
ljenih ciljev.

Na dan obletnice ustreli
tve, v ponedeljek, 6. t.m., pa 
so se predstavniki slovenskih 
organizaciji oddolžili spomi
nu na padle junake s polaga
njem vencev na njihov grob 
na tržaškem pokopališču pri 
Sv. Ani. Prisotnim je vim enu 
Odbora za proslavo bazovi
šk ih  ju n a k o v  sp regovo ril 
prof. Dušan Križman, ki je 
podčrtal pomen zvestobe na
rodu in pravice do upora pro
ti nasilju.

Spored proslav se bo na
daljeval v četrtek, 10. t.m., 
ko bo ob 16. uri spominska 
svečanost pri spomeniku v 
Prešernovem gaju v Kranju. 
Svečanost prireja tamkajšnja 
občinska uprava. V nedeljo,
12. t.m., pa bo osrednja pro
slava ob spomeniku na ba
zovski gmajni z začetkom ob 
15. uri. Isti dan bo tudi spo
minski pohod, ki ga prireja 
Športno združenje Sloga. Slo
ga bo v  soboto in nedeljo, 18. 
in 19. t.m., priredila tudi med
narodni turn ir za pokal Bazo
viških junakov.

Tržaška občinska uprava 
oz. odborništvo za teritoria l
no načrtovanje je pred ča
som odredila zaprtje odseka 
med križišči med državno ce
sto št. 14 in pokrajinsko ce
sto št. 1 zaradi povezovalnih 
del med električnima centra
lama v Škednju in na Padri
čah. Na tem odseku so Pad- 
riče, ki so postale skorajda 
izolirana vas. Prepovedano je 
bilo namreč parkiranje oz. us
tavljanje vozil, poleg tega tudi 
vožnja po cesti, ki gre skozi 
vas. To je povzročilo razum
ljivo nezadovoljstvo prebival
cev Padrič, ki so se znašli 
skoraj kar čez noč (obvestilo
o zaprtju ceste so prejeli ta- 
korekoč zadnji trenutek) brez 
možnosti, da vozijo po vasi. 
To je prizadelo zlasti tamkaj
šnjo gospodarsko dejavnost. 
Poleg tega so table, ki opo
zarjajo voznike na potek del, 
izključno v italijanščini, če
prav je pred leti ravno tržaška 
občinska uprava postavila ob 
začetku in koncu vasi dvoje
zične table.

O  tem vprašanju so v prej
šnjih tednih obširno poročala 
krajevna sredstva javnega 
obveščanja, prišlo pa je  tudi 
do svetovalskega vprašanja v 
tržaškem občinskem svetu. 
Svetovalec SSk Peter M očnik 
je  namreč naslovil na župa
na oz. pristojnega odbornika 
vprašanje, zakaj ni b ilo kra
jevno prebivalstvo pravočas
no obveščeno o delih. M oč
nik se nadalje sprašuje, ali 
ima uprava namen ublažiti 
škodo, ki jo  trp ijo  gospodar
ski operaterji s tem, da se kra
jevnemu prebivalstvu dovoli

prehod v urah in dneh, ko de
la ne potekajo, in da se name
stijo semaforji. M očnik po
stavlja občinski upravi tudi 
vprašanje, ali ima ta namen 
postaviti table s slovenskim 
prevodom, ki obveščajo voz
nike na dela na tistem cest
nem odseku in postaviti ob
vestila o delih tudi na mejnih 
prehodih pri Lipici in na Pesku.

NA TRŽA ŠK EM  N I VEČ  
U RA DA  ZDR UŽENJA  

REJCEV
Zaradi racionalizacije de

lovanja Deželnega združenja 
rejcev je  bil zaprt področni 
urad zaTržaško; edina usluž
benka, ki je  bila zaposlena s 
polovičnim  delovnim  u rn i
kom, pa je prejela odslovil- 
no pismo. Kmečka zveza in 
Zveza neposrednih obdelo
valcev sta zato naslovili pro
testno pismo deželnemu vod
stvu Združenja rejcev. V pis
mu ocenjujeta ukrep za znak 
nespoštovanja do tržaških 
rejcev, tudi ker je občni zbor 
deželnega združenja zagoto
vil, da bo na Tržaškem delo
val skladno s potrebami rej
cev pokrajinski urad ali vsaj 
okence Združenja. Na isti 
skupščini je bila tudi sprejeta 
obveza, da bo deželno vod
stvo jam čilo prisotnost ose
bja, ki obvlada slovenščino, 
ker so živinorejci na Tržaš
kem skoraj izključno Sloven
ci. Obe kmetijski stanovski 
organizaciji zato pozivata vod
stvo Deželnega združenja rej
cev, naj spet zagotovi redno 
delovanje urada v pokrajini.

N IZ  V E R S K I H  S V E Č A N O S T I  I N K U L T U R N I H  P R I R E D I T E V

51. MARIJANSKI SHOD V ZNAMENJU  
ŠKOFA A.M. SLOMŠKA

I 1

P osnetek z lanskega ju b ile jn e g a  50 . M a rijanske ga  shoda (F o to  K rom a)

V nedeljo, 12. septembra, 
bo na Opčinah 51. Marijan
ski shod. Potekal bo pod 
Slomškovim geslom: “O  Mati 
Sina božjega, Marija - bodi z 
nami!" Shod se bo pričel ob
15.30 z molitveno pripravo. 
O b Slomškovih m islih bomo 
verniki molili rožni venec. Ob 
16. uri bo tradicionalna pro
cesija in nato sveta maša na

prostem za cerkvijo na O p
činah.

Na nedeljo pred razglasit
v ijo  škofa A. M . Slomška v 
Mariboru se želim o sloven
ski verniki tržaške škofije du
hovno p rip raviti na ta po
membni dogodek. Organiza
torji so zato priredili dve sre
čanji, ki bosta prib liža li lik 
škofa Slomška. V petek, 10.

septembra, bo ob 20.30 v 
dvorani Finžgarjevega doma 
v M arijanišču na O pčinah 
predavanje dobrega Slom
škovega poznavalca dr. Stan
ka Janežiča: Slomšek, luč na 
svetilniku. Govorjeno besedo 
bo popestril m oški nonet 
Certus iz Maribora. Predsta
vil bo niz Slomškovih verskih 
in ljudskih pesmi. Ta prvi ve

čer prirejamo skupaj z D ru
štvom Finžgarjev dom. V so
boto, 11. septembra, bo ob
20.30 v cerkvi sv. Jerneja na 
Opčinah koncert M arijin ih in 
Slomškovih pesmi. Izvajalci 
bodo domačini, pevke in pev
ci Združenega zbora ZCPZ iz 
Trsta. S peto in govorjeno be
sedo bodo navzočim prib li
žali lik in poslanstvo škofa 

| Slomška. Zbor bo skupaj z 
Godbenim društvom Prosek 
in s skavti obogatil tudi nedelj
sko procesijo in sveto mašo, 
ki ju bo vodil škofov vikar za 
Slovence msgr. Franc Vonči
na. Tudi v hom iliji se bo vikar 
dotaknil pomena prvega bla
ženega med Slovenci, škofa 
A. M . Slomška.

Na shod so vabljeni tudi na
rodne noše in mašni strežniki. 
O b koncu shoda bodo ude
leženci dobili spominsko po
dobico s sliko škofa Slomška 
in z njegovo m olitvijo k M ari
ji: "O Marija, moja mati, tebi 
se hočem u varstvo dati. Pod 
svoj svet plajš me zakrij!"

Dvema avtobusoma iz Tr
sta in okolice in še mnogim 
posameznikom, ki se bodo 
v Mariboru udeležili beatifi
kacije škofa Slomška, vsi sku
paj dodajmo številno udele
žbo na 51. Marijanskem sho
du in na obeh prireditvah, ki 
bodo shod duhovno in kul
turno pripravile.
 zš
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D V O J N I

JUBILEJNI DVAJSETI PRAZNIK SOLATE 
NA STOLETNI DEBELISOVI KMETIJI

šo je dobil Kristjan Debeliš, 
na drugo mesto seje uvrstila 
solata, ki jo  je pridelal Mar- 
cello Debeliš, na tretje pa so- 

: lata Sonje Gregorič. Za do
bro razpoloženje je  skrbel 
harmonikar, višek praznika 
pa je vsekakor bilo tekmova
nje v sajenju solate. V moški 
kategoriji sej e pomerilo ka
kih deset tekmovalcev. Zma
gal je Pavel Debeliš, na dru- 

! go mesto seje uvrstil Edi Tro- 
j ha, ki je  prejel tudi posebno 
I nagrado kot najstarejši ude- 
! leženec tekmovanja, tretji pa 
je bil Josip Stoper. Med žen
skami je bil vrstni red tekm o
vanja naslednji: 1. Lina Ban, 
2. Sonja Gregorič, 3. Alenka 
Petaros. Pomerili so se tudi 
otroci, kar je  zelo spodbud
no za prihodnost kmetijstva 
na Kolonkovcu. Vsi so bili ze
lo pridni in zavzeti, tako da 
komisija, ki jo  je  vodil Sandi 
Cergol, ni imela lahkega dela 
pri ocenjevanju, pa vendar je 

i določila, da je 1. mesto za- 
' služil Aleks Debeliš, 2. Da
niele Pieri, 3. pa Matej Kos.

Navdušenje ob letošnjem 
Prazniku solate in 100-letni- 
ce kmetije Debelisovih je bilo 
veliko. Se dolgo v noč se je 

; zato praznik nadaljeval ob 
bogatem prigrizku in vese
lem razpoloženju, ob petju in 
obujanju spom inov, kar ni 
prazno klepetanje, ampak je 
dobro seme, ki naj tudi v se
danjih rodovih vzklije in ob
rodi dober sad.

Debelisovim ob visokem 
jubile ju kmetije z veseljem 
čestita in vošči še veliko us
pehov tudi Novi glas.
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DVOTEDENSKI OTROŠKI ŽIVŽAV  
V MARIJANIŠČU NA OPČINAH

Obljuba, dana lansko leto, 
se je letos uresničila. Tretje 
leto zaporednega in sistema
tičnega dela je obrodilo sad. 
Začelo se je pred tremi leti v 
tišini in majhni skupini. Lan
sko leto je skupina narasla. 
Letos je bilo nad 70 o trok v 
obeh tednih. Največjih je bi
lo iz višjih razredov osnovne 
šole. Zakaj? Odgovor je zelo 
enostaven. Skoraj vsi iz prej
šnjih let so že rezervirali pro
stor za naslednje leto. Tako 
je ostalo le petnajst mest za 
prvi teden.

Življenje v oratoriju je bilo 
pestro in vsebinsko bogato. 
Za otroka je bil to  dvoteden
ski vzgojni proces, vtkan v ra
znoliko ponudbo dejavnosti. 
Svet vrednot, medsebojnih 
odnosov in odnos do Boga: 
vse to  je povezovala zgod
ba. Z njo so se otroci istove
tili prek celega tedna tako z

dejavnostmi kot z igrami. Za
to je čas tekel hitro, zelo hitro.

Dvakrat so otroci zapustili 
varno zavetje Marijanišča. En 
dan so šli na morje in se vrn i
li domov šele ob 18. uri. Tudi 
tam je potekal dan po pro
gramu, seveda z veliko zaba
ve v vodi. Drugi dan je bil po
hod po kraških gmajnah, ki 
je  trajal kar šest ur. Kljub u- 
trujenosti je  bilo še vedno do
volj moči za tekanje po hri
bu in za razne igre po gozd
nih jasah. Če je otrok m oti
viran, ni n ikoli utrujen. Na

tem pohodu sta bili dve po
staji obvezni: vrh Volnika in 
kmetija v Zagradcu, kjer sta 
nam Neža in Lucija, tudi ude
leženki dvotedenskega ora
torija, pokazali svoje konje. 
Mnogi so se tudi ojunačili in 
jih zajahali.

Ostale dni je  bil dan pora
zdeljen med razne delavni
ce, igre in kopanje v malem 
bazenu. Plakati o p rija te lj
stvu, papirnate zibelke, teht
nice, razne živali so dobili 
svoje mesto na razstavnem 
prostoru ob koncu tedna. Če

dodamo še igre brez meja in 
po kosilu obvezen nogomet 
ali odbojko, potem bo mera 
ravno prava.

Za kosilo sta skrbeli dve 
noni, ga. Jolanda in ga. Albi- 

| na. Pripravljeno je bilo z lju
beznijo in seveda tud i okus
no; zato so sejima zadnji dan 
otroci zahvalili z besedo in s 
petjem.

Vsako ju tro  je  bilo na raz
polago nekaj trenutkov za 
zbranost in molitev; prav ta
ko ob jedi in ob zaključku 
dneva. Zadnji dan pa so se 
vsi otroci skupaj z animatorji 
združili v zahvali za preživeti 
teden z doživeto in otrokom  
primerno sv. mašo, ki jo  je 
vodil vodja oratorija g. Tone 
Bedenčič.

V petek po prvem in dru
gem tednu so otroci s svoji
mi animatorji Štefanom, De- 
vanom, Edvinom, Matejem, 
Miro, Gioio, Sabrino pod vod
stvom Brede Sosič, priredili 
razstavo in kratek program 
kot izraz dela in življenja ti
stega tedna. Veselo petje in 
poigravanje na odru sta izra
žala vso radoživost in radost, 
nabrano v dvotedenskem o- 
ratoriju v Marijanišču na O p
činah.
   NČ

OBVESTILA

OB PRAZNOVANJI! 60. oblet
nice kapelice Kraljice M iru na 
Katinari bo v nedeljo, 12. sep
tembra, ob 9.30 procesija od 
cerkve Sv. Trojice, kjer bo ob 
10. uri slovesna sv. maša, ki jo 
bo daroval msgr. Franc Vonči
na. Prisrčno vabljeni!

SINDIKAT SLOVENSKE Šole 
obvešča, da je od torka, 10. av
gusta, na oglasni deski trža
škega pokrajinskega šolskega 
skrbništva objavljen razpis iz
rednega natečaja za dosego 
usposobljenosti za poučevanje 
na slovenskih osnovnih šolah 
in otroških  vrtc ih . Prošnje 
sprejema tržaško šolsko skrb
ništvo do 9. oktobra 1999. In
formacije daje urad Sindikata 
slovenske šole, ul. Carducci 8, 
34133 T rst, telefon/fax št. 040- 
•370301.

SINDIKAT SLOVENSKE Šole 
obvešča, daje od 2 7. julija ob
javljen na oglasni deski De
želnega šolskega urada razpis 
izrednega natečaja za dose
go habilitacije za poučevanje 
na slovenskih nižjih in višjih 
srednjih šolah. Prošnje spre
jem a p ris to jn i Pokrajinski 
šolski urad (Trst ali Gorica) 
do 25. septembra 1999. In
formacije nudi urad Sindika
ta slovenske šole.

SLOVENSKO PASTORALNO 
središče organizira v začetku 
novega delovnega leta enod
nevno romanje v slovensko 
Istro, ki ga bo vodil naš misijo
nar p. Janez Šamperl. Odhod 
bo od Sv. Jakoba in s trga O- 
berdan v sredo, 29. 9., ob 7. 
uri. Prijavite se lahko osebno 
ali po telefonu na telefonsko 
številko 040 911655.

PRODAJAM ŠTEDILNIK, um i
valnik, poročno obleko in 
plahto iz volne merinos. Kličite 
na telefonsko številko 040 
830440 ob uri kosila.

DAROVI

ZA MARIJIN dom v Rojanu: 
v spomin na Franca Fabjana

Petriča Bajc 100.000 lir; v spo
min na Franca Fabjana druži
na Marijan Bajc 100.000 lir.

V SPOMIN na prof. Nado 
Pertot darujeta D iom ira  in 
Drago Bajc 200.000 lir za li
cej France Prešeren.

NAMESTO CVETJA na grob 
sestrične Nade Pertot daruje 
Anica z družino 100.000 lir za 
zbor Fantje izpod Grmade.

DRUŽLNA MARČIJA Pertota 
daruje v spomin na Nado Per
tot 100.000 lir za zbor Fantje 
izpod Grmade, 100.000 lir za 
devinsko cerkev in 300.000 lir 
za znanstveni licej France 
Prešeren.

V BLAG spomin na pokojno 
prof. Nado Pertot darujeta Bo
žena Terčon in Jelka Terčon 
Šah 100.000 lir za Center za 
rakasta obolenja.

DIOMIRA LN Boris darujeta 
v spomin na dragega očeta 
Franca Fabjana po 100.000 lir 
za misijone, lačne po svetu in 
Marijin dom v Rojanu.

ČESTITKE

V Doberdobu sta se v 
nedeljo, 5. t.m., poročila 

MIRJAM VESCOVI in 
MARJAN BRECELJ.

Svojemu članu in njego
vi nevesti iz vsega srca 
čestitajo ter novi družini 
voščijo vso srečo Fantje 
izpod Grmade.

ZVEZA NEPOSREDNIH 
OBDELOVALCEV IZ TRSTA

se veseli ob poroki 
IRENE ŽIVEC in 

PAVLA PERNARČIČA.
Svojemu članu in odbor
niku ter nevesti voščimo 
veliko sreče, zdravja in 
uspehov na skupni živ
ljenjski poti.

Obema novima zakonski
ma paroma iskreno čestita in 
vošči mnogo dobrega tudi 
Novi glas.

NEKAJ  B ES ED O  L E P I I Z K U Š N J I

O D U H O V N IH  VAJAH 
ZA ŽENE IN DEKLETA
NADA MARTELANC

Kakor že dolgo vrsto let, 
tako je tudi letos g. Jože Kun
čič pripravil duhovne vaje za 
žene in dekleta. Bog mu obi
lo povrni ves trud, ki ga ima 
pri tem! Duhovne vaje so tra
jale od 17. do 19. avgusta. Bi
le smo v gosteh v Domu du
hovn ih  vaj Le B ea titud in i 
(Dom blagrov) v Trstu.

Letos je vodil naše duhov
ne vaje g. Franc Cerar, jezuit 
iz Maribora. Z velikim  zani
manjem smo sledile njego
vim  govorom, ki so obravna
vali globoko in resno snov, 
vendar niso bili ne predolgi 
ne dolgočasni. Pogosto jih  je 
zabelil s p rije tn im  hum or
jem. Govorom je dal tele na
slove: Bog, Maša, Molitev, O 
ljubezni, Vrednote v družini, 
Pohvala vrli ženi, Neporoče
ne, Vse, kar je prav, Priprava 
na smrt. Po vsakem govoru

nam je dal povzetek, ob kate
rem smo lahko dalje razmi
šljale, kar nam je prišlo zelo 
prav. V veliko veselje sta nam 
bila tudi večerna sestanka z 
javnim  pogovorom. M e smo 

| spraševale, on je odgovarjal 
in nam tako razjasnil marsi
kateri problem.

Od duhovnih vaj smo res 
mnogo odnesle s seboj za 

, svoje duše. Pa tudi lepo po
dobico Slomška, ki nam j o je 
daroval voditelj ob slovesu. 
Bog mu poplačaj vse delo in 
potrpljenje, ki ga je  imel z 

; nami. Prav lepa hvala tudi g. 
Normi Jež, ki je skrbela za red 
in točnost, pa tudi redovni
cam, ki so nas gostile.

Spomnile smo se tudi gdč. 
Dore Kosovel, ki je dolga leta 
skrbela za naše duhovne va
je. Bog seje usmili, da bo laž- 

! je potrpežljivo prenašala svo- 
j  jo  dolgo in težko bolezen!

Č E T R T E K  
9 . S E P T E M B R  
1 9 9 9

TRŽAŠKA KRONIKA

P R A Z N I K  N A  K O L O N K O V C U

Kdorkoli je v soboto, 4. t.m., prišel na Kolonkovec, da bi se udeležil 20. obletnice 
Praznika solate, ki ga prireja PD Kolonkovec, in obenem 100-letnice kmetije družine 
Simonič-Debelis, je odšel s tega praznika vesel in z določenim optimizmom, saj je 
spoznal, da slovenski živelj v tem tržaškem predmestju kljub razlaščanju in stano
vanjskim pozidavam ter stalnemu asimilacijskemu pritisku še kljubuje in dokazuje, 
da spoštuje svojo zgodovino in preteklost ter ceni delo, ki so ga znali opraviti predniki, 
da ima rad zemljo, ki je preživljala rodove in rodove naših ljudi in še danes lahko 
daje dober kos kruha.

To je  v bistvu sporočilo le
pega dogodka, praznovanja 
obeh okroglih obletnic, ki so 
se jih udeležili tudi vidni pred
stavniki oblasti, med drugimi 
vladni komisar in tržaški pre
fekt M ichele De Feis in poli
cijski nadintendant Ingenito, 
tržaški občinski svetovalec 
Levih demokratov Igor Do
lenc ter predsednik rajonske
ga sveta za Škedenj, Sv. Ano 
in Čarbolo Davide Fermo ter 
drugi gostje, ki so želeli poča
stiti okroglo obletnico kme
tije ter se udeležiti tradicio
nalnega Praznika solate, saj 
so Alojz Debeliš, njegova že
na Zorka in njuni sinovi An
drej (do nedavnega obrtnik),
Pavel in Kristjan zelo znani in 
cenjeni vrtnarji, a tudi ljudje, 
ki so delavno prisotni v naši 
ožji in širši skupnosti. Alojz 
Debeliš je  že dolgoleten in 
zelo zavzet predsednik Kme
čke zveze, ki je  pred kratkim 
dobila deželno razsežnost. V 
domačem kraju pa Debeli so
vi sodelujejo pri PD Kolonko
vec in pri župnijski skupno
sti ter v cerkvenih zborih pri 
Sv. Mariji Magdaleni, Sv. Ani 
in Skednju ter sploh poma
gajo, kjer je  potreba, saj se 
zavedajo, kako zelo so pove
zane gospodarske in prosvet- 
no-kulturne dejavnosti ter tu 
di angažiranost na župnijski

ravni, še zlasti če gre pri tem 
za posredno ohranjanje na
rodnih korenin in kulturnih 
vrednot slovenske manjšine 
v tržaškem predmestju.

To je  bilo čutiti ob vsakem 
koraku, ki ga je obiskovalec 
naredil na kmetiji v ulici Ven- 
tura 29. Debelisovi so spre
jemali goste, ki so si nato o- 
gledali skrbno urejeno vrtna
rijo. Veliko pozornosti je vz
bujala tudi zanimiva razsta
va, pri kateri je  sodeloval Ške- 
denjski etnografski muzej. 
Kdor si je  ogledal ekspona
te, je  lahko občudoval po
snetke znamenitih škedenj- 
skih narodnih noš, predvsem 
pa fotografije, ki so prikazo
vale, kako je  bil Kolonkovec 
pred sto leti, kako se je ta o-

kraj spreminjal skozi čas in 
kako je tamkajšnji slovenski 
živelj kljuboval razlastitvam. 
Ta človeški dejavnik so pred
stavljale tudi fotografije pe
tih generacij rodu Simonič- 
Debelis, ki že sto let obdelu
je jo  vrtnarijo. Številne goste 
je  pozdravil prof. Josip Pe
čenko, ki je  tudi z zelo obču
tenim i besedami predstavil 
zgodovino kmetije in ljudi, ki 
so jo  postavili in jo  obdelo
vali ter se s tem delom pre
življali. O b fotografsko-zgo- 
dovinski razstavi pa velja po
vedati, da so organizatorji 
tudi letos poskrbeli za skrb
no pripravljeno razstavo pri
delkov, med katerimi je po
sebna komisija ocenjevala tu 
di solate. Priznanje za najlep-

Ko seje lansko leto zaklju
čeval oratorij, so udeleženci 
izrazili željo, da bi radi ostali 
še en teden. Dobro, drugo le
to dva tedna!
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I Z L E T  M L A D I N S K E G A  Z B O R A  Z  V R H A O B  N O V E M  S O L S K E M  LETU

NA KOROŠKI ZEMLJI

M lPZVrh Sv. Mihaela je o- 
biskal Koroško in navezal pri
jateljske stike z otroškim zbo
rom iz Sveč. M ladinski zbor 
je že petič organiziral izlet-na- 
grado za trud mladih pevcev 
po poteh slovenskih pisate
ljev in umetnikov. Kar dva av
tobusa z več kot 90 udeležen
ci sta odpeljala v torek, 31. av
gusta, proti nekdanji Karan
taniji s središčem na Gospo- 
svetskem-celovškem polju. 
Že med potjo smo lahko pri
sluhnili zgodovinski predsta
vitvi te dežele. Zanim ivo in iz
črpno raziskavo je pripravila 
Sara Devetak. Kot največja 
geografska kotlina Vzhodnih 
Alp je bila Koroška že v antiki 
jedro po litičn ih  organizacij 
ilirskih in keltskih plemen, po 
naselitvi Slovencev v 6. sto
letju pa naravni okvir sloven
ske državnosti v zgodnjem 
srednjem veku. Bila je popol
noma neodvisna skoro 100 
let s središčem na Krnskem

KRVODAJALCI

OBČNI ZBOR IN 
N O V ODBOR

Sekcija prostovoljn ih kr
vodajalcev Sovodnje je imela 
v petek, 3. t.m., svoj občni 
zbor. Na njem so prisotni lah
ko slišali običajna poročila o 
delovanju društva. Predsed
nik Branko Černič je pouda
ril zlasti a ltru istični pomen 
humane geste človeka, ki da
ruje kri. Pri dejavnosti je veli
ko mladih in zanimanje za 
društvo rase, predvsem če 
mlade privabijo prav mladi. V 
torek, 6. t.m ., je bil izvoljen 
novi odbor društva: za pred
sednika je  bil znova izvoljen 
Branko Černič, podpredsenik 
bo Paolo Braini, tajnica M a
rinka Batič, podtajnik M iche- 
le Lando Musina, blagajnika 
Mirijam  in Vincenza Devetak, 
gospodarji Srečko Tomšič, A- 
nica Benedetič, M arino Dot- 
tori in Pepo Florenin, referent 
za stike s šolami Paolo Tom- 
masi, odgovorni za pridobi
vanje novih članov pa mladi 
Štefan, Fabio, Francesca, C il
ka, Loredana, Sebastiano, 
Igor, Guido in Marta.

Prihodnjo nedeljo, 12. t.m., 
vabi društvo na praznovanje 
Dneva krvodajalca v prosto
re KD Skala v Gabrjah. O b
9.30 zbiranje, ob 10. uri ma
ša; po polaganju venca pad
lim  v Gabrjah bo ob 11.15 
kulturni spored, ki se bo kon
čal s podelitvijo priznanj za
služnim krvodajalcem. Nato 
bodo vsi prisotni vabljeni na 
zakusko.

gradu, kjer je  stal kakih 100 
m od cerkve knežji kamen, ki 
ga zdaj hranijo v Deželnem 
muzeju. O b kamnu je pote
kal prvotni del ustoličeval ne
ga obreda, ki je v zgodovino
pisju nekajkrat omenjen kot 
edinstven primer demokrat- 

i skega postopka pri izročitvi 
oblasti novemu deželnemu 
knezu.

Prva točka našega potova
nja je  bil Celovec. Tu so nas 
čakali naša pevovodk in ja  
Marja, njen mož M arko in 
prof. Anton Feinig, ki nas je vo
dil na izletu ter nam z navdu- 

' šenjem posredoval kulturne,
' zgodovinske in naravne zani
m ivosti očarljive  Koroške. 
Najprej smo si ogledali Celo
vec, nato slovensko gimnazi- 

| jo, stavbo Mohorjeve družbe 
j ..., in že smo se vozili proti 
l Gosposvetskemu polju  do 
i stolnice Karantanije Gospe 
! Svete, ki jo  je I. 753 postavil 
sv. Modest. Nato smo se vz- 

| peli do Krnskega gradu, kjer 
j  sta stala dvor karantanskih 
J knezov in pa knežji kamen.

Zatem smo se spustili do 
| vasi Sveče, bisera koroških 
vasi v Srednjem Rožu, kjer še 

I živijo in delajo slovenski lju 
dje. Na Koroškem je namreč 
asimilacija največji sovražnik 

I in stoletni pritisk na sloven
sko besedo in človeka je žal 
zelo prisoten tudi tam. V “ze
lenem parku" pri Galeriji Gor- 
še smo za kosilo pojedli, kar 
so pripravile pridne roke ma
mic naših otrok. Nato so otro
ci M lPZ sodelovali z risbica
mi na 19. slikarskem tednu, 
ki ga organizira prosvetno 
društvo Kočna, glavni m otor 

! slovenskega kulturnega živ- 
i  Ijenja v vasi. Tu imajo likovni 
umetniki iz Italije, Slovenije in 
Koroške razstavo likovnih del, 
ki so jih  napravili med biva- 

j  njem v tej prelepi koroški vasi.
V Kulturnem parku pred 

hišo akademskega kiparja 
; Franceta Goršeta smo obču
dovali 16 stebrov slovenskih 
koroških kulturnikov, v gale- 
riji pa umetnikova dela. Nato 

i je nastopil slavnostni trenu
tek, ko smo se srečali z o tro 
škim zborom iz Sveč, ki ga vo
di ga. Malka Feinig. Taka sre
čanja so zelo koristna, saj nas 
bogatijo in prispevajo k skup
ni kulturni rasti. Da bi se po
dobne kulturne pobude nada
ljevale tudi v prihodnosti, smo 
povabili zbor iz Sveč na Gre- 

; gorčičevo proslavo, ki bo spo
mladi na Vrhu sv. Mihaela.

Sledil je še bogat srečolov 
j  s številnimi nagradami, nato 
pa smo se vsi veseli in zado- 

; voljni, ker je poučni in zabav
ni izlet odlično uspel, odpra
vili proti Primorski na Kras.

■ MC

VPISI IN NOVOSTI NA 
SREDNJIH ŠOLAH

HARJET DORNI K

Nižjo srednjo šolo I. Trinko
v Gorici bo letos obiskovalo 
125 dijakov, doberdobsko vz
porednico pa 37. V mestu bo
sta letos dva prva razreda s 
skupnim i 39 dijaki (lani 51), 
trije drugi razredi z 51 dijaki 
(lani 37) in dva tretja s 35 dija
ki (lani 35). Šola je v preteklih 
treh letih uvedla eksperimen
talne razrede, kjer se pouču
jeta dva tuja jezika, angleščina 
in nemščina. Letošnji ekspe
rimentalni razredi bodo I. B, 
II. A in III. B.

V Doberdobu bo obisko
valo prvi razred 15 dijakov 
(lani 16), drugega 17 (lani 7), 
tretjega pa 5 (lani 12). Verjet
no bo tudi letos stekel popol
danski pouk drugega tujega 
jezika (nemščine), ki seje na 
željo staršev vpeljal v lanskem 
šolskem letu.

Pozornost prikliče poda
tek vpisanih v tretje razrede 
(40 dijakov), ker napoveduje 
še zadnje težave za vpise pri
hodnje leto v prve višješolske 
razrede. Čez dve leti pa bo na 
razpolago 68 potencialnih di
jakov, 28 več, in zgodovinski 
minimum bo za nami. Tem se 
bo lahko dodal kak dijak iz 
Slovenije, čeprav je teh v res
nici vedno manj.

Večja letošnja novost za
deva vodstvo zavoda. Po upo
kojitvi dolgoletne ravnateljice 
Rožice Simčič Lojk, ki je vodi
la nižjo srednjo šolo polnih 33 
let, je bila imenovana za po
verjeno ravnateljico za leto-

POPRAVEK

N adalju jem o pregled šolskih vpisov in novosti, 
tokrat v zvezi s slovenskimi srednjim i šolami.

V članku prejšnjega tedna
V novem zanosu je prišlo do 
tehnične napake. V pregledni
cah se podatki prvega stolpca 
nanašajo na letošnje vpise v I. 
letnik, drugega stolpca pa na 
lanskoletne. Bralcem se opra
vičujemo.

SLOVENSKI UČITELJICI 
NA POSVETU  

OKCITANSKE MANJŠINE
V PIEM O NTU  

Marsikdo je - zmotno - pre
pričan, da se vzgojiteljice, po 
končanih šolskih obveznostih v 
juniju, podajo na počitnice in 
“pozabijo" na šolske skrbi do 
konca avgusta. To pa ne drži, 
niti za učiteljici Majdo Gergo- 
let in Magdo Visentin izdober- 
dobskega ravnateljstva, ki sta 
se letos v vročih poletnih dneh 
zaskrbljeno pripravljali na za
hteven nastop na posvetu o 
dvojezičnosti, ki ga je že dru
gič priredilo združenje okci- 
tanske manjšine Ousitanio vivo 
od 1. do 3. t.m. v kraju Drone- 
ro v pokrajini Cuneo. Njuno 
poročanje o šolski didaktični 
organizaciji v naših slovenskih 
šolah je trajalo cele štiri ure in 
vzbudilo veliko pozornosti med 
poslušalci ter izzvalo živahno 
debato. Z njima je bila tudi so
delavka Novega glasa Vida Va
lenčič, ki je podala zgodovin
ski oris naše stvarnosti. Podrob
neje bomo o tej pomembni slo
venski prisotnosti poročali v 
prihodnji številki NC.

šnje leto prof. Nadja Nanut.
V slovenskem  središču 

višjih srednjih šol se bo letos 
izobraževalo skupno 191 d i
jakov. Največ dijakov, in sicer 
47, bo obiskovalo klasični li
cej (v 1. letniku jih  bo 8). No
vost zadnjega meseca je  ta, 
da sta šoli licejskega pola 
združeni ne le administrativ
no, marveč tudi, kar zadeva 
zavodne organe (profesorski 
zbor, zavodni svet in izvršni 
odbor). Uradni naziv nove 
šole je Državni izobraževalni 
zavod s slovenskim učnim je 
zikom - Klasični licej P.Trubar - 
Učiteljišče S. Gregorčič z dru
žboslovno, znanstveno-teh- 
nološko, pedagoško smerjo. 
Vodila ga bo ravnateljica M aj
da Sfiligoj. Konec avgusta so 
z ministrstva uradno sporoči
li, daje bil sprejet eksperimen
talni projekt Sola 2000  in je 
bila s tem potrjena preosno- 
va učiteljišča v znanstveno- 
tehnološki in družboslovni li
cej. Sprememba je bila nujna, 
v kolikor se za poučevanje na 
osnovnih šolah zahteva od
slej visokošolska izobrazba. Z 
letošnjim 1. letnikom bo to 
rej pouk stekel po novem. Na
novo uvedena liceja bosta 
razdeljena v bienij in trienij, 
kar ustreza zadnjim didakti
čnim težnjam in smernicam. 
Ne pozabimo med drugim, 
da z letošnjim letom postane
ta obvezna za vse mlade po 
zaključnem izpitu na nižji sre
dnji šoli še dva razreda višje, 
zato se dijaki ne morejo več 
zaposliti s štirinajstim i leti.

Posodobljeni pouk spod
buja nekatere novosti v uč
nem procesu. S povezova
njem med predmeti v obliki 
soprisotnosti (pravo-ekono- 
mija in zgodovina, angleščina 
in znanstveni predmeti, risa
nje in zgodovina umetnosti) 
je  zagotovljen m ultidiscipli- 
naren in in terd iscip linaren 
pristop k problemom, uved
ba novega predmeta "nebese
dne in multimedijske govori
ce" pa zagotavlja multimedial- 
ni pristop k učnemu procesu. 
Vse to ustvarja pri dijaku bolj
še osnove za njegovo podi
p lom sko izobraževanje ali 
vključitev v delavski svet. Gla
vnina predmetov je  skupnih, 
za pouk tistih, ki karakterizi- 
rajo posamezni smeri, pa se 
bodo dijaki ločili. Za znan
stvenike bodo taki predmeti 
kemija in fizika ter laborato
rija obeh, biologija, obči zem
ljepis, risanje, zgodovina u- 
metnosti, delno matematika. 
Družboslovci bodo medtem 
sledili pouku nem ščine in 
družbenih ved (prava, ekono
mije, sociologije, psihologije, 
pedagogike). D iferencirani 
pouk  bo z le ti o m o g o č il 
vključevanje dodatnih učnih 
moči, tako da je obnova uči
teljišča pridobitev tudi s tega 
vidika.

Vseh dijakov na tem zavo
du v preobrazbi je skupno 36.

Za znanstveno-tehnološko 
smer sta se odločila 2 dijaka, 
za družboslovno pa 8. Preo
stalih dijakov pedagoške sme
ri, ki se bo z leti počasi iztek
la, pa je 24.

Na tehn ičnem  polu bo 
največ dijakov, in sicer 44, o- 
biskovalo industrijski tehni
čni zavod (v 1. le tn ik je vpisa
nih 9). Vedno v okviru tehni-

IN  M E M O R IA M

čnega pola bo 40 dijakov obi
skovalo poklicni trgovski za
vod I. Cankar (1. letnik 5) in 
24 dijakov trgovski tehnični 
zavod Ž. Zois (1. letnik 6). Tudi 
tu beležimo novost, da bo 
dolgoletnega ravnatelja Vladi- 
mira Šturma zamenjala v vod
stvu tehničnega pola prof. Ida 
Primožič. Z  letošnjim letom 
zapušča šolsko središče tudi 
prijazna in uslužna do lgo
letna tajnica učiteljišča M e
toda Češčut. Njej in ravnate
lju Šturmu voščim o, da bi 
polno uživala zasluženo pen- 
zijo, vsem ostalim na sloven
skih šolah, tako dijakom  kot 
osebju, pa že lim o  plodno 
šolsko delo.

M A R IO  
SOBAN

Neverjetna množica ljudi se 
je v torek, 7. t.m., zbrala v Jam- 
Ijah, da bi se poslovila od Ma
ria Sobana, ki je umrl v noči 
med petkom in soboto v goriški 
bolnišnici. Podlegel je poškod
bam, ki jih je zadobil po padcu 
s kolesom v nedeljo, 29. avgu
sta, pri Krajni vasi na komen
skem Krasu. Sobana smo poz
nali kot mirnega, a tempera
mentnega in modrega sogovor
nika, človeka velikih vrlin, ki 
je znal biti prijatelj v pravem 
pomenu besede. Bil je dober in 
radodaren v vseh smislih, saj je 
znal potolažiti v stiski, svetova
ti v vseh mogočih zadevah živ
ljenja, bil je družaben ter vesel, 
ko je bilo treba, in resen ter do
sledno pokončen v svojem pre
pričanju. Bil je podjeten in iz
redno delaven ter domiseln, kar 
dokazujeta tudi podjetji, ki ju 
je vodil z bratom Bernardom.

Rajni se je rodil 25. marca 
1936 v Jamljah v znani rodbini 
Sobanovih. Osnovno šolo je o- 
biskoval v rojstni vasi, nakar je 
odšel v Alojzijevišče v Gorico. 
Dom in življenje v zavodu sta 
pokojnika oblikovala za življe
nje. Dala sta mu trdno samo
zavest, ki ga je označevala v 
vsem, kar je mislil in delal. V 
Gorici je dosegel diplomo ra
čunovodje in se z veliko ljubez
nijo in tudi znanjem, ob ostalih 
domačih, posvetil rasti domače 
gostilne, ki se je kmalu razvila 
in zaslovela kot ena najboljših 
restavracij v zamejskem pro
storu. Gostilna pri Sobanu ali 
pri "V'rdjanknih", kot jim pra
vijo po domače, je postala ne
nadomestljiva zbirna točka za 
vse, ki so vzdrževali kulturne 
ali politične stike in tkali vezi 
med Trstom in Gorico. Koliko 
sej, zborovanj in posvetov je bi
lo pod tisto streho!

Celih 35 let se je Mario So
ban posvečal tudi zunanjetrgo
vinskim poslom. Leta 1977 sta 
z bratom Bernardom ustanovila 
podjetje SO.BE.MA, ki je uspe
šno premostilo številne težave 
in krize, ki se sporadično pora
jajo v tem prostoru.

Kakšen pa je bil rajnik, je pri
šlo lepo do izraza na pogrebu. 
Sorodniki in prijatelji, sovašča
ni, poslovni partnerji in mnogi 
ljudje, ki so ga poznali in ceni
li, so se prišli poslovit. Ob do
mačem župniku Antonu Prinči
ču se je okrog oltarja zbralo še 
13 duhovnikov, saj je bil pokoj
nik močno angažiran tudi v cer
kvenem življenju. Zato se mu je 
pred oltarjem v imenu župni
je zahvalil Emil Radetič; spre
govoril je tudi prof. Franc Kralj,

ki se mu je zahvalil za dolgolet
no pozornost in radodarno po
moč, ki jo je izkazoval škofijski 
gimnaziji v Vipavi. Podobne za
hvalne besede je v imenu slo
venske duhovnije pri sv. Ivanu 
v Gorici izrekel g. Cvetko Žbo
gar, ki je spregovoril tudi v ime
nu msgr. Močnika.

V dolgem sprevodu so se po
grebci povzpeli do pokopališča. 
Ob odprtem grobu mu je kot so
šolec iz Alojzijevišča in dolgo
letni prijatelj ter sodelavec v 
politični areni spregovoril dr. 
Drago Štoka, ki se mu je zahva
lil za vse, kar je pokojni nare
dil kot somišljenik Slovenske 
skupnosti, na listi katere je bil 
tudi za dve mandatni dobi izvo
ljen v doberdobski občinski svet. 
Nato je spregovoril Karlo Bre- 
sciani. Izrazil je razklanost, ki 
jo je doživljal v teh dneh: po 
eni strani se je veselil velikega 
dogodka za goriško Cerkev - 
treh novomašnikov, po drugi 
strani pa doživel Sobanovo ne
srečo in nato smrt kot močno 
znamenje, ki naj nas po eni 
strani opozarja, a tudi bodri in 
spodbuja v udejanjenju dobro
te. Spregovoril je tudi prijatelj 
Zdenko Kuštrin, ki je izposta
vil vrsto lepih lastnosti, ki so bi
le dane pokojniku. V duhu Ko
sovelovega verza je dejal, da je 
bil Mario človek, ki je znal o- 
hraniti svoj obraz, svoje prepri
čanje, in da naj nam bo v zgled. 
Pri odprtem grobu kakor tudi 
pred cerkvijo in med pogreb
no mašo so mu peli Fantje izpod 
Grmade. Pri nekaterih pesmih 
so se jim pridružili tudi pevke 
in pevci jameljskega cerkvene
ga zbora ter zbora Rupa-Peč.
V imenu Fantov izpod Grmade 
se je časnikar Marko Tavčar 
rajnemu tudi javno zahvalil za 
prijateljstvo, gostoljubje in ra
dodarno pomoč, ki jim jo je ve
dno izkazoval.

Vsi na našem uredništvu iz
rekamo Mariu v pozdrav "zbo
gom", prizadeti družini pa glo
boko sožalje.
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POZDRAVLJENI, NOVOMAŠNIKI!
Prvo berilo je  dekle iz Og

leja prebralo v italijanščini, 
drugo njen brat iz Družbe Je
zusove v furlanščini, evange
lij o blagrih pa je slovenski dia
kon zapel v slovenskem jezi
ku. Sledila sta klicanje in pred
stavitev treh kandidatov, ki so 
glasno in odločno odgovori
li: 'Tukaj sem!" Provincial je še 
enkrat potrdil, da so kandidati 
vredni daru duhovništva.

Msgr. Bommarco je uve
del homilijo z m islijo na prav
kar začeti mesec september, 
ki je za goriško nadškofijo po
sebno bogat in poln milostnih 
trenutkov. Spregovoril je  tudi
o prvem berilu iz knjige pre
roka Jeremije, ki je na začetku 
okleval, a ga je Bog opogu
mil in mu obljubil, da mu bo 
sam položil v usta svoje be
sede. To je za opravljanje du- 
hovniške-ga poklica osnovna 
resnica. Nato je msgr. Bom
marco postavil trem kandida
tom  kot edini vzor Kristusa, 
edinega Odrešenika včeraj, 
danes in jutri, kot pravi geslo 
velikega jubileja. "Danes je du
hovnik poklican, da govori o 
tem, kaj pomeni pripadati 
Bogu," je rekel. Samo božji 
Duh bogati človeka in poteši 
žejo srca. Zato imajo pastirji 
veliko odgovornost. "Vinograd
nik vas bo še obrezoval, da bo
ste prinašali vedno več sa
dov... Danes prosite za popol
nost, z življenjem pričajte o 
prisotnosti nadnaravnega... 
Bog Oče vas je izbral, Kristus 
vas ljubi, Duh vas spremeni, 
kot je spremenil sv. Ignacija 
in mnogo drugih, da bi lahko 
rodili Kristusu veliko duš!" 
Msgr. Bommarco je podčrtal, 
da slovenska skupnost na 
Goriškem potrebuje in si želi 
novih in svežih sil med duhov
niki. Zaželel si je  tudi, da bi 
zgledu treh jezuitov sledili še 
drugi mladi.

Pri lepem obredu spraše
vanja so nato izbrani izjavili, 
da hočejo opravljati duhovni
ško službo v mašniškem re
du kot zvesti sodelavci ško
fov pod vodstvom Sv. Duha 
in tako voditi božje ljudstvo; 
da hočejo pobožno in zvesto 
obhajati Kristusove skrivno
sti v božjo slavo in v posveče
nje krščanskega ljudstva po 
izročilu  Cerkve; da hočejo 
vredno in m odro opravljati 
službo besede z oznanjeva
njem evangelija in razlaga
njem katoliške vere; da se ho
čejo z božjo pomočjo vedno 
bolj združevati z velikim  du
hovnikom Kristusom in z njim 
tudi sebe darovati Bogu za 
zveličanje ljudi. Nato so ordi
nariju slovesno obljubili svoje 
spoštovanje in pokorščino. 
Sledile so pete litanije, med 
katerimi so trije kandidati le
žali pred nadškofom; ta je na
to prosil Boga, naj izlije bla
goslov Svetega Duha in moč 
mašništva na svoje nove slu
žabnike. Sam višek je obred 
dosegel, ko je v  popolni tišini 
msgr. Bommarco položil ro
ke na glavo vsakega od treh 
klečečih kandidatov in nad 
njim i pomolil; isto dejanje so 
nato opravili vsi prisotni so- 
maševalci. V posvetilni m oli
tvi je glavni mašnik še molil, 
da bi novi mašniki sprejeli od

Boga podeljeno službo druge 
stopnje duhovništva in da bi 
s svojim zgledom spodbujali 
h krepostnemu življenju. U- 
pravitelji župnij, katerim so 
pripadali Franček, David in 
M irko, so nato oblekli tri kan
didate v belo, praznično, ma- 
šniško oblačilo. Po maziljenju 
rok, pripravljanju darov in po
ljubu miru se je končno za
čelo evharistično bogoslužje, 
ko so trije novi duhovniki pr
vič stopili k oltarju kot taki in 
se pridružili msgr. Bommar- 
cu. Med sklepnim bogosluž
jem je bil poleg novomašnega 
blagoslova lep trenutek tudi 
tedaj, ko je  nadškof Bommar
co prosil novomašnikeza nji
hov prvi blagoslov (na sliki) 
in to, da bi jim  on kot prvi po
ljubil roke. To se je  namreč 
zgodilo tudi njemu decembra 
1949, ko je bil sam posvečen 
v mašnika. Veliko slavje sta 
nato sklenila toplo in ganjeno 
ploskanje vseh prisotnih in le
po slovensko petje, ki je sploh 
spremljalo celo slovesnost.

NOVA MAŠA
Dan kasneje je lepo son

čno vreme naznanjalo še en 
veselja poln dan. Pred cerkvi
jo  Srca Jezusovega v Gorici, 
kjer je bila popoldne skupna 
nova maša, je stal slavolok, ki 
so ga z veliko ljubeznijo pri
pravili prijatelji novomašni- 
kov, med njim i lepo število 
vedno zanesljivih skavtov; 
cerkev sama je bila v svoji no
tranjosti zelo bogato okraše
na kot že dolgo ne. Naravnost 
presenetljivo pa je bilo števi
lo navzočih, saj vsem ni bilo 
dano, da bi v triladijski cerkvi, 
ki je zaradi svojih razsežnosti 
ena največjih na Goriškem, 
vsaj stali pokonci. O d vhoda 
se je do oltarja vila dolga pro
cesija z vsaj 40 somaševalci, 
trem i novomašniki v sprem
stvu staršev, skavti in lepim 
številom slovenskih narodnih 
noš, ki so samo še okrepile že 
itak krepki slovenski značaj 
slovesnosti. Tudi priložnostni 
pevski zbor prijateljev pod 
vodstvom Velentine Pavio je 
opravil svoje poslanstvo z 
vsem srcem. Še preden so no- 
vom ašniki v lepih barvnih 
plaščih stopili za oltar, jih  je v 
kroju pozdravil steber gori- 
ške skavtske organ izacije  
Mauro Leban. Spregovoril jim  
je o razpelu kot simbolu smr
ti in vstajenja, ki so jim  ga 
starši kmalu nato podarili in 
jih z objemom pospremili do 
oltarja. In tako se je začela no

va maša. Eden najmočnejših 
trenutkov je bila gotovo ho- 
milija, ki jo je imel p. Marko 
Ivan Rupnik. Izhajajoč iz ge
sla, ki si ga je ob novi maši za
stavil David, se je poglobil v 
te m e ljn o  vp rašan je : kdo 
sploh je Bog? Velika je nam
reč skušnjava, ki jo  je imel tudi 
Mojzes, da si človek sam iz
dela Boga. Mojzes pa je šel ta
ko daleč, daje "udaril" v Boga, 
ki se mu je razodel kot skriv
nost - grm, ki gori, a ne izgo
ri. "Ko se Bog razodene, vse 
postane čudovito, sveto," je 
rekel p. Rupnik, "kajti Bog je 
Neobvladljivi." Zaradi člove
ških gledanj na Boga in svet 
je bilo v zgodovini storjenih 
veliko napak. ‘Tudi ta zemlja 
ima kaj povedati o krvi, ki je 
tekla zaradi idej... Bog pa ni 
poslal Sina na svet zaradi idej, 
ampak zaradi neskončne lju
bezni do človeka, ki se ji ni 
mogel odpovedati." Frančko- 
vo geslo je b ilo : "Kdor ne 
sprejme Božjega kraljestva 
kakor otrok, nikakor ne pride 
vanj!" (M r 10,15). "Za otroka 
je vse sveto, živo," je dejal p. 
Rupnik. "Otrok se lahko dve 
uri pogovarja z leseno koc
ko..." O trok je še moder, saj 
zaznava govorjenje vode, re
ke, drevesa. In tudi v tem je 
on še živ božji tempelj. Pridi
gar na novi maši je tudi po
globil glavno misel iz evange
lija, ki je  govoril o bratskem 
opominjanju. To je namreč 
potrebno, zlasti za duhovni
ke; mora pa biti odkrito, iskre
no. Ni dovolj žugati in grozi
ti. Tako so se cerkve izprazni
le. Religiozni človek je človek 
odnosa, razmerja. O dkrito  
mora stopiti do sočloveka in 
ga ponižno in odkrito  posva
riti. Zal je človekovo srce ta
ko, da smo šibki in samo na
to lcu jem o, obreku jem o in 
premetavamo zlo. Tudi zato 
je p. Rupnik pozval novoma- 
šnike: "Bodite duhovni reali
sti! Morali boste učiti in opo
minjati." Kot pravi sv. Pavel, 
pa mora tudi to potekati v lju
bezni, če ne "nisem  nič." 
Zgled naj jim  bo Kristus, ki je 
učil in se ljudem izročil v ro
ke, kar pa ni šala. "Bojte se pra
vičnih, tistih, ki mislijo, da so 
pravični, in vas bodo sodili, 
če segate po evangeliju!" Na 
koncu jih je še enkrat pozval 
in jim  zaželel: "Da bi vas lju
dje ohranili v spom inu kot 
prijatelje grešnikov!... Ljubite 
svet, neverne, bodite goreči, 
opominjajte!" Vse to je na

mreč delal Kristus. Če ga bo
do novomašniki toliko ljubili, 
da mu bodo res podobni, bo 
Bog, ki bedi nad svojo bese
do, izpolnil svojo obljubo (Jer 
1,11-12; M irkovo geslo).

Maša se je po hom iliji na
daljevala slovesno. Na koncu 
so novom ašniki še enkrat 
podelili svoj posebni blago
slov, nato pa so vsi prisotni v 
dolgi vrsti lahko osebno če
stitali slavljencem in prejeli v 
spomin podobico.

Mnogo ljudi je ostalo nad 
veličino slovesnosti res prijet
no presenečenih; zlasti itali
janski verniki so obstrmeli ob 
tako prazničnih in smiselno 
bogatih znamenjih vernosti 
sosedov slovenske narodno
sti. Sam provincial slovenske 
DJ p. Cvikl pa je tudi kasneje 
javno izjavil, kako ga je še naj
bolj prevzela lepota sodelo
vanja in skupne hoje pripad
nikov dveh različnih narodov. 
Trije novomašniki so namreč 
že zaradi svoje ž ivljenjske 
zgodbe na zemlji, ki ve, kaj 
pomenijo narodna, jezikovna 
in kulturna meja, pravi most 
med narodi. Ko jim  iz srca če
stitamo ob posvečenju in že
limo veliko sadov na njihovi 
nadaljn ji po ti, si drznem o 
upati, da bodo to poslanstvo, 
ki jim  gaje kot vernikom gori- 
ške nadškofije zaupal sv. oče 
na svojem pastoralnem obis
ku v Gorici leta 1992, nadalje
vali tudi pod zvoniki rodne 
nadškofije.

NOVA SEZO NA SCGV 
E M IL  K O M EL

Po poletnem premoru se 
tudi na Slovenskem centru za 
glasbeno vzgojo Emil Komel 
odpirajo vrata v novo šolsko 
leto, sicer so bili učenci in uči
telji te goriške glasbene usta
nove tudi med poletjem de
lavni in uspešni; na šoli sta bi
la poletna tečaja za skupin
sko igro in za solopetje. Sola 
se je predstavila javnosti na 
odmevnih koncertih v Krmi- 
nu, v svojih prostorih in na 
goriškem gradu. Aktivno so se 
pedagogi centra vključevali 
tudi v razna poletna središča, 
ki so poleti zbirala šolske o t
roke. Poleg tega je več učen
cev tudi med poletjem priprav
ljalo izpitni program za jesen
ski rok. Nekateri so že uspeš
no opravili izpite na državnih 
konservatorijih v Trstu in Be
netkah. Goriški glasbeni cen
ter se iz leta v leto vedno bolj 
uveljavlja kot vzgojno strokov
na ustanova za manjšino, za
nimiva pa je tudi za večinski 
narod in matične Slovence. V 
letošnjem šolskem letu nudi 
center pouk različnih instru
mentov, solopetja in stran
skih predmetov. Med te se le
tos vključuje tudi začetni tečaj 
kompozicije. O b teh pred
metih imajo učenci možnost 
sodelovanja pri pevskem zbo
ru, orkestru, kom orn i igri. 
Med šolske dejavnosti vklju 
čuje center tudi balet, za naj
mlajše pa predšolski tečaj DO- 
MI-SOL. Pouk se bo začel v 
ponedeljek, 13. t.m. Informa
cije nudi tajništvo: tel. 0481 - 
547569 ali 0481-532163.

OBVESTILA

V NEDELJO, 12. septembra, bo 
v Zavodu sv. Družine v Gorici 
duhovno srečanje za žene. Zače
tek ob 9. uri, sklep s sv. mašo 
ob 18. uri. Srečanje bo vodil g. 
Jožko Kragelj. Vabljene vse dru- 
žbenice, gospodinje in družin
ske matere.

GOSERVIS-SLOVENSKO gospo
darsko združenje Gorica vabi na 
Gospodarski praznik 1999, ki bo 
v Gostilni Koršič na Sovenci v 
Števerjanu v ponedeljek, 13. sep
tembra, s pričetkom ob 19. uri. 
Večerjo bodo pripravile sledeče 
gostilne: Koršič iz Števerjana, 
Nanut iz Štandreža, Franc iz So
vodenj, Pri Miljotu iz Doberdo
ba, la Subida iz Krmina, Deve
tak z Vrha sv. Mihaela. Izbor vin 
bodo ponudili: člani zadruge Vi
noteka Števerjanski griči, VVan- 
da Gradnik. Glasba: Stefano Na
nut (piano bar); humor in dobra 
volja: Vanka in Tonca; zborov
ske pesmi: Sovodenjska dekleta.

SREDNJAŠOIAlvan Trinko spo
roča, da se bo šolsko leto začelo 
v sredo, 15. septembra. V Gori
ci bo šolska maša ob 8.30 v cer
kvi sv. Ivana. Učenci, ki ne obis
kujejo verouka, naj pridejo v šo
lo ob 10. uri. V Doberdobu se 
učenci zberejo v šoli ob 8.30; 
nato bo šolska maša v župnijski 
cerkvi ob 9.30. Po maši bo za 
vse dijake pouk do 12. ure.

PRIJAVLJENCE NA dvodnevno 
romanje v Maribor na Slomško
vo beatifikacijo obveščamo, da 
je odhod avtobusa v soboto, 18. 
septembra: ob ob 7. uri izpred 
cerkve na Travniku v Gorici z 
vmesnimi postajami v Jamljah 
in Štivanu, ob 7.30 v Sesljanu in 
7.45 v Zgoniku. D oplačilo
85.000 lir poravnajte čimprej na 
sedežu, kjer ste se vpisali. Če se 
kdo odpove potovanju, naj takoj 
poišče namestnika ali nemudo-- 
ma sporoči na upravi Novega 
glasa. Ne pozabite vzeti s seboj 
veljavne osebne izkaznice ali 
potnega lista.

ODI lOD AVTOBlSAv Maribor na 
Slomškovo beatifikacijo, ki ga 
organizira župnija Rupa, bo v ne
deljo, 19. septembra, ob 4.30 iz 
Rupe. Vsi romarji naj pridejo na 
avtobus v Rupo. Zaradi odpove
di nekaterih je še nekaj sedežev 
prostih. Vpište se po telefonu na 
št. 0481 882285.

SCGVF.MIL Komel obvešča, da 
je v teku vpisovanje v šolsko le
to 1999/2000. Informacije nudi 
tajništvo v jutranjih urah. Stari 
gojenci lahko potrdijo vpis tudi 
telefonsko (0481 532163 ali 
0481 547569). Pouk se bo začel
13. septembra letos.

D A R O V I

ZA POTRESENO; v Turčiji ob be- 
atifikaciji A.M. Slomška: N.N. 
Rupa 50.000 lir.

ZA NOVI glas: namesto cvetja 
na grob pok. Antonije Žejn vd. 
Kogoj V. in R. 100.000 lir.

ZA CERKEV sv. Ivana: ob 23. 
obl. smrti Alfonza Grudine žena
500.000 lir; namesto cvetja na 
grob pokojnemu Mariu Sobanu 
druž. Bruno Marassi 100.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: bratje in 
sestre v spomin na sestro Mari
jo Petejan 120.000; Albin Covi 
v spomin na ženo Lavreto
35.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: Clara in 
Luigi o srebrni poroki 50.000 lir.

ZACERKEVv Jamljah daruje na
mesto cvetja na grob Mariu So
banu Ivo Kralj 100.000 lir.

V SPOMIN na pok. Maria Soba
na darujejo za cerkev v Jamljah 
Kristina Bednarich, druž. Bogdan 
Ciglič, druž.Julijan Čaudek, 
druž. Marko Čaudek, druž. Da
nijel Devetak, druž. Igor Deve
tak, druž. Andrej Fajt, druž. Da
mjan Hlede, druž. VValter Klain- 
scek, druž. Mauro Leban, druž. 
Saša Quinzi, druž. Matjaž Terčič 
in Silvan Škorjanc skupno
630.000 lir.

SOŽALJA

Ob težki izgubi prijatelja 
MARIA SOBANA izreka globo
ko sožalje ženi Tatjani, sinu 
Aleksiju, hčerama Alenki in Ja
ni zbor Rupa-Peč.

Ob boleči izgubi dolgolet
nega člana, svetovalca, pred
vsem pa prijatelja MARIA SO
BANA izreka Slovenska skup
nost iskreno sožalje družini in 
sorodnikom.

Prijatelji Aleksija, Alenke in 
Jane izražajo ob smrti očeta 
MARlAsvoje sožalje celi družini 
Soban in sorodnikom.

GM: VPIS  ZA SEZONO  
1 9 9 9 /2 0 0 0  

S koncem avgusta so se 
začela nova vpisovanja na 
Glasbeno matico, ki ima na 
Goriškem svoj glavni sedež v 
ul. Croce 3. Šola obvešča, da 
bo potekalo vpisovanje v šol
sko leto 1999-2000 po podru
žnicah po naslednjem urni
ku: v Kulturnem domu v So- 
vodnjah in hkrati v Kultur
nem domu v Štandrežu v pe
tek, 10. septembra, od 18. do 
19. ure. Za in form acije se 
lahko obrnete na tel. št. 0481 
531508 (od 10. do 12. ure).

Z A H V A L A

Gospod, ne vprašamo te, 
zakaj si nam  ga vzel; 
zahvaljujem o se ti, 
ker si nam ga dal!

Globoko ganjeni ob toliko izrazih sočutja in iskrene 
bližine ob zadnjem slovesu od našega dragega

M AR IO TA SOBANA
se iz srca zahvalju jem o prav vsem, ki so nam stali ob  
strani in počastili njegov spom in na katerikoli način. Po
sebna zahvala naj gre dom ačem u župn iku  g. Antonu  
Prinčiču ter številn im  sobratom  somaševalcem; hvala 
zboru Fantje izpod Grmade, vaškim cerkvenim pevcem  
ter ostalim , ki so sodelovali p r i petju . Topla zahvala p r i
ja te ljem  za občutene besede slovesa, izrečene v cerkvi 
in  ob odprtem  grobu. Še posebno smo hvaležni ce lotn i 
vaški skupnosti, ki se je  v tem  težkem trenutku stisnila 
okrog nas. Ob koncu naj gre zahvala še vsem prijateljem, 
znancem, bivšim sošolcem in sodelavcem, ki so prišli od  
blizu in daleč.

Hvaležni svojci
Jamlje, 8. septembra 1999
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Z A N I M I V A  K N J I Ž N A  N O V O S T  PRI
SLOVENIJA

NEURESNIČENA ZELEZNICA
ERIKA JAZBAR

Slovenci, ki živijo v videm
ski pokrajini, se lahko ponaša
jo z dvema glavnima založni
škima zadrugama: z zadrugo 
Dom in z založbo Lipa iz Špe- 
tra. Po številu in kvaliteti ob
javljenih del odigrava slednja 
pomem bno vlogo utrjevanja 
zgodovinskega spomina pri 
naših ljudeh s svojim i dvoje
zičnimi publikacijami oz. bro
šurami, pa nudi tud i možnost 
globljega spoznavanja naše 
stvarnosti in zgodovine sodr
žavljanom italijanske narod
nosti ter vsem tistim , ki so se 
iz raznih življenjskih razlogov 
oddaljili od jezika prednikov.

Januarja letos smo sprego
vorili o zadnjem objavljenem 
delu, in sicer prevodu v slo
venski in italijanski jezik jav
ne lekcije z naslovom O  Slo
vanih v Italiji, ki jo je bral jezi
koslovec Jan Baudouin de 
Courtenay leta 1892 v eston
skem mestu Dorpat. Zanjo je 
poskrbel Študijski center Na
diža, katerega vodilna duša je 
prof. Pavel Petricig. Omenjeni 
javni, družbeni in kulturni de
lavec, poznan zaradi vsestran
skega delovanja, je poskbel 
še za eno zanim ivo knjižno

novost, ki je  izšla pri Lipi z na
slovom Quella ferrovia s'ha da 
fare - Nesojena železnica. S pri
spevkom ministrstva za kul
turo republike Slovenije se pu
blikacija predstavlja z že tra
dicionalno sivo platnico, zna
čilno za zbirko Mrvice, v dvo
jezični ob lik i (za slovenski 
prevod je poskrbel časnikar 
Duško Udovič).

V sedemnajstih poglavjih 
na prib ližno  stotih straneh 
nas avtor pelje v Nadiške do
line pred stoti leti in nam po
sreduje javno debato, do ka
tere je prišlo 1.1902 v Beneči
ji oz. Furlaniji. Avstrijske obla
sti so takorekoč razširile že
lezniško omrežje s progo Go- 
rica-Jesenice, pri tem pa so 
beneški oz. furlanski politiki 
m islili, da bi lahko bila to po
membna priložnost za pove
zavo Vidma z vzhodom.

Začeli so se meniti, da bi 
predstavili odgovornim  us
trezen projekt, vendar se je 
kaj kmalu zataknilo zaradi ne
soglasij med predlagatelji - 
vsak je  namreč odgovarjal in
teresom lastnega okrožja: na 
eni strani so branili poveza
vo Čedad-Podarskije-M ost 
na Soči, na drugi so se ogre
vali za varianto Cedad-Koba-

rid-M ost na Soči. Drugo va
rianto v prid Nadiškim doli
nam, ki so takrat štele 16.000 
prebivalcev, so zagovarjali 
med drugimi špetrski župan 
Francesco Musoni, pokrajin
ski svetovalec Ivan Trinko ter 
trmasti železničarski inženir 
Luigi Liccaro; razpravam in 
kreganju ni bilo konca, tako 
da je za konec kateregakoli 
projekta poskrbela zgodovi
na 1.1914 z umorom nadvoj
vode Ferdinanda v Sarajevu. 
Marsikoga lahko omenjena 
zgodovina spominja na izgu
bljene priložnosti, ki smo jim  
bili priča v zadnjih letih zara
di nesoglasja med politiki, in
stitucionalnim i predstavniki 
ali enostavneje med manjšin
skimi "velemožmi". Če se o- 
mejimo na videmsko pokraji
no, pa je  treba podčrtati, da 
štejejo po devetdesetih letih 
Nadiške doline komaj 6.000 
prebivalcev. Današnji domači 
politiki se dobro zavedajo, da 
je edina možna prihodnost za 
te kraje vezana na obmejno 
sodelovanje. V zadnjih letih 
so se tega prepričali tudi vsi 
tisti, ki so v sosedih videli na
sprotnike, čeprav se prem i
kajo še prepočasi.

O DRAGI
O  študijskih dnevih Draga 

bi najbrž težko kaj novega na
pisali, saj že s svojim obstojem  
in z zanimivim i temami vsako 
leto dvignejo precej pozorno
sti, če že ne prahu. Pa vendar 
bi lahko tudi letos napisali kaj 
več o pravkar končani Dragi, 
in to tudi v primeru, da ne spre
govorim o nobene o predava
njih, ki so bila zanimiva, m or
da nekatera - predvsem zad
nje, najbolj odmevno - preveč 
pesimistična. A tu smo že pri 
interpretacijah, ocenah, k i so 
lahko - in so - take in drugačne.

Za nekatere bo Draga ved
no srečevanje Slovencev iz ce
lega sveta, srečevanje vseh Slo- 
venij; za druge pa bo to ved
no le srečevanje "nazadnjakov 
in konservativcev", če že bese
de klerikalci nočemo zapisati, 
ki pa jo  vendarle še prepogo
sto slišimo. Za ene je  Draga 
priložnost za srečanje z ljud
mi, ki so v večni opoziciji, za 
druge je  to priložnost, na kate
ri lahko iz prve roke izveš kaj 
več o dnevni po litik i v Slove
niji. "Dnevni" pišemo nalašč, 
ker dejansko ne kaže in se ne 
vidi, da b i v Sloveniji obstajala 
kaka drugačna politika kot le 
dnevna; že dolgo namreč p o 
grešamo neko vizijo za Slove
nijo, načrt, ki b i se udejanjal 
korak za korakom in bi p ri 
njem lahko sodelovala tako o- 
pozicija ko t tista stran, ki se
daj vlada v Sloveniji, ker b i v 
tem načrtu, tej viziji prepozna
vala tudi svoje ideale. Prepoz
navala b i jih  seveda le v p ri
meru, če jih  sama ima, a to je  
že druga zgodba. Isto velja tu
di za opozicijo ko t tudi za izo-

JURIJ PALJK

j bražence, katerih so “navadni 
ljudje1', m ed katere se prište
vamo tudi sami, po  malem že 

; siti; predvsem smo vsi po  ma- 
lem že siti njihovega večnega 
jamranja, da je vse zgrešeno, 
vse slabo, da n i videti nobe
nega izhoda iz sedanjega te- 

j žavnega položaja, v katerem  
Slovenija in vsi Slovenci smo. 
Menimo, da je  napočil čas, ko 
bi se moralo govoriti o stvareh, 
ki so vsem skupne, da b i se 

j moralo graditi skupne stvari. 
i A s tem  da govorim o o 
| skupnih stvareh, seveda spet 
i trčimo ob spravo, tisto spravo,
o kateri se na Slovenskem go
vori, a žal le govori. Če na eni 

| strani vidimo, da je  do sprave 
\ med "navadnimi ljudmi" hočeš 
nočeš dejansko že prišlo, da 
slovensko m ladino sprava in 
predvsem medvojni in povoj
ni dogodki čisto nič ali pa zelo 
malo zanimajo, je  nerazum
ljivo, kako to, da m ed t.i. izo
braženci in vodiln im i sloven
skim i po litik i sprava ni m ogo
ča; do nje dejansko n i nikdar 
prišlo in tud i ne kaže, da bo 
prišlo kmalu. Da je  to zgreše
no, je  vsakomur jasno, kot je  
res tud i to, da je  prav odsot
nost, pomanjkanje sprave ena 
največjih zavor za kolikor to li
ko normalen razvoj mlade slo
venske države in za kolikor to
liko normalne odnose m ed

■ Slovenci. Zdi se, ko t da bi to 
b il kamen spotike, Damoklov 
meč in obenem še kamnita 
cokla, katere se Slovenci ne 
znamo rešiti. In naj nihče tudi 
ne pozabi, da sta za spravo

potrebna dva; vedno sta po 
trebna dva. Kristjanom  pa 

| nam je  jasno, da moramo sle
d iti Jezusovim besedam, ko 
nam naroča, naj ne hodim o v 
tempelj-cerkev, če se prej n i
smo spravili s svojim bratom.

J Bolj jasno kot tako!
Menimo, da bo tud i v p ri

hodnje Draga trčila vedno ob  
| čer sprave, ker drugače tudi ne
1 more biti, saj je  sprava - prav
zaprav nesprava - tisti “izvirni 
greh", ki bo vedno spremljal

i Drago in ne samo nje, ampak
i vse Slovence, vse dokler do u-
i dejanjanja sprave ne bo prišlo, 
vse dokler m ed Slovenci ne bo 
prišlo do resnične, zdrave spra
ve. Zato b i od  Drage, ki je  dra
gocena in še kako dragocena 
ne nazadnje tudi zato, ker na
njo prihaja iz Slovenije m ed  
nas veliko ljudi, ki sicer k nam  
ne hodijo redno (!), upraviče
no pričakovali, da v prihodnje  
naredi kak korak v to smer. Ve
mo, da jih  je  že skušala nare
diti, a upamo, da jih  bo še. Jih 
tudi mora, ker je  osnovana na 
krščanskih temeljih. Najbrž ni 
naloga Drage, da skuša sama 
ponuditi vsem Slovencem ne
ko skupno vizijo, ki naj temelji 
na zdravem tem elju sprave; 
gotovo pa mora b iti njena na
loga, da to vsaj poskuša. Spra
va se namreč tiče - in še kako 
se tiče - tudi naše slovenske 
manjšine, zaradi katere Draga 
tud i obstaja in katere del so 
študijski dnevi na Opčinah. 
Korake v tej smeri pričakuje
m o od Drage v tretjem tisoč
letju in j i  zato želim o tudi ve
liko uspeha. Da je  potrebna in 
skorajda nujna za vse Sloven
ce in morda še najbolj za Slo
vence iz matične države, ki si 
podobn ih  študijskih dn i ne 
znajo ali nočejo organizirati, 
namreč n i nobenega dvoma.
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MEDNARODNI  
FESTIVAL SODOBNE 

GLASBE
ADA KLINKON

V soboto, 28. avgusta, se 
je na kontradi v Kanalu ob So
či slavnostno začel 20. glas
beni festival Kogojevi dnevi, ki 
se prirejajo v spomin na skla
datelja ekspresionista Marija 
Kogoja (na sliki). Po pozdrav
nem nagovoru Cirila Zlobca 
ter kanalskega župana Zora
na Madona je spregovorila dr
žavna sekretarka za kulturo 
Majda Sirca in umestila v širši 
prostor Kogojevo ustvarjal
nost. Naslednja govornica, Ne- 
lida Nemec je v svoji predsta
vitvi umetnika Nikolaja Pirna
ta (1903-1948), Kogojevega 
sodobnika, zajela vse značil
nosti njegovega ustvarjanja in 
življenja. Do sedaj so bili teme
ljito predstavljeni v Kanalu na 
teh slovesnostih že številni 
Kogojevi sodobniki in likovni
ki. Zudi letos je bilo tako. Pred 
nami je zaživel Nikolaj Pirnat, 
kipar, slikar in ilustrator. Nje
gova dela so na ogled v Gale
riji Rika Debenjaka, ki bo od
prta do 1. oktobra letos.

Zatem je v kanalski cerkvi 
sv. Marije Vnebovzete potekal 
celovečerni koncert v izved
bi Mednarodnega festivalske
ga orkestra Marij Kogoj, ki ga 
sestavljajo glasbeniki iz Av
strije, Hrvaške, Italije in Slove
nije. Dirigiral mu je Anton Na
nut, ki ima skupaj s pokojnim  
skladateljem Marijanom Ga
brijelčičem velike zasluge, da 
je ta festival postal vsesloven-

K U L T U R N I  D O M  
N O V A  G O R I C A

ska manifestacija. Na njem se 
promovirajo slovenska sodo
bna glasbena dela ter številni 
tu ji in domači glasbeniki.

Letos je omenjeni orkester 
suvereno in prepričljivo izve
del novost skladatelja Pavla 
M ihelčiča z naslovom Silen- 
zio, skladbo meditativnega 
značaja, kra tko im presijo , 
sporočilo tišine in narave. Na
slednja skladba je bilaPesem
o zemlji Gustava Mahlerja, ki 
je  ustvarjal na prehodu v 20. 
stoletje. O b navdihu kitajske 
poezije je izdelal to svoje čud
ovito delo, ki sta ga kasneje 
dopolnila Arnold Schonberg 
in Rolf Riehn. Namenjeno je 
dvema solistoma in orkestru.
V Kanalu sta kot solista nasto
pila altistka Mirjam Kalin in te
norist Marjan Trček.

Kogojevi dnevi bodo po
tekali do 28. oktobra z dese
tim i prireditvami, in sicer v Ka
nalu, v Zemonu in Trstu.

D U O  SLUGA-VVI LSON

KONCERT  
V POSTOJNI

V Glasbeni šoli v Postojni 
sta konec avgusta pripravila 
celovečerni koncert violonče
list Aleksander Sluga iz Trsta 
ter njegov prijatelj iz Danske, 
pianist Claus VVilson. Aleksan
der Sluga se je šolal pri prof. 
Petru Filipčiču in opravil izpi
te na državnem konservato
riju Tartini v Trstu in se še na
prej izpopolnjeval. Claus VVil
son pa je opravil glasbeni štu
dij na konservatoriju v Aarhu- 
su na Danskem, se tudi še na
dalje izpopolnjeval, trenutno 
pa se posveča igranju in štu
diju orgel. Aleksander Sluga 
poučuje čelo na SCGV E. Ko
mel v Gorici in na Glasbeni 
šoli v Novi Gorici.

Mlada umetnika sta se pred
stavila s sproščeno, prepričlji
vo igro in z zahtevnim spore
dom. Najprej sta zaigrala štiri- 
stavčno delo Vivaldija, v kate
ri je prišla do izraza baročna 
spevnost. V naslednji točki, v 
Beethovnovi Sonati v D-duru 
op. 102, je bilo lepo slišati kon- 
trastiranje med stavki ter skla
dateljevo močno čustvenost. 
Posebno uigrano pa je zazve
nela tristavčna BrahmsovaSo- 
nata ve-m olu op. 38.
 — AK

NA O B M O Č JU  
N O VE GORICE  
VEČ O TROK
V VR TC IH

Nova Gorica postaja čeda
lje pomembnejše šolsko sredi
šče. V mestni občini Nova Go
rica poučuje v osnovnih šolah 
okoli 400 pedagogov, v gimna
ziji in drugih srednjih šolah pa 
okoli 200. V dijaškem domu, ki 
je preurejen, prebiva okoli 360 
dijakov, zaradi pomanjkanja 
prostorov pa so kakih 150 dija
kov morali namestiti v zasilnih 
poslopjih na Grčni.

Na napredek vzgojno-izo- 
braževalnih dejavnosti kažejo 
tudi podatki o številu otrok v 
vrtcih. Vanje je v Novi Gorici 
in drugod v občini vključenih 
1.288 otrok, starih od enega do 
sedmih let - 67 otrok več kot v 
preteklem šolskem letu. Šte
vilo otrok narašča skoraj v vseh 
vrtcih, tudi manjših, kot so tisti 
v Grgarju, Čepovanu in Buko
vici. Letos je v novogoriške vrt
ce vpisanih tudi 11 otrok iz Go
rice in njene okolice. Ravna
teljica Vzgojno-varstvenega 
zavoda v Novi Gorici Joža Fer
jančič o tem pravi, da gre vpis 
otrok iz zamejstva pripisati te
mu, da v novogoriške vrtce 
sprejemajo tudi otroke, ki so 
stari komaj eno leto, vrtci pa 
delujejo tudi v poletnem času 
in so odprti do 21.30.
— — —  M.

IZBRAN 
GLASBENI 
ABONMA
Tudi letošnja, že 19. kon

certna sezona v organizaciji 
Kulturnega doma Nova Gori
ca ponuja vrhunsko glasbeno 
dogajanje. Glasbeni abonma 
začenja svojo pot konec sep
tembra na Sveti gori in se bo 
do konca maja prihodnjega 
leta zvrstilo deset izbranih ve
čerov priznanih domačih in 
tujih glasbenikov. Slavnostna 
otvoritev s fanfarami, z zbo
rom in orkestrom Slovenicum 
bo21 . septembravveliki dvo
rani novogoriškega Kulturne
ga doma. S Handlovim kon
certom za orgle in orkester se 
bodo spomnili skorajšnje ob
letnice smrti orglarskega moj
stra Huberta Berganta.

V oktobrskem sporedu iz
stopa gostovanje velike dame 
vokala Marijane Lipovšek. Ja
nuarska H arf na pahljača dva
najstih harf obeta mikaven do
godek. Samo dan pred pust
nim torkom  pa bo v tovrstno 
praznovanje popeljal M ozart 
orkester iz Prage. Poleg lepe
ga repertoarja bo komorni or
kester s solisti v kostumih go
tovo tudi poslastica za oči. S 
slovenskimi filharmoniki, ki 
so redni gostje koncertnega 
odra v Novi Gorici, se bodo 
spomnili skladatelja Škerjan
ca. Koncertno sezono bo skle
nil Slovenski komorni zbor; z 
njegovim programom se bo 
tudi koncertna publika Gori
ške pridružila spominskim slo
vesnostim ob Bachovem le
tu. S sakralno vsebino Schnit- 
kejevega Requiema pa bodo 
dali tudi v Novi Gorici pečat 
jub ilenem u svetem u letu. 
Navdušence klavirja bodo za
dovoljili dvakrat: februarja z 
zanimivim "črnobelim" klavir
skim duom iz Londona, mar
ca pa prihaja v goste slovito 
ime ruske pianistične šole Bo
ris Bekhterev.

Do decembra so na spo
redu naslednji koncerti: 21. 
septembra, ob 20.15, bo na 
sporedu slavnostni koncert v 
veliki dvorani Kulturnega do
ma v Novi Gorici, na katerem 
bodo nastopili orkester, zbor 
in solisti Slovenicum; 6. okto
bra bo pela Marijana Lipov
šek; 29. novembra bosta na
stopila Pihalni kvintet Slovvind 
in Aleksander Madžar; 6. de
cembra pa bo igral Bartok 
kvartet iz Budimpešte.

Vpis v glasbeni abonmaje 
možen od ponedeljka, 13. 
t.m ., do ponedeljka 20. sep
tembra, vsak delavnik med 9. 
in 12., v sredo tudi med 14. 
in 16. uro na upravi Kulturne
ga doma v Novi Gorici.

Tudi letos se bodo glasbe
nemu abom naju p rid ruž ili 
drugi glasbeni dogodki, in si
cer večeri komorne in solisti
čne glasbe - Hitove muze na 
gradu Dobrovo, ciklus Glasbe 
z vrtov sv. Frančiška v franči
škanskem samostanu na Ko
stanjevici, Glasbena mladina 
in večeri lahkotnejših žanrov 
v okviru izven abonmajske 
ponudbe.

BENEŠKA SLOVENIJA

Z A L O Ž B I  L IPA I Z  ŠPETRA

KANALSKA DOLINA
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ALI SE SLOVENIJA PRIBLIŽUJE 
EVROPSKI ZVEZI?

SLOVENIJA

O D  9. SEPTEMBRA D O  18.  OK T OB R A

PRIREDITVE OB PRAZNIKU  
NOVE GORICE

MARJAN DROBEŽ

Dogajanja v slovenski po
litiki spet dokazujejo tesno 
prepletenost med notranje
političnimi odnosi, t.j. stanjem 
v državi, in njeno mednarod
no usmeritvijo. Stranke sko
raj brez pridržkov in večjih 
pripom b podpirajo vključe
vanje Slovenije v razne pove
zave in integracije, zato z za
nimanjem pričakujejo novo 
poročilo Evropske komisije o 
napredku Slovenije pri vklju
čevanju v EZ. Vlada je v Bru
selj poslala svoje poročilo o 
tem, kaj je  bilo letos doseže
nega pri odpravljanju zao
stankov, na katere je  evrop
ska komisija opozorila Slove
nijo v svojem prvem poročilu 
lani jeseni. M inister za evrop
ske zadeve Igor Bavčar zatr
juje, "da so zaostanki odprav
ljeni in je  stanje bistveno bolj
še kot lani. Uspel nam je po
memben preobrat in ujeli smo 
ritem približevanja, ki ga je 
Slovenija sposobna izvajati, 
tako da bo do konca I. 2002 
pripravljena na vstop v EZ". 
Zadnji tehnični sestanek pred 
objavo poročila kom isije v 
mesecu oktobru bosta poga
jalski strani (Evropska kom i
sija in Slovenija) imeli 20. sep
tembra v Bruslju. Vendar bo

do tedaj možni le manjši po
pravki poročila, saj bo sreča
nje namenjeno predvsem pri
pravi novega Partnerstva za 
pristop Slovenije v EZ.

Slovenski javnosti je zna
no, da EZ iz svojega progra
ma Phare v okviru nekaterih 
specializiranih projektov pri
speva precejšnja sredstva za 
financiranje predpristopnih 
načrtov in obveznosti Slove
nije. Od leta 1992 dalje jeSlo- 
venija tako prejela okoli 50 
milijard tolarjev (okoli 250 m i
lijonov evrov). Z  denarjem iz 
omenjenih virov EZ Slovenija 
razvija t.i. čezmejno sodelo
vanje s sosednjimi državami: 
Italijo, Avstrijo in Madžarsko. 
M inister za evropske zadeve 
Igor Bavčar ob tem posebej 
poudarja uspešno sodelova
nje med Slovenijo in Italijo ta
ko pri posodabljanju obmej
nih prehodov med država
ma, urejanju okolja in pri po
segih v gospodarstvo.

Slovenija iz svojega prora
čuna tudi sama vsako leto pri
speva čedalje večja sredstva 
za financiranje projektov, ki 
so del njenega vključevanja v 
EZ. Slovenija prispeva tudi svoj 
del sredstev za omenjeno čez- 
mejno sodelovanje s sosed
njimi tremi državami. Načrtu

jejo, da bo v prihodnje prib li
žno med 2,5 do 4% bruto do
mačega proizvoda dosežene
ga v Sloveniji potrebno na
meniti priključevanju EZ. Le
tošnji proračun na prim er za 
evropske zadeve namenja o- 
koli 70 milijard tolarjev, od te
ga gre skoraj 45% za gradnjo 
avtocest. Del sredstev pa bo
do porabili tudi za urejanje o- 
kolja, izvedbo kmetijske re
forme, pa tudi za namestitev 
približno 1.900 strokovno us
posob ljen ih  uslužbencev, 
med njim i tudi večjega števi
la prevajalcev iz tu jih  jezikov, 
ki se bodo ukvarjali z izvaja
njem pravnega reda EZ.

Vključevanje v EZ je bilo 
tudi ena od tem na posveto
vanju slovenskih diplomatov 
iz tujine, ki je bilo prejšnji te
den na Brdu pri Kranju in v 
Ljubljani. Pri tem je moral zu
nanji m inister kritično ugoto
viti na račun slovenskih vele
poslaništev v tujini, da neka
teri diplomati niso kos svojim 
nalogam,s čim er jedal razu
meti, da bodo nesposobne 
zamenjali.

SPET POIZKUSI  
IZSILJEVANJA

V Sloveniji predstavniki 
vlade in resorni m inistri po
gosto optim istično izjavljajo,

da ima država z vsemi sose
di dobre odnose, da je sode
lovanje z njimi uspešno in za
to od njih ni pričakovati ovir 
pri vključevanju v EZ. Takšno 
mnenje sta v zadnjem času 
nekajkrat ponovila tudi zuna
nji m inister Boris Frlec in m i
nister za evropske zadeve Igor 
Bavčar. Toda sedaj kaže, da 
so se za nova izsiljevanja Slo
venije odločili v Avstriji. Ne
mara gre to pripisati tudi no
tranjepolitičnim  potrebam v 
sosednji državi, kjer bodo 3. 
oktobra parlamentarne voli
tve. V okvire izsiljevanj Slove
nije najbrž sodijo zahteva ko
roškega deželnega glavarja 
Jorga Haiderja, naj Slovenija 
zapre jedrsko elekrarno Kr
ško, akcija skupine članov o- 
koljevarstvene organizacije 
Greenpeace, ki so 2. septem
bra na Razdrtem poskušali 
preprečiti prevoz uparjalnika 
za JE Krško, in volilni program 
avstrijske Ljudske stranke, ki 
jo  vodi zunanji minister VVolf- 
gang Schussel. V njem tudi pi
še, da bi morala Slovenija pred 
sprejemom v EZ v ustavi ute
meljiti pravice nemško govo
reče manjšine na svojem oze
mlju. Slovenska vlada do teh 
dejanj in zahtev doslej še ni 
sprejela uradnega stališča.

V Novi Gorici in v drugih 
krajih občine potekajo prire
ditve v počastitev 9. septem
bra, praznika občine, ki spo
minja na čas neposredno po 
kapitu laciji Italije leta 1943, 
ko je  primorsko ljudstvo za
čelo vstajo za narodno osvo
boditev.

Tudi letos so v spomin na 
omenjeno dogajanje pripravili 
bogat in raznolik program 
proslav, ki bodo trajale do 18. 
oktobra. Zagotovo jih  je pre
več, zaradi česar marsikate
ra proslava, ki bi bila sicer po
membna in aktualna, ne bo 
imela dovolj obiskovalcev. V 
našem časniku navajamo sa
mo nekatere dogodke. Danes, 
9. septembra, bodo v Prvačini 
odprli novo poštno poslopje, 
v soboto, 11. t.m ., ob 11. uri 
pa bo osrednja občinska slo
vesnost ob prazniku, na kate
ri bodo nekaj posameznikom 
in organizacijam ter društvom 
izročili priznanja mestne ob
čine za 1.1999. Najvišje priz
nanje bo prejel primarij dr. 
Vasja Klavora iz Splošne bol
nišnice v Šempetru pri G o ri
ci, in sicer za dosežke na pod
ročju zdravstva, za dolgolet
no uspešno delovanje v stro
kovnih in drugih humanitar
nih organizacijah in za dosež
ke na publicističnem podro
čju. Dr. Klavora je namreč av
to r nekaj knjig o prvi svetov

ni vojni v Posočju in na plano
tah nad Solkanom. Enako pri
znanje bo prejel psiholog Bog
dan Žorž za dolgoletno delo
vanje pri organizaciji in izva
janju psihosocialne pomoči 
ljudem v stiski, zlasti pa za raz
voj projekta zunajdružinske 
obravnave otrok in mladost
nikov s težavami v odrašča
nju. Med nagrajenci sta tudi 
Lojze Kobal, duhovnik in glas
benik iz Ravnice oz. Grgarja, 
in Božica Valantič iz Grgarja. 
Nagrajena bo za prispevek, ki 
ga je dala za ohranitev Bolni
šnice za invalidno mladino v 
Stari Gori pri Novi Gorici.

V petek, 10. t.m ., ob 18.30 
uri bodo na pročelju Doma 
krajevne skupnosti v Solkanu 
odkrili spominsko ploščo v 
čast Goriški fronti, ki je nasta
la po kapitulaciji Italije 1.1943. 
V nedeljo, 12. t.m ., ob 15. uri 
bodo v Spominskem parku na 
Trnovem odkrili spomenik Al
bertu  Jakop iču-K a jtim irju , 
partizanskemu poveljniku, ki 
je bil tudi načelnik štaba 9. 
korpusa. O  9. korpusu, t.i. pri
morskem korpusu, ki je so
deloval tudi pri osvoboditvi 
Trsta, je izšla knjiga. Avtor je 
vojaški zgodovinar Zdravko 
Klanjšček. Predstavitev kn ji
ge bo v četrtek, 16. septem- 

j  bra, ob 19. uri v Goriški knji
žnici Franceta Bevka.
— — —  M .
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DORICA MAKUC

V nedeljo, 5. t.m., je Baško 
grapo še močno obsevalo po
letno sonce, kot bi hotelo 
množici, ki se je zgrnila vanjo, 
odkriti vso lepoto ožje dom o
vine slavljenca msgr. Viktorja 
Kosa. Rodil se je 4. septem
bra 1899 visoko pod Rodico, 
nad Podmelcem, v zaselku 
Podleskovec. Za stoletnico 
p lem enitega p rim orskega 
duhovnika sta pod pokrovi
teljstvom občin Tolmin in Ko
men dala pobudo O dbor iz
gnancev iz Komna in Rihem- 
berka-Branika te r Krajevna 
skupnost Podmelec. Cerkev 
Brezmadežne v Podmelcu - 
dve uri hoda do domačije 
Kosovih -, v kateri je bil Vik
tor Kos krščen, je bila premaj
hna za vse, ki so se prišli s ko
menskega Krasa, Spodnje V i
pavske, Goriškega in daljne
ga bavarskega Neum arkta 
prikloniti spominu sina tega 
lepega koščka slovenske zem
lje. Čudovite, še ne povsem 
odkrite freske so še posebej 
opozarjale na zgodovino tega 
svetišča in spoštljive, obenem 
ljubeče besede, ki jih je do
mači župnik Evgen Gantar 
namenil domačinu, "Kuščeve- 
mu gaspudu", ter nežno ubra
na pesem mladih glasov, ki se 
je s kora zlila med vernike, 
vse to je dopolnjevalo našo 
podobo tega gorskega sveta

in njegovih ljudi. Na plošči, 
postavljeni na pročelje cerkve 
na čast Viktorja Kosa, piše: "Z 
angelsko roko si nas vodil sko
zi življenje, Tvoje duše toplo
ta blažila je trpljenje." Podpi
sani so hvaležni domačini in 
Komenci. Blagoslovitvi pom 
nika je sledil na lepo priprav
ljenem prostoru za cerkvijo 
uradni del slavja, ki so ga po
pestrili tudi domači pevci iz 
Kneže in mladi Komenci. O b 
komenskem in tolm inskem 
županu je zbranim spregovo
ril tudi župan mesta Neumarkt 
Emil Silberhorn, ki je lansko 
pomlad na Bavarskem priča
kal in spremljal delegacijo pri
morskih izgnancev ob pode
litvi odlikovanja republike Slo
venije 88. letnemu nemške
mu duhovniku Ludwigu Hei- 
glu. Prinesel je pozdrave me

ščanov Neumarkta, ki se še 
vedno radi spominjajo na "An
gela taborišča", slovenskega 
duhovnika in njegovega ka
plana Renerja, kako sta v tež
kem času pogumno, neustra
šno delila usodo s svojimi lju
dm i. "Obiski grobov tistih, ki 
so ostali v moji deželi, govo
rijo o tem, da tisti, ki časti m r
tve, časti tudi žive. Besede na 
skupnem pokopališču tabo
riščnikov, predvsem Slovanov, 
pa so namenjene nam Nem
cem: »Trpljenje in smrt um r
lih naj skelita kot opom in v 
naša srca«". Tako je v svojem 
nagovoru na množični ude
ležbi slavja v Baški grapi go
voril neumartski župan, ki je 
bil tudi sam Kosov ministrant, 
ter ob vedno boljšem medse
bojnem spoznavanju in zdru
ževanju treh mejnikov - Kom

na, Branika in Neumarkta- vi
del jamstvo, da se nekaj tako 
hudega, kot je bilo, ne bo več 
ponovilo. Na zeleni ploščadi, 
ob pogostitvi, kakršno znajo 
pripraviti dobri ljudje, doma
čini, ki jim  ni b ilo žal dolgih, 
tudi napornih opravil, se je 
razvilo večurno prijateljsko 
srečanje znancev in ustvarja
nje novih prijateljstev, ki bi jih 
bil še kako vesel "Kuščev ga- 
spud". Drugi del slavja je  po
tekal visoko nad Podmelcem 
in Knežo. Množici obiskoval
cev sta bili na voljo dve poti: 
bližja po strm i stezi in neko
liko lažja ovinkasta, ki so jo 
bili pripravili domači lovci za 
mestne, gorskega sveta neva
jene ljudi. Do Kosovih, ki so 
tam zgoraj pod Rodico živeli 
in kmetovali že stoletja, ni ni
koli vodila nobena cesta. Vsa 
zemlja, njive senožeti in paš
niki so bili v strminah, vse je 
bilo treba znositi v koših in na 
plečih. Danes v Podleskovcu 
ni več nikogar, sem ter tja o- 
paziš v daljavi še živo gorsko 
domačijo, okrog katere se na 
senožetih pasejo črede gove
da ali ovac. Skozi vedno bolj 
divje zaraščen bukov gozd se 
nam je že od daleč bleščalo 
belo pročelje domačije Koso
vih; bližala se nam je in hkra
ti odmikala rojstna hiša ko
menskega dekana. V tem sve
tu, ki že od otroka zahteva de
lo in skrb za preživetje, je tudi 
ljubezen do doma in vse tisto, 
kar je vezano na pojem dom, 
globlje, močnejše. Pri Koso
vih v Podleskovci so umno 
kmetovali in gospodarili: to je 
opaziti na visoki domačiji in

bližnjih poslopjih. Do vseh, ki 
so se oglasili Pri Kuščevih, so 
bili gostoljubni in tako tudi ob 
nedeljskem slavju, na čast stri
cu V iktorju, nečaka Andrej in 
Ivan nista vedela, kako bi ob 
pomoči sicer številnega Ko
sovega rodu pogostila vse, ki 
so se pridružili družinskemu 
prazniku. Andrej je prisrčno 
pozdravil vsakogar in ganjen 
odkril ploščo na rojstni hiši 
vzornika njegovega rodu, stri
ca Viktorja Kosa. V bogatem 
kulturnem programu, v kate
rem so mladi recitatorji brali 
spomine posameznikov na 
velikega dobrotnika in pleme
nitega duhovnika Kosa in se 
je pesem domačih fantov s 
Kneže ubrano zlila s pesmijo 
mogočnega cerkvenega zbo
ra iz Rihemberka-Branika, ni 
bilo na pretesnem prostoru o- 
krog Kosove domačije skoraj 
predaha. Zamislili smo se v lik 
V iktorja Kosa, tega velikega 
primorskega duhovnika, ki je 
ostal vse do kraja vedrega du
ha in "Bogu hvaležen za pre- 
stano trpljenje, za skrb in lju
bezen do dobrih ljudi za vero 
in upanje trpečih". Saj je v svoji 
Kroniki zapisal: "Kaj jeza č lo 
veka pomembno? Najprej to, 
da je res človeški, nato, da je 
kristjan in potem vse drugo." 
In to niso bile samo besede, 
namenjene za druge. Najprej 
seje msgr. Viktor Kos tega na
vodila držal sam. In zato bi 
verjetno ob velikem nedelj
skem slavju pritrd il nečaku 
Ivanu, ki je ob spominjanju 
na strica menil, da bi slednji 
rekel: "Kaj je tega bilo treba!"

FRANC ZLOBEC 
BISEROMAŠNIK

Gospod Franc Zlobec bo 
v nedeljo, 17. oktobra, v Av- 
beru na Krasu daroval svojo 
biserno mašo, kar pomeni, 
da je bil v mašnika posvečen 
leta 1939. G. Franc Zlobec se 
je rodil leta 1913 v Ponikvah 
na Krasu očetu Andreju in ma
teri Ani kot osmi otrok, po do
mače se je hiši reklo Matja
ževi. Takrat je bil v Avberu za 
župnika Karel Lampret. Za 
Lampretom je Avber prevzel 
veliki primorski duhovnik in 
politik Virgil Šček. Mladi Franc 
je odšel v goriško semenišče, 
kjer mu je bil spiritual g. Leo
pold Cigoj. Dne 4. junija 1939 
je Franca Zlobca posvetil v 
duhovnika škof Santin, 11 .ju 
nija je pel novo mašo v rod
nem kraju. Najprej je odšel za 
župnega upravitelja v Osp, 
veliko se je družil z g. Jako
bom Ukmarjem in g. Ivanom 
Omerzo. Po drugi svetovni 
vojni je bil zaprt, nakar je od
šel v novo župnijo, in sicer k 
Sv. Jakobu v Trst, kjer je bil ka
plan. Pred desetimi leti je v 
Avberu daroval zlato mašo, 
srebrno mašo pa je daroval 
na Kureščku pri Ljubljani.

O b visokem življenjskem 
jubileju je biseromašniku p i
sal tudi koprski škof Metod 
Pirih ter mu izrazil prisrčna 
voščila in najboljše želje za 
prihodnost. Zahvalil se mu je 
za dušnopastirsko delo, ki ga 
je opravljal bodisi v koprski 
kot tržaški škofiji.
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POLITIČNO 
OZADJE V 
ZLOMU TKB

V minulih dneh je začel 
tržaški italijanski dnevnik II 
Piccolo objavljati z velikim pou
darkom članke o nadaljevanju 
preiskave o stečaju Tržaške 
kreditne banke.

Poročal je o novih vidikih 
preiskave o krahu in nekako 
razkril "politično" smer v celot
ni zadevi. Marsikoga je to pi
sanje, ki so ga nato povzeli tudi 
drugi, kar presenetilo in mu 
oživilo spomin na tiste hude 
tedne, ko je v naši javnosti po
čila afera TKB. Marsikdo se je 
spet spomnil vsega tega in se 
ponovno ozaveščen sprijaznil 
z dejstvom, da je bil zlom Tr
žaške kreditne banke gotovo 
dogodek, ki pomeni bolečo in 
še nezaceljeno rano za sloven
sko manjšino v Italiji. Posledi
ce nosimo še danes, saj je krah 
posredno ali neposredno kot 
plaz odnesel za seboj v propad 
še celo vrsto slovenskih uvoz- 
no-izvoznih podjetij, drugih tr
govin in obrtnikov ter kmetij
skih zadrug. Več sto ljudi je bilo 
tudi zaradi teh posrednih po
sledic močno prizadetih, da ne 
govorimo o moralni škodi, o 
senci, ki je padla na celotni go
spodarski sistem in poštenost 
manjšine, saj so mnogi tudi ob 
tem stečaju posploševali.

Jasno je, da sodstvo siste
matično in temeljito nadaljuje 
svoje delo ter razkriva, kako 
je prišlo do stečaja slovenske 
banke in kdo je pri tem kriv. 
Razkriva pa tudi vpletenost ra
znih političnih osebnosti, ki naj 
bi pri vsej tej zadevi "pomaga
le". Časopisi pišejo, da so se 
sodniki s tem začeli ukvarjati, 
ko so nekateri predstavniki ož
jega vodstva TKB-ja spregovo
rili o poskusih reševanja banke 
pred komisarsko upravo. Dej
stvo je, da je sodstvo odredilo 
aretacijo bivšega deželnega 
tajnika Liberalne stranke Fran
ca Tabacca. Nekaj dni kasneje 
pa se je naenkrat izvedelo, da 
naj bi sodstvo vpisalo v seznam 
preiskovanih tudi senatorja Po
la svoboščin Giulia Camberja, 
ki je osumljen podkupovanja 
ali lažnega izdajanja, češ da je 
obljubil bančnemu vodstvu po
sredovanje pri italijanski dr
žavni banki, ko se je napove
dala komisarska uprava za 
TKB. Tabacco pa naj bi prevzel 
podkupnino. V preiskavo je 
vpleten tudi bivši tržaški ob
činski svetovalec Liberalne 
stranke Sergio Trauner. Ob teh 
so še druge vidne osebnosti, ki 
so bile tako ali drugače veza
ne na poslovanje TKB-ja.

Sodstvo želi očitno razkri
ti vsa ozadja propada banke. 
Tržaški italijanski dnevnik II 
Piccolo je med drugim poro
čal, da želi sodstvo tudi ugo
toviti, kako se je poslovanje 
TKB-ja prepletalo z delova
njem najrazličnejših gospodar
skih družb, ustanov in organi
zacij vsaj enega dela sloven
ske manjšine v Italiji.

Preiskava se torej nadaljuje 
in bo, kot vse kaže, tudi raz
krila še marsikatero grdo za
devo ter vpletenost tega ali 
drugega v propad banke, ki je 
bila manjšini podeljena na 
osnovi Londonskega memo
randuma in ki je gotovo veliko 
prispevala k njeni gospodarski 
rasti in razvoju.

T R G A T E V  N A  K R A S U  I N  V B R D I H I T A L I J A N S K O  P R A V O

VSE ŽIVO V KLETEH 
IN VINOGRADIH

Začela se je trgatev, letos 
prib ližno teden dni pred ob i
čajnim  časom. Vremenske 
razmere so namreč vplivale 
na hitrejše zorenje, tako da so 
grozdje, ki je namenjeno pe
ninam, v glavnem že potrga
li, v polnem teku pa je trgatev 
zgodnejših sort, kot sta sivi 
p inot in chardonnay. V Istri, 
a tudi v M iljskih hribih in v 
Bregu ter v vinogradih, ki ra
sejo v neposrednem zaledju 
Trsta kakor tudi pod Konto- 
velom, Sv. Križem in Nabreži
no ter v Brdih in v Vipavski 
dolini, je  torej trgatev že v 
teku. Pravi višek, ko se berejo 
glavne sorte, pa bo v drugi po
lovici meseca; vinogradniki 
bodo še čakali na pobiranje 
črnega grozdja.

Pristojne službe, ki sprem
ljajo zorenje v v inogradih, 
menijo, da bo letošnja vinska 
letina vsaj za nekatere sorte 
in lege naravnost odlična. To 
seveda velja za grozdje, ki je 
zraslo v malo obremenjenih 
in prim erno oskrbovanih v i
nogradih. Razlika je  očitna, 
saj je v malo obremenjenih vi
nogradih sladkorna stopnja 
za dve, tri ali tudi več stopinj 
višja kot sicer, grozdje pa ima

tudi bolj izrazito arom o in 
pravilna razmerja v kislinah 
ter drugih snoveh, ki so pri
sotne v njem. Kakovostnejša 
osnova prispeva k močnejši 
strukturi mošta in nato vina. 
Le vina z močno hrbtenico pa 
so primerna za doseganje v i
šjih kakovostnih in posredno 
cenovnih razredov.

Vreme je bilo v glavnem 
naklonjeno razvoju vinske tr
te in zorenju grozdja, občas
na muhavost vremena z vla
go in visokim i temperatura
mi pa je marsikomu zagodila 
in je vinograde ter posledično 
pridelek prizadela bolezen. 
Kdor ni sproti spremljal sta
nja v vinogradih ter se je za
našal le na pozive pristojnih 
služb, je  marsikje zam udil 
pravi trenutek za škropljenje, 
kar pomeni, da bo kakovost 
takega prizadetega grozdja 
slabša. V teh p rim erih  bo 
zato od ločilno delo v kleti. 
Prav od pravilnega v in ific i- 
ranja, uporabe gliv ic in nei
zo g ib n e g a  žvep l an j a  bo 
odvisno, ali bo tak mošt po
stal dovolj dobro vino, da bo 
prim erno zorelo in ohranilo 
zadovoljivo kakovost.

OLAJŠANA DARILA 
NEPROFITNIM 

ORGANIZACIJAM
DAMJAN HLEDE

Prvi člen zakona št. 259 z 
dne 21. ju lija  1999 je ponov
no odprl rok za registracijo 
olajšanih brezplačnih preno
sov stvari in podjetniških ob
ratov v korist netrgovinskih 
ustanov ali organizacij Onlus 
(razen tistih, ki so urejene v 
ob lik i zadruge) do nasled
njega 30. septembra. Prejšnji 
rok se je namreč iztekel 31. 
marca v skladu s 5. členom 
zakona št. 422 z dne 19.11.
1998, ki je  do tega datuma 
podaljšal začetno zapadlost, 
ki jo  je za 30.9.1998 določil
9. člen zakona št. 460/97 o re
formi neprofitnih organizacij.

Brezplačni prenos katere
koli stvari (premičnine ali ne
premičnine) ali podjetniškega 
obrata v korist netrgovinske 
ustanove ali organizacije O n
lus je  davčno olajšan tako z 
ozirom na davke na dohodke 
kot z ozirom na nekatere dru
ge posredne davke. Glede 
davkov na dohodke omenje
ni prenos ne povzroča reali
zacije ali razdelitve povečane 
vrednosti (it. plusvalenza), 
prejemkov ali znižanih vred
nosti (it. minusvalenze). Za 
koristnika "darila" prenos ne 
bo predstavljal obdavčljivega 
nepredvidenega prihodka. V 
zvezi z neposrednimi davki 
pa je prenos prost od registr
skega davka, od davkov na 
darila in dedovanja, od hipo
tekarnega in katastrskega dav
ka ter od Invima in njegovega 
nadomestnega davka. O m e
njene olajšave pristajajo pod

pogojem, da obdarovana us
tanova v prenosni listini izja
vi, da bo darovane stvari ne
posredno uporabljala pri svoji 
dejavnosti.

S civilnopravnega vidika 
se pri teh prenosih srečamo 
z dvema problemoma, ki o- 
lajševalni postopek nekoliko 
zakomplicirata. V prvi vrsti je 
tu vprašanje pravnega vzro
ka prenosa: gre tu za darilni 
vzrok in torej za pravo daril
no pogodbo z vsemi formal
nostmi, ki so zanjo značilne, 
ali gre za nek nedarilni, a kljub 
temu brezlačni prenos? Zakon 
govori dobesedno o "brezpla
čnih prenosih". Po vsej verjet
nosti pa so vanj vključeni tako 
eni kot drugi primeri. Po eni 
strani bo torej gotovo olajšan 
prenos, ki bo izveden s pravo 
darilno pogodbo (takrat ko gre 
za pravi darilni vzrok -animus 
donandi), po drugi strani pa 
tudi tisti, ki bo sklenjen z ati
pično pogodbo brezplačnega 
prenosa. Najverjetneje bodo 
na jbolj pogosto sklenjene 
prav te druge pogodbe, saj je 
namen olajševalne zakono
daje, o kateri teče tu beseda, 
ureditev premoženjskega sta
nja netrgovinskih ustanov in 
organizacij Onlus. Gre na
mreč za to: v preteklosti (do 
leta 1985) na združenja npr. 
ni b ilo  možno neposredno 
nasloviti lastništva ali druge 
stvarne pravice nepremičnin; 
z ozirom na podjetniško dejav
nost združenj ni bilo nobene 
okvirne zakonodaje. Zaradi 
vsega tega se je dogajalo, da 
so upravitelji teh združenj us

tanavljali še neke vzporedne 
(večkrat nedejavne ali celo fik
tivne) družbe, na katere so na
slavljali nepremičnine ali celo 
podjetja, ki so potem delova
la v službi združenj samih. 
Sedaj se je zakonodaja v do
bri meri spremenila in zdru
ženja so lahko tako lastniki 
nepremičnin kot tudi nepo
sredni nosilci podjetniških de
javnosti, ki so v službi svojih 
statutarnih ciljev. Namen o- 
menjene olajševalne zakono
daje je prav v tem, da se tiste 
stvari in podjetja, ki so bila v 
prejšnjih desetletjih prelože
na na združenjem vzpored
ne družbe, podjetja, osebe, 
sedaj lahko vpišejo neposre
dno na združenja sama. Listi
ne, s katero se izvede ta pre
nos, pa ne moremo imeti za 
darilno pogodbo, ker njen vz
rok ni darilni, ampak je dav
čno olajševalni (vzrok jevza - 
konu, ki je predvidel to  olaj
ševalno možnost).

Obstaja, kot smo napove
dali, še en problem: člen 786 
civilnega zakonika, ki pravi, 
da darila v prid nepriznanim 
ustanovam niso učinkovita, 
če v enem letu obdarovana 
ustanova ne zaprosi za javno 
priznanje (člen je kljub deba
tam, ki so sledile zakonu Bas- 
sanini, ostal še vedno v velja
vi). To bo seveda oviralo us
pešnost olajševalne zakono
daje, saj si bo redkokatera us
tanova zavezala roke z javni m 
priznanjem samo zato, da bi 
lahko učinkovito sprejela da
rilo. M orda pa je izhod iz te 
zagate prav v zgoraj razčle
njeni razdelitvi, upoštevajoč 
katero bi čl. 786 veljal samo za 
prava darila, ne pa tudi za ne- 
darilne brezplačne prenose.

SLOVENIJA

OB ZAČETKU TRGATVE  
PRIMER KMETIJSKE 

ZADRUGE V ZALOŠČAH

KRAŠKA GORSKA 
SKU P N O ST

OBVESTILO
KMETIJSKIM
P O D J E T N IK O M

• • • • • • • • • • • • • • • • • • •

OZ. št. 35 z dne 31. 10. 
1987 - Ukrepi za razvoj gor
skih obm očij predvideva do
delitev prispevkov posamez
nim  ali združenim  km etij
skim podjetnikom  za razvoj 
kmetijstva in povečanje doho
dka kmečkih gospodarstev.

Predsednik Kraške gorske 
skupnosti M ario Lavrenčič s 
tem v zvezi obvešča, da za pri
spevke lahko zaprosijo tudi 
kmetijski podjetniki, ki niso 
vpisani v Register kmetijskih 
podjetnikov za posege za raz
voj žlahtnih kultur, živinoreje 
in za nakup opreme ter reali
zacijo struktur za proizvodnjo, 
zbiranje, predelavo in prodajo 
lokalnih proizvodov. Prošnje, 
napisane po posebnem vzor
cu, ki ga je pripravila KGS, je 
treba predstaviti na tajništvu 
gorske skupnosti do vključno 
24. septembra letos.

Vzorce za prošnje in dru
ge informacije lahko intere
senti dobijo  v uradih Kraške 
gorske skupnosti v Sesljanu 
št. 54/D (Občina Devin-Na- 
brežina).

V vinogradniško-vinarskih 
območjih na Primorskem, so 
začeli trgati zgodnje  sorte 
grozdja. Prvi so kot običajno 
bili v Slovenski Istri, manjše 
količine letošnjega pridelka pa 
sta prevzeli tudi vinsko-pre- 
delovalni kleti v Vipavi in na 
Dobrovem v Goriških Brdih. 
Na splošno pričakujejo do
ber in kakovosten pridelek, 
zlasti v primeru, da bo še ne
kaj dni trajalo sončno in to 
plo vreme. Pridelovalce seve
da predvsem zanimajo odku
pne cene grozdja, ki pa še niso 
določene. V vipavski kleti de
nimo grozdje začasno plaču
je jo  od 60 do 200 tolarjev za 
kg. Na odkupne cene neugo
dno vplivajo precejšnje zalo
ge neprodanega vina iz prej
šnjih let, k ijih  imajo večje kle
ti in tudi posamezni pridelo
valci v svojih kleteh. Zastoj 
prodaje vina na načine, ki bi 
bili pregledni in tudi obdav
čeni, je očiten, na trgu pa na
rašča tudi konkurenca vin iz 
tu jih  držav.

Pomemben in izviren pri
spevek razvoju vinogradniš
tva in vinarstva daje Splošna 
kmetijska zadruga Zaloščan 
v Zaloščah v sosednji Vipav
ski dolini. Že od ustanovitve 
pred skoraj desetimi leti jo  se-

1 stavljajo samo trije člani, kar 
je edini prim er v Sloveniji. To 

j  so Joško Saksida, predsednik 
in direktor zadruge, Davorin 
Slejko in Anton Slejko. Začeli 

| so skoraj praznih rok, brez 
večjega znanja in brez pro
storov in opreme za predela
vo grozdja oz. za pridelova
nje vin. Le volje in ljubezni do 
vinogradništva in vinarstva

i jim  ni manjkalo. V svoji kleti, 
ki jo  še posodabljajo in širijo, 
prevzema in predelujezadru- 
ga pridelek šestnajstih vino
gradnikov z območja Zalošč, 
ki jim  grozdje tudi redno in 
brez zaostankov plačuje. Lani 
je npr. ta zadruga prevzela 

; skoraj 133 tisoč kg grozdja in 
iz njega proizvedla 96 tisoč li
trov vin, največ tistih vrhun
ske kakovosti. N jihov veliki

dosežek so vrhunska vina bla
govne znamke de Adami. Ime 
je dobila po jezuitu franco
skega ali italijanskega rodu, ki 
je v 16. stol. živel v zdaj že o- 
puščenem samostanu. O  tem 
jezuitu v Zaloščah še zmeraj 
spletajo zanimive zgodbe, nje
gov lik pa so upodobili na pro
storu pred domačo cerkvijo.

Člani zadruge pod vod-
I stvom Joška Sakside so pre- 
; več skromni, zatrjujejo, za na- 
! stope v javnosti. Zaradi tega 
ni veliko tistih, ki vedo, daj e 
zadruga v desetih letih obsto
ja za svoja vina na mednarod
nem sejmu vin v Ljubljani in 
na kmetijsko-živilskem sejmu 
v Gornji Radgoni prejela blizu 
100 zlatih in srebrnih medalj. 
Samo na letošnjem sejmu v 
Gornji Radgoni je zadruga iz 
Zalošč dobila šampiona ka
kovosti za arhivsko vino vr
ste merlot iz 1.1990. To vino 
je bilo razglašeno tudi za pr
vaka svoje kategorije v letu
1999. Za nekatere druge vr
ste vin pa soZaloščani na sej
mu dobili 5 zlatih medalj, 8 
srebrnih in dve bronasti. Ne
davno so prvi na Primorskem 
proizvedli tudi rdeče peneče 
vino iz grozdja vrste barbera. 
Namenjeno naj bi bilo praz
novanju jubilejnega leta 2000. 
— —  M.

EDEN NAJTEŽJIH 
ODSEKOV

D O LO Č IL I  
TRASO 
AVTOCESTE 
OD RAZDRTEGA 
DO VIPAVE

Slovenska vladaje prve dni 
septembra sprejela odlok o 
lokacijskem načrtu za okoli
15 km dolg odsek avtoceste 
Razdrto-Vipava. Traso so us
klajevali več kot dve leti in pol, 
pri čemer je imel veliko pridr
žkov tudi občinski svet v V i
pavi. Oviro so predstavljali tu
di nekateri vojaški objekti, ki 
jih bo trasa avtoceste obšla.

Po odločitvi vlade bo D r
žavna družba za avtoceste la
hko zaprosila M inistrstvo za 
okolje in prostor za izdajo e- 
notnega dovoljenja za grad
njo. Na podlagi tega se bo za
čel odkup zemljišč za grad
njo. Cestni odsek od Razdr
tega do Vipave je eden najte
žjih v celotnem sistemu slo
venskega omrežja. Rok do
graditve je konec leta 2002, 
stroški gradnje pa bi znašali 
32 milijard tolarjev. Del nalo
žbe bodo financirali tudi iz ita
lijanskega brezobrestnega 
kredita v znesku nad 90 m i
lijard lir, ki gaje italijanska vla
da odobrila že pred leti. 
----------------M.
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CILJ DOBERDOBCEV  
JE OBSTANEK V LIGI

N A M IZ N I TENIS

EKIPA LINZA OSVOJILA  
17. KRAŠKI POKAL

IGOR COTIC

Da bi bili kos velikemu iz
zivu, so si odborniki takoj za
vihali rokave in poiskali pri
merne okrepitve v igralskem 
kadru, tako da vadi novope
čena skupina igralcev s pol
nim ritm om  tehniko in takti
čne poteze, k ijih  skuša udeja
njati na turn irjih  in v dežel
nem pokalu. Sodeč po trudu, 
ki ga vlagata tako odborniški 
kot igralski kader v dosego 
glavnega cilja, to je obstanka 
v ligi, bi uspehi tudi v prihod
nji sezoni ne smeli izostati.

Predsednik M ladosti Aldo 
Todde (na s lik i) je  pred star
tom  prvenstva optim ist:" M i
slim, da je  obstanek v ligi do
segljiv. Lansko ogrodje moš
tva smo ojačili s prihodom 
Davida Visintina, Fabia Sam
ba in Robija Mora. V ekipo 
smo vključili tudi mlada D i
m itrija Devetaka in Martina 
Bagona, da bi si nabrala čim- 
več izkušenj. V napadu smo 
po trd ili zaupanje igralcem 
m inu le  sezone, moštvene 
moči pa smo okrepili pred
vsem na sredini igrišča, tako 
da bo izkušeni trener Gher- 
mi s svojo posadko mirno pri
plul v pristan.

K atera  moštva se 
bodo p o  vašem mnenju 
potegovala 
za  napredovanje?

M enim , da bosta glavna 
protagonista prvenstva San 
Canzian in Pro Romans, saj 
razpolagata obe moštvi z do
bro organizacijsko strukturo 
in bogatim izborom igralcev.

Člani doberdobske Mladosti bodo po napredovanju, 
ki se je ujemalo s 30-letnico obstoja domačega druš
tva, v letošnji sezoni nastopali v prvi amaterski ligi, 
kar je doslej največji društveni uspeh.

njami, pa sledijo strokovnim 
navodilom Darja Frandoliča. 
Z delom, ki poteka na mladin
skem področju, sem zelo za
dovoljen, saj vsako leto zra
sejo dobri nogometaši. Ti se 
že m ladi uve ljav ijo  tud i v 
članskih ekipah.

Katere naloge mora  
opravljati predsednik  
nogometnega društva 
v našem okolju?

Predsedniška funkcija za
objema tu pri nas široko pa
leto del: od iskanja sponzor
jev, urejanja računov do oprav
ljanja vzdrževalnih del na igri
šču, kar seveda zahteva veli
ko prostega časa. K sreči mi 
pri vseh teh opravilih poma
gajo številni odborniki in nav
dušenci, ki rade volje popri
mejo za delo tako iz veselja 
kot iz ljubezni do nogometa.

PRVA AMATERSKA 
LIGA

Seznam igralcev, ki bodo 
branili društvene barve v se
zoni 1999/2000: Sandi Ger- 
golet, D im itrij Devetak (vra
tarja), Emanuele Sanzo, An- 
dreaZin, Adriano Fontana, A- 
lessandro Kobal, G iovanni 
Pellicani, Robi M oro (obram
ba), Fabio Sambo, Christian Go- 
rian, Davide Visintin, Sergio 
Mania, Stefano Croci (sredi
na igrišča), Alessandro Vittu- 
relli, Peter Gergolet, Matej Fer- 
letič, Stefano Caiffa (napad).

K a j p a  finančn i vidik?
D obiti ustrezen denarni 

priliv ni lahka zadeva, saj de
luje v našem okolju veliko no
gometnih moštev, industrij
skih obratov pa je  malo; zara
di tega smo znatno omejili 
svoje kupne ambicije in štedi- 
mo z denarjem, kolikor je le 
mogoče. Za reden potek de
lovanja pa se moramo zahva
liti domači Zadružni kreditni 
banki in številnim obrtnikom, 
ki nam s finančnimi prispevki 
omogočajo nastopanje v raz
nih prvenstvih. Finančno nas 
podpirajo tudi številni navija
či, ki so zelo zvesti, saj sprem
ljajo moštvo tako na domačih 
tekmah kot na gostovanjih.

Je delo z  m ladim i 
dobro začrtano?

Skupino štirinajstih ciciba
nov vodi trener Franko Peric, 
začetniki, ki nastopajo v D o
berdobu, in to  v okviru sode
lovanja z J uventi no in Sovod-

V soboto, 4., in v nedeljo, 
5. t.m., je v športno-kultur- 
nem centru v Zgoniku po
tekal mednarodni namizno
teniški turn ir za 17. Kraški po
kal. Letošnja izvedba je bila še 
posebno slovesna, saj se je 
ujemala s praznovanji ob 30- 
letnici Športnega kluba Kras, 
ki tu rn ir tudi prireja.

Srečanja, ki je bilo na viso
ki kakovostni ravni, seje ude
ležilo osem ekip: poleg dveh 
Krasovih (Generali inAvalon) 
še šest: Erdgas Froschberg 
Linz (Avstrija), Duga Resa (Hr
vaška), Szekzsard (Madžar
ska), Tramin (Italija), Kajuh 
Ljubljana (Slovenija) in Banik 
Havirov (Češka). 17. Kraški 
pokal je  po izenačenem boju 
osvojila avstrijska ekipa Erd
gas Froschberg iz Linza, ki je
v nedeljskem finalu prema
gala Kras Generali (v postavi 
Wang Xue Lan, Jelena Abai- 
mova in Vanja Milič) z izidom 
4:2. Tretje mesto je osvojila 
Duga Resa, druga Krasova e- 
kipa, Kras Avalon (v postavi 
Daša Bresciani, Martina, Nina

in Katja M ilič), pa je zasedla 
osmo mesto. Pred turnirjem  
za 17. Kraški pokal pa je Kras 
Generali v petek, 3. t.m., na 
dom ačem  zgoniškem  ig ri
šču izbojeval zmago nad por
tugalsko ekipo Madeira Fun- 
chal s 4:1. Tekma je bila veljav
na za pokal ETTU Nancy E- 
vans Cup, Krasovke, v posta
vi Jelena Abaimova, VVang 
Xue Lan ter Katja in Vanja M i
lič (na slik i ekipa) pa so zma
gale brez večjih težav. To je 
bil tudi krstni nastop za novo 
Krasovo igralko, Rusinjo Jele
no Abaimovo, ki pa je  bila ob 
tej priložnosti precej živčna 
(prvič je zaigrala v še povsem 
neznanem okolju), poleg tega 
pa je še imela nekaj smole, ta
ko da je  morala prepustiti to 
čko nasprotnici. Vsekakor, po 
izjavah trenerja Krasa Gene
rali Ge Ke Kuanga in športne
ga vodje Sonje Milič, Abaimo
va potrebuje še nekaj časa, 
da se vključi v novo okolje in 
da si pridobi večje izkušnje na 
mednarodni ravni.

ZAM EJSK I ŠPORT 
NA IN TE R N E TU

h ttp ://w w w .s lo sp o rt.o rg
To je naslov nove strani na in
ternetu, ki je posvečena slo
venskemu športu v Italiji. Po
budnik in urednik strani - ki 
nosi naslov Slovenski šport v 
Ita liji-je  časnikar in športni de
lavec Branko Lakovič. Spletna 
stran je še v poskusni fazi, saj 
bo urejanje vseh podatkov 
trajalo približno mesec dni, a 
že sedaj je na voljo uporabni
kov več zanimivih podatkov. 
Tako se na strani lahko sezna
nimo z zgodovinojužnega So
kola do prve svetovne vojne, 
na voljo so najosnovnejši po
datki o Združenju slovenskih 
športnih društev v Italiji in o 
večini naših športnih društev 
ter podatki o naših reprezen
tantih pa tudi o trenerjih d r
žavnih reprezentanc in o slo
venskih prvoligaših. Stran pri
naša tudi aktualnejše dogod
ke iz športne dejavnosti Slo
vencev v Italiji. Na voljo je to 
rej nov pripomoček za vse ti
ste, ki se zanim ajo za naš 
šport. Da bo spletna stran 
čim  bogatejša, pa si Lakovič 
seveda pričakuje sodelovanje 
društev in posameznikov.

12. M ARATON  
PRIJATELJSTVA

Kolesarski klub Adria iz Lo- 
njerja in kolesarsko društvo 
Radenska Rog iz Ljubljane pri
rejata v nedeljo, 12. septem
bra, 12. kolesarski Mednarod
ni maraton prijateljstva, ki se 
ga vsako leto udeležuje več 
stotin ljubiteljev kolesarstva iz 
Italije in Slovenije. Start ob
9.30 na Viču pri Ljubljani; 
proga: 95 km, Ljubljana-Vrh- 
nika-Postojna-Senožeče (po- 
stanek)-Fernetiči-Bazovica- 
Lonjer. Prihod: okrog 13. ure. 
Predprijave in informacije na 
sedežu KKAdria, Lonjer 269, 
v večernih urah. Prijave na li
cu mesta od 7.30 dalje.

SLOVENIJA

K R I T I Č E N  G L A S  Z  B O V Š K E G A

VEČINA IZSELJENIH ŠE BREZ
DOMA (d

MIRAN MIHELIČ

Tako vsaj opažajo huje pri
zadeti ljudje. Vse težji psihični 
pritisk čutijo namreč tisti, ki 
so izseljeni že od vsega za
četka in nimajo pripravljene 
še niti vse tehnične doku
mentacije. Med začetn im i 
nameni in dejanji je torej vse 
večji razkorak. Državna ob
last doslej še ni storila do
volj, da bi dokazala neupra
vičenost očitkov.

BREZ M O Ž N O S T I  
N A D ZO R A

Po skoraj letu in pol je do
bršen del tistih, ki so morali 
svoje dom ove zapustiti, še 
vedno izseljen, čeprav se to 
stanje omejuje na Bovško in 
Drežniške Ravne. Najhujše je 
za tiste, ki se jih  obnovašeni 
niti dotaknila, imajo pa poleg 
doma uničen tud i poslovni 
ob jekt, kar jim  zn ižu je  ali 
sploh onemogoča kreditno 
sposobnost. Po letu in pol na
petih živcev se širita nezau

Popotresna obnova v Posočju je za nekatere že pre
teklost, za druge pa razlog za vedno večji obup. Za 
tiste, ki so imeli le malo poškodb, in tiste, ki so pre
bivali ob vsem vidnih regionalnih cestah, je bilo v 
glavnem že poskrbljeno ali pa bo kmalu.

panje in obup; stopnjujeta pa 
se tudi zato, ker so razna ob
vestila o uspešnem poteku 
obnove Posočja le pavšalna, 
medtem ko naj hujše prizadeti 
zaman čakajo rešitve na kon
kretna vprašanja. Včasih se 
sami napotijo trkat od vrat do 
vrat, kjer pa prejemajo urad
ne razlage z otrplih obrazov, 
saj so prav tako na napačnih 
naslovih naveličani odvečne
ga "sitnarjenja", kateremu vz
roka niso oni zakuhali. M ed
tem pa doslej tudi za javno 
objavo ni b ilo mogoče dobiti 
uradne primerjave, kako po
tekajo dela glede na term in
ski plan, iz česar bi bilo m o
žno ocenjevati načrtovana 
napredovanja sanacije. Tisti, 
ki menijo, da so bili po krivici 
zapostavljeni in da so jih  pre
hiteli manj potrebni, bi tako

morda zvedeli, da to ni res in 
bi "dali mir" ali pa da sum us
treza resnici.

S težavo je vendarle m o
goče zbrati nekaj neuradnih 
podatkov o številu družin, ki 
čakajo na sanacijo svojih po
slovnih prostorov. Daleč naj
več prizadetih je na Bovškem 
med tistim i, ki so oddajali tu 
ristične sobe ali apartmaje. 
Samostojni podjetniki in obrt
niki so bili deležni vsaj nekaj 
pomoči od svojih združenj, 
s čimer so krili prve izgube 
zaradi prekinjenega poslova
nja. Ni pa znano, da bi kdo 
poskrbel za omenjeno dopol
nilno turistično dejavnost.

Tudi na občinah dobivajo 
od Državno-tehnične pisar
ne le redno poročilo o oprav
ljenem delu brez primerjav o 
napredovanju v skladu z o 

perativnim  planom. Tako je  
iz zadnjega takšnega sporo
čila medijem razvidno le, da 
je  do 30. ju lija  1999 Držav- 
no-tehnična pisarna Bovec- 
Kobarid izdelala 2.386 ela
boratov za priglasitev del in 
pro jektn ih  nalog, p ridob lje 
nih 1 .413 odločb za gradbe
no dovoljenje in priglasitev 
del, sklenjenih 916 tr ipa rtit
nih gradbenih pogodb, pod
pisanih 1.271 vlog za dode
litev sredstev državne nepo
vratne pom oči in zaključe
nih izvedb del na 587 objek
tih . Iz teh podatkov ni m o
goče nared iti p rim erjav  o 
odstopanjih od predvidenih 
izvedb. Tako slovenska jav
nost ne more dobiti predsta
ve o poteku obnove. Iz no
benega javnosti dostopnega 
vira doslej še ni b ilo  možno 
dob iti pojasnil o tem, zakaj 
se obnova časovno odmika. 
Zato krožijo  med prizadeti
mi le ugibanja o pom anjka
nju sredstev, večkrat spre
menjenem term inskem  pla
nu, vse večjem razkoraku 
med zapisom in neuradnimi 
to lm ačenji zakona, čakanju 
na p rip ravo  am andm ajev, 
nemoči lokalne skupnosti in 
Logističnega centra oz. Sve
ta za razvoj Posočja pri p ri
pravi term inskega plana...

M nogim  ni jasno, zakaj se 
; na nekaterih objektih, ki naj 
bi bili po zakonu med prio ri
tetnim i, ni dokončala še niti 
p ro jek tna  dokum entac ija , 
medtem ko poteka sanacija 
v  neposredni bližini na objek
tih, ki bi morali priti na vrsto 
po razrešitvi stiske najpotreb
nejših. Dogaja se tako, da je 
bil saniran tudi objekt, kate
rega lastnik pred potresom 
sploh ni bil vseljen v hišo itd.

POSLOVNA  
DEJAVNOST  
NA STRANSKEM TIRU  

Tisti, ki oddajajo turistične 
apartmaje ali sobe, ne zgub
ljajo le dohodka, ampak po 
dveh mrtvih sezonah tudi go
ste in bodo morali začeti vse 
znova. Jasno je, da ne bo sred
stev za razvoj in nadaljnjo širi
tev dejavnosti, tako za širitev 
v družinsko podjetje, ki bi za
poslovalo mlade družinske 

j člane. Ti se iz teh krajev pra
vilom a izseljujejo ali pa po 
novi popotresni modi ostaja

j o  in se sprijaznijo z prilož- 
j nostnimi gradbenimi deli "za- 
j voda". Tako se navajajo na 
kronično brezdelje in delomr- 
znost 'Vsakdanjega zgodnjega 
vstajanja". To pa je še naj- 

' hujše.
D a je  ostalo pri sanaciji ti- 

! stih domov, ki oddajajo tu r i

stične sobe in apartmaje, je 
razvidno že samo iz podat
kov turistične agencije Avri- 
go, ki oddaja te kapacitete v 
imenu bistveno manj kot po
lovice tukajšnjih sobodajal
cev. Tudi to sezono še ni us
pelo sanirati turističnih sob in 
apartmajev okoli tridesetim 
sobodajalcem (okoli 140 le
žišč), s katerimi imajo dolgo
letno sodelovanje. Na raznih 
delih Bovške so izseljeni ob
čani še vedno nameščeni v 
156 apartmajih po dokaj nižji 
ceni od tiste, ki velja v času 
turistične sezone. Ta podatek 
pove, da je tukajšnja turisti
čna ponudba šibkejša še za 
to število. Koliko pa je  bilo tak
šne ali drugačne poslovne 
škode, pa še ni nihče objavil.

Toda ta zamolčana de j
stva so norm alno stanje že 
od planiranega gospodar
stva, zato n iti časnikarji o 
tem ne poizvedujejo, kaj še
le tis ti, ki tega ne smejo po 
službeni dolžnosti.

O h, zlati časi, kam h itite  
in Slovence še vedno, in to 
k ljub osam osvojitvi, nevar
no odnašate v nepovratnost, 
če ne bom o izstopili v čas 
samozavedanja! Zato soli- 
rati v pridobivanju in form a
cij ni tako lahko.
—— —  DALJE
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N A  P R E D V E Č E R  S L O V E S N E G A B L A G O S L O V A

V VIPAVI NOVA STAVBA 
ZA ŠKOFIJSKO G IM N A Z IJO  

IN M ALO  SEMENIŠČE

S O L I D A R N O S T N A  
AKCIJA KARITAS

DA BO KORAK
V ŠOLO VESEL

ll l l  H n

iSTf

V soboto, 11. t.m., ob 15. 
uri bo slovesen blagoslov 
nove stavbe škofijske gim
nazije in malega semeni
šča v Vipavi. Stavbo, ki je 
sodobna, prostorna in pov
sem nova, bo blagoslovil 
koprski škof Metod Pirih. 
O d blagoslovitvi bo pote
kal tudi kulturni program.

Novo stavbo, v kateri bo 
odslej škofijska gimnazija v 
Vipavi, so predstavili na tis
kovni konferenci v Vipavi 7. 
t.m., na kateri so spregovorili 
rek to r vipavske g im nazije  
mag. Vinko Lapajne, ekonom 
koprske škofije Mohorčič, d i
rektor gradbenega podjetja 
Primorje iz Ajdovščine, ki je 
v enem letu zgradilo stavbo, 
inž. Franc Črnigoj, vipavski 
župan mag. Ivan Princes ter 
mag. Božo Rustja, ki jesreča- 
nje s časnikarji tudi vodil.

Vsakgovornik je s svojega 
zornega kota osvetlil gradnjo 
in pomen vipavske škofijske 
gimnazije in vsi so si bili edi

ni v tem , da je  gimnazija vse
slovenskega pomena, izjem
nega pomena pa za Vipavsko 
dolino in Vipavo. Rektor La
pajne je povedal, da se bo vsa- 

; ko leto vvipavski škofijski gim
naziji šolalo do 240 dijakov, ki 
bodo pretežno vsi iz Primor
ske. Za tiste, ki se bodo vpi-

I sali v vipavsko gimnazijo iz 
bolj oddaljenih krajev, pa bo 
v dosedanji stavbi malega se
menišča in gimnazije nad V i
pavo sodobno preurejen dija- 
ški dom, in to tako za fante kot 
tudi za dekleta. Del stare stav
be v nekdanjem semenišču 
bodo posodobili, tako da bo 
lahko dijaški dom  sprejel do 
80 dijakinj in dijakov. Denar za 
okrog šest m ilijard lir vredno 
naložbo, v katero pa ni všteta 
notranja oprema, je koprska 
škofija zbrala med verniki in 

| drugim i dobrotniki - država 
ni dala za šolo niti tolarja.

"Želimo in hočemo ostati 
majhna šola, tako da bi bila v 
vsakem letniku največ po dva 

! razreda, se pravi skupnih o-

sem razredov, ker je koprska 
škofija najmanjša v Sloveniji 
in tudi zato, ker smo odraz 
dejanskega stanja prebival
stva na Primorskem. Na ža
lost tudi na Primorskem rod
nost upada iz leta v leto," je  
dejal rektor Lapajne, ki je še 
dodal, da so se pri gradnji šo
le držali najsodobnejših stan
dardov, in to tudi zato, da bi 
šola "zadihala" z okoljem in 
dijakom pustila "dihati". Vsi 

| skupaj pa so se zahvalili tudi 
vipavskemu županu, ki je imel 

| posluh za potrebe šole. Rek
tor Lapajne je tudi povedal, da 
je globoko hvaležen direktor

j u  gradbenega podjetja Pri
morje, ker je  imelo posluh za 
graditelja. D irektor Črnigoj je 
k tem u pristavil: "Radi smo 
pomagali in to  predvsem za
to, ker je prav, da kot domače, 
ajdovsko podjetje, pustimo 
pečat tudi v naši, Vipavski do- 

; lini, kajti zavedamo se pome- 
| na šole in ugleda, ki gaje šola 
im ela in ga še vedno ima." 
  JUP

Škofijska karitas Koper je 
v jun iju  začela z zbiranjem 
sredstev za nakup šolskih po
trebščin otrokom  iz socialno 
šibkih družin. V začetku avgu
sta je Odbor za materialno po
moč priskrbel 6.000 zvezkov,
1.000 map in 4.000 paketov 
vložnih listov. Tistim druži
nam, ki jim  je bila potrebna 
izdatnejša pomoč, je bil v knji
garnah omogočen še doda
ten nakup za vsakega otroka.

Pomoč so prejele družine, 
ki preko Karitas tudi med le
tom  prejemajo pomoč v hra
ni ali oblekah. Ponujena je  bi
la tudi družinam z večjim šte
vilom  šolarjev in večina jo  je 
s hvaležnostjo sprejela. Tako 
je po prvih podatkih prejelo 
pomoč 1.017 šolarjev iz 386 
družin. Poleg tega so temu 
paketu dodale svoj prispevek 
tudi dekanijske in župnijske 
Karitas. Nekatere so plačale 
položnice za učbenike, druge 
so otrokom kupile športne co
pate, nekatere šolske torbe in 
tudi skladišča Karitas so že 
sprejela in tudi oddala, sicer 
rabljeno, vendar dobro ohra
njeno otroško garderobo.

V septembru prihajajo na 
odbor za materialno pomoč 
večinoma prošnje, k ijih  poši
ljajo posamezniki, šole, cen
tri za socialno delo in drugi, 
in kjer predlagajo pomoč za 
vse leto, tako za plačilo šolske 
prehrane, dijaškega doma itd. 
Škofijska Karitas na te prošnje 
odgovarja po svojih zmožno
stih, tako v obliki "posvojitve 
na daljavo" kot tudi iz darov 
dobrih ljudi. V letošnjem letu 
je tudi Fiho (Fundacija invalid
skih in humanitarnih organi
zacij Slovenije) prispevala v ta 
sklad. Na Karitasu se še v ime- 
nu otrok in njihovih staršev 
zahvaljujejo vsem, ki so in bo
do še prispevali svoj dar.
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PRED REFERENDUMOM 
O PREIMENOVANJU 
VIPAVSKEGA KRIZA

V nedeljo, 12. septembra, 
bo v občini Ajdovščina refe
rendum o imenu naselja V i
pavski Križ. Občinski svet je 
sprejel odlok o preimenova
nju in določil, da kraj spet dobi 
nekdanji naziv, to je Sveti Križ. 
Nasprotniki tega so v odgo
voru zbrali dovolj podpisov in 
z njimi zahtevali, da o preime
novanju na referendumu od
ločijo volivci. Volivcev, ki bo
do imeli pravico odločati o i- 
menu kraja, je v občini skoraj 
14 tisoč.

Glede preimenovanja ob
staja troje stališč. Bratje kapu
cini iz kapucinskega samo
stana, ki so predlagali ponov
no uvedbo imena kraja, ki ga 
je oblast leta 1955 iz ideolo
ških in političnih razlogov pre
imenovala v Vipavski Križ, 
pravijo, "da so s svojim pred
logom želeli dobronamerno 
spomniti predvsem na veliči
no kulturne dediščine kraja, ki 
jo  je še posebej zaznamoval 
naš brat kapucin Janez Sve- 
tokriški (1647-1714)".

Predlogu za preimenova
nje nasprotuje t.i. Iniciativni 
odbor za ohranitev imena Vi
pavski Križ, ki zanika, da bi 
ime Sveti Križ imelo globljo in 
bogato tradicijo v zgodovini 
tega naselja. Ob njegovem de
lovanju so se v nekaterih lju
bljanskih sredstvih obvešča
nja pojavile polresnice in laži 
o nekaterih svetokriških pa
trih  kapucinih, s čimer "si je 
Iniciativni odbor izpodkopal 
lastno legitimnost in tako po
stal motno ogledalo dem o
kratične civilne družbe za do
sego občega dobrega".

V začetku tega meseca pa 
se je javnosti predstavila sku- 
p\r\aPrijateljiSvetega Križa, pri
vržencev preimenovanja. Vo-

S 1 . STRANI

OB ZAČETKU 
ŠOLSKEGA...

A žal se igrivi m om ent os
vajanja učne snovi v glavnem 
ohranja v osnovnih šolah, si
cer pa v teku šolskih let vz- 
gojno-izobraževalni proces 
(iz objektivnih in subjektivnih 
razlogov) postaja vse manj 
razgiban, dijaki čedalje manj 
intelektualno živahni in dejav
ni, njihovo znanje pa bolj pa
pirnato kot življenjsko. M no
gi mladi zapadajo pasivnosti 
in brezbrižnosti, ki se odraža
ta tudi na drugih ravneh vsak
danjega življenja, od jezikov
ne nemarnosti do skromne 
ku ltu rn e  angažiranosti ali 
manjšega zanimanja za tisk, 
gledališče.

Šolniki resda tarnamo o 
tem in onem, vendar je itali
jansko šolstvo v zadnjih letih 
doživelo vrsto sprememb, re
form  - ali bolje rečeno - pre
tresov, ki tako ali drugače pri
zadevajo učni kader. V splo
šnem se zaradi demografske
ga upada krčijo delovna me
sta, delovni urnik se podalj
šuje s sejami, izpopolnjeval

nimi tečaji in načrtovanjem, 
pri čemer pa se čedalje bolj 

{ poudarja birokratski vidik, ki 
seveda razžira energije, ki bi 
jih  šolniki lahko usmerjali v 
kvalitetno delo v razredu. Šol
niki večkrat opravljajo svoj po- 
klic v neprimernih, neustrez
no opremljenih prostorih, su- 
plenti brez vsakršne gotovo
sti in večkrat brez plač. Tako 

' učenci tudi kak teden po za- 
j  četku šolskega leta nimajo še 
nekaterih profesorjev, včasih 
pa se ti zamenjujejo še pozno 
po začetku pouka zaradi biro
kratskih zapletov in napak.

In v takem vzdušju se že 
vrsto let, seveda z nekaterimi 
pozitivn im i novostm i - kot 
lanska obnovitev izpopolnje
valnih štipendij v Sloveniji, 
redni in izredni natečaji, po
rast vpisov na Goriškem - pri 
nas odpirajo šolska vrata. Te
daj se medijska pozornost za 
kratek čas preusmeri k šol
skim tem am, nato pa teče 
spet vse po starem.

Poglavitno se mi zdi posta- 
| v iti šolsko p rob lem atiko  v 
| ospredje, jo vsestransko os
vetliti s sodelovanjem vseh 
komponent, ki so soudeleže

ne v šolskem življenju, nato 
pa smotrno začrtati smerni
ce delovanja v kratkoročnem 
in dolgoročnem smislu. Vem 

j  pa, da se pri vsakem odgovor
nejšem koraku nehajo neke 
splošne ugotovitve in da se 

j  pojavljajo čeri zelo različnih
1 pogledov na manjšinsko šol- 
| sko stvarnost, kar upravičeno 
razburja duhove.

Tedaj se porajajo mučna 
vprašanja o zapiranju šol, o 
številu učencev, o rabi jezika, 
o otrocih iz italijanskih dru
žin, o narodnostni vzgoji v 
slovenskih šolah, vprašanja, 
na katera so potrebni nedvo
umni odgovori. Kajti vsakr- 

j  šno izobraževanje v sloven- 
| skih šolah v zamejstvu mora 
sloneti na jasnih in trdnih te
meljih: na poudarjanju narod
nih vrednot in simbolov, na 
dobrem znanju slovenskega 
jezika, na spoštljivem odno-

i su do slovenske zgodovine, 
literature, umetnosti in kultu
re sploh, ki naj ga oplaja sve
tovljanstvo intelektualne od-

I prtosti.
Vsem dober začetek in še 

boljši konec šolskega leta!

DVA PORAZA  
NEMŠKE SPD

Na nemških državnozbor
skih volitvah 27. septembra 
lani je socia ldem okra tska  
stranka prejela nekaj nad 41 % 
glasov in je za kanclerja bil iz
voljen Gerhard Schroder. Po
16 letih je mesto kanclerja iz
gubil krščanski demokrat Hel
mut Kohl, četudi je imel za se
boj uspeh, o katerem so Nem
ci še pred nekaj leti le sanjali: 
zedinjenje obeh Nemčij. Ger
hard Schroder in njegova so
cialdemokratska stranka, pa 
sta doživela poraz v nedeljo,
5. t.m., ko še ni poteklo eno 
leto od lanskega zmagoslav
ja. Na deželnih volitvah na 
Brandenburškem in v deželi 
Saar so socialdemokrati v pri
merjavi s prejšnjimi deželni
mi volitvam i nazadovali za 
14,3% oz. 5%, medtem ko je 
CDU (meščanski demokrati) 
napredovala za 7,5 oz. 6,9%. 
Na Brandenburškem bodo 
najbrž sestavili t.i. 'Veliko koa
licijo" SPD in CDU, torej obeh 
največjih stank, medtem ko bo 
v deželi Saar po vsej verjetno

sti zavladala CDU, ki ima ab
solutno večino v deželnem 
zboru, ker zeleni niso preko
račili praga 5%. Da pri nem
ških socialdemokratih nekaj 
ni v redu, so junija letos po
kazali izidi evropskih volitev. 
SPD je prejela le 30,7% glasov, 
medtem ko staCDU in bavar
ska CSU prejeli kar 48,7%.

Zanimivo je, daje na Bran
denburškem v nedeljo preko
račila prag 5% glasov in prvič 
dobila predstavnike v dežel
nem zboru skrajno desna Zve
za nemškega naroda (Deut
sche Volksunion - DVU). Zbra
la je 5,9% glasov. Brandenbur- 
ška je del ozemlja nekdanje 
komunistične Vzhodne Nem
čije. Prvič je ta stranka dose
gla uspeh na deželnih vo lit
vah na Saškem. Stranko je le
ta 1971 ustanovil bogati zalo
žnik Gerhard Frey, ki izdaja 
knjige, kot je npr. tista s po
menljivim naslovom Šest m ili
jonov Judov, pobitih v plinskih 
celicah, laž tega stoletja. 
-------------- DL

di jih  M irko  Kovač iz Lokav- 
ca pri Ajdovščini. Ta skupina 
je v  muzeju v Lokavcu pripra
vila razstavo knjig iz najrazlič
nejših obdobij, zemljevidov, 
raznih dokumentov in druge
ga gradiva, kjer je povsod za
pisano ime Sveti Križ. Sveti 
Križ je zapisan tudi na zname
nitem Kozlerjevem zem ljevi
du slovenske dežele iz leta 
1853. Celo vojska nekdanje 
Jugoslavije je upoštevala ime 
kraja, saj je  na njenem zem
ljevidu iz leta 1967 zapisan 
tudi Sveti Križ. Razstava v kra
jevnem  muzeju v Lokavcu 
ima dokumentarno vrednost, 
zaradi česar si jo  velja ogle
dati. Prijatelji Svetega Križa so 
prikaze z razstave povzeli v 
posebni zgibanki, ki jo  bodo 
do opredeljevanja naslednjo 
nedeljo razdelili okoli 6.000 
družinam v občini.

V besedilu, objavljenem v 
zgibanki, avtorji opozarjajo, 
da Prijateljem Svetega Križa ni 
za sprem injanje imen brez 
razloga in utemeljitve. "Ime te
ga lepega kraja naše Vipavske 
doline želimo ohraniti takšno, 
kot so ga nam ohranili naši 
predniki. Ponavljamo, da je 
kraj stoletja nosil ime Sveti 
Križ, kar pričajo vsi zgodovin
ski dokumenti, stare razgled
nice, zemljevidi, krajevne ta
ble (gl. sliko) in drugo. Evro
pa pozna Janeza Svetokriške- 
ga in ne Janeza Vipavskega. 
Sveti Križ je dobil ime po cer
kvi. Prvotna cerkvica je v tem 
naselju stala že v 4. stoletju. 
Latinsko ime Villa Crucis po
meni Pristava pri Križu, ne pa 
križišče, kot pravijo nasprot
niki preimenovanja. Tisti, ki za
htevajo Vipavski Križ, nimajo 
zgodovinskih  dokazov. Za 
dosego cilja uporabljajo celo 
podtikanja in laži o kriških ka
pucinih in njihovem mecenu 
dr. Breschiju iz Italije."

Člani skupine Prijateljev 
Svetega Križa v dneh pred ne
deljskim  referendumom tudi 
poudarjajo, "da ime kraja ni 
politično vprašanje, tudi ne 
stvar vere, ampak vprašanje 
našega spoštovanja preteklo
sti in naših prednikov. Gre 
skratka za spoštovanje slo
venskih korenin Vipavske do
line in vrednot, na katerih je 
zgrajena Evropa".

M.


